
عبور از زمین باتلاقی  با 
شجاعت در تصمیم گیری

در  کنیــم شــخصی می خواهــد  فــرض 
انتخابات ریاســت جمهوری کــه چند کاندیدا 
دارد، یکــی را انتخاب کند. اکثر افراد می دانند 
که از کاندیداها چه می خواهند. به عنوان مثال 
از کاندیداها می خواهند که با تورم مقابله کند، 
اشتغال را افزایش دهد یا از بار مالیات بکاهد 
یا بخواهد آزادی فردی و اجتماعی بیشــتری 
فراهم کند. در بســیاری از موارد ما نمی دانیم 
کاندیداها پس از رسیدن به قدرت چه خواهند 
کرد یا اطلاعات کمی دراین باره داریم. مسئله 
اینجاســت کــه خــود کاندیداها هــم اغلب 
نمی دانند که پس از انتخاب چه خواهند کرد؟ 
گاهی اوقات برنامه روشنی ندارند و اگر کلیاتی 
هم به نام برنامه اعلام می کنند، جزئیات دقیق 
و روشــنی نــدارد و گزاره های کلی اســت که 
همه چیز را در بــر می گیرد و هیچ چیز را هم 
نشــان نمی دهد، اما حتی اگر برنامه مفصلی 
هم داشته باشــند، هیچ گونه تضمینی نیست 
که علاقه مند باشــند یا توانایــی انجام آنها را 
داشته باشند یا به قول جامعه شناس معروف 
فرانســوی، ریمون بودون، حتــی اگر تضمینی 
هم باشــد که بدانم آنها برنامه اعلام شــده را 
انجــام می دهند، باز نخواهم دانســت که آیا 
آن اقدامــات در عمــل به همــان نتایجی که 

در تحلیل خودم بــه آن باور دارم، خواهند 
رســید یا نه. اگر چنین اســت؛ پس چگونه 
افــراد از میان کاندیداهــا انتخاب می کنند. 

بودون می نویسد در چنین مواقعی بحث 
ارزش ها پیش می آید. مثلا فردی تابع 

این ارزش اســت که ما موظف به 
تکلیف هستیم، به جای آنکه تابع 
بررســی نتایج عمل باشــیم و اگر 
کاندیدایی چنین ارزشــی را پاس 

بدارد، بــه او رأی خواهــد داد. اگر 
کاندیدایــی بیش از همه بر عدالت تأکید 

کند، اما ســخنی از آزادی فــردی و اجتماعی 
به میــان نیاورد و به جای آن مــدام از آزادی 
اقتصادی سخن بگوید، با ارزش های فردی که 
پایبند آزادی است تا عدالت همخوانی ندارد. 
پس افراد براســاس ارزش هــا و باورهایی که 
دارنــد، انتخاب می کنند. این حرف به آن معنا 
اســت که در رأی دادن، افراد تابــع عقلانیت 
صوری نیستند، بلکه براساس عقلانیت ارزشی 
تصمیم می گیرند. بگذارید مثال دیگری بزنم. 
باور من به نوعی از این اصل الهام می گیرد که 
بدون تعامل و ارتباط جهانی و گسترش شبکه 
روابط اقتصادی با کشــورهای دیگر وضعیت 
اقتصادی بهتر نمی شــود و پس از مدتی همه 
منابع کشور صرف می شود. پس اگر کاندیدایی 
با این ارزش همراه باشــد، انتخاب من است.
تجربه نشان داده است که کاندیداها اولا فاقد 
برنامه هســتند یا ممکن اســت کلیاتی به نام 
برنامه ارائه دهند که جزئیات را روشن نمی کند 
یا هیچ تضمینی نیست که آنها را انجام بدهند 
یا اگــر انجام بدهند، به اهدافــی غیر از آنچه 
مدنظر بوده است، می رسد؛ پس انتخاب افراد 
تابع محاســبه این نیست که چه کسی بهترین 
ابزار و وســایل رســیدن به اهداف را معرفی 
کــرده. آنچــه می ماند، همســویی ارزش ها و 
باورها است.نکته مهم این است که کاندیدها 
هیچ وقت شــرایط محدودکننده تصمیمات و 
اجرائی کــردن ارزش ها و اهداف شــان را بیان 
نمی کنند. هــر برنامه و بــاوری زمانی معتبر 
است که شــرایط تسهیل کننده یا محدودکننده 
آن توضیــح داده شــود. کاندیداهــا آن قدر با 
شــور و هیجــان از آرزوها ســخن می گویند، 
بدون اینکه به شرایط محدودکننده بیندیشند، 
به همین دلیــل تفکــر انتقادی دربــاره باورها 
و گفته های کاندیداها نیاز اســت که شــرایط 
محدودکننــده را توضیح دهــد. کاندیداها در 
پی این خواهند بود که الگوی کلی خویش را 
مدام بازگو کنند، بدون اینکه فکر کنند شــرایط 
مقیدکننده برد، اعتبار، عملیاتی شــدن و فایده 
الگــو کدام اســت. کاندیداها کلیاتــی را بیان 
می کنند که مشخص نیست چقدر واقعی باشد 
و شــرایط محدودکننده آن هم اغلب در نظر 
گرفته نمی شود و رأی دهنده هم وقت چندانی 
برای تحلیــل جزئیات ندارد، پــس انتخابش 
تابع اعتقادات و باورهایش می شــود. استادان 
دانشــگاه، کارشناســان سیاســی و اقتصادی، 
روزنامه نــگاران و... در مقامی اند که می توانند 
نشــان دهند  آرزوهــا و کلیاتی کــه کاندیداها 
اعــلام می کنند، چه شــرایط محدودکننده ای 
دارد. آنهــا می توانند نشــان دهند که اهداف 
اعلامی کاندیداها ممکن است در عمل به ضد 
خود بدل شــوند یا ارزش ها و اهداف دیگری 
را به مخاطره بیفکننــد. بدون تحلیل تئوریک 
و دقیق گفته ها، آرزوها و باورها ممکن اســت 
قضایای کلی اعلام شــده از ســوی کاندیداها 
که اغلب سســت و پر از ایراد هستند، به باور 
جمعی تبدیل شــوند که پس از انتخابات و در 

عمل، باور جمعی بی اعتماد شود.
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چین؛ جزایر سه گانه  و تایوان

زمان مناسب برای دیپلماسی فعال

زمانی که کشــوری بــا بحران مواجه می شــود، چند 
مرکــز و در کل الگوریتــم پیچیده آن دســت به فعالیت 
مضاعــف می زند تــا اســتفاده بهینــه را از فرصت ها و 
زمان هــا بکند؛ سیاســت خارجی ماننــد چرخ دنده های 
متحرک بــه تکاپو می افتند تا وضــع موجود را به وضع 
مطلوب تغییر دهند. در بعضی مواقع حتی ناخواســته 
کشــور را به سمت و ســویی می کشــاند که بیشتر مواقع 

به نفــع منافع ملی اســت. در این بین مدیریت و رمزگشــایی و به کارگیری 
تحلیل محتوا از ســیگنال های دریافتی، بازکردن رمز جعبه ســیاهی است 
که سیاســت خارجی را در درون خود جای داده اســت.  به تازگی پس از 
وقایع تلخی که برای کشــور رخ داد، پیام های ویژه ای از طرف کشــورهای 
نظام بین الملل به جمهوری اسلامی ایران مخابره شده است. حجم بالایی 
از مقامات در کشور حضور پیدا کردند، خوشحالی مقامات و دیپلمات های 
داخلی نشــان خوبی اســت، به شــرط آنکه به زودی به فراموشی سپرده 
نشــود و فقط در حد تعارفات و تشــریفات رســمی باقی نماند. سرپرست 
وزارت خارجــه مکالمــات با مقامات کشــورهای مهم منطقــه را توییت 
می کند، ســخنگوی دولت از حضور چهره هایــی صحبت می کند که برای 
اولین بــار در ایران حضور پیــدا کرده اند؛ به عنوان مثــال اولین بار پس از 
جمهوری اســلامی ایران وزیر خارجه مصر به ایران سفر می کند که بسیار 
مهم اســت. مصر کشــور مهمی در منطقه و مراودات بین المللی اســت. 

اکنون زمان آن رسیده که دو کشور رودرروی هم نشسته 
و مقدمات برقــراری روابط دیپلماتیــک را فراهم کنند، 
قطعا دیپلماسی صحنه بده و بســتان است، از چیزهایی 
باید صرف نظــر کرد تا چیزهایی را به دســت آورد.  در 
آرمان گرایی نهفته در بطن انقلاب اسلامی کشورها یکی 
پس از دیگری سرزمین و کشــور فلسطین را به رسمیت 
می شناسند، خارج از کشورهای مهمی مانند هندوستان، 
روســیه، آرژانتین و برزیل، آفریقای جنوبی، کشورهای اروپایی نیز یکی پس 

از دیگری موجودیت کشور فلسطین را به رسمیت می شناسند.
 زمینه بــرای همکاری کاملا مهیاســت، بــا توجه به اوضاع آشــفته 
اقتصــادی و عدم پیش بینی آینــده قدرت در ایالات متحــده از هم اکنون 
برنامه ریزی برای سیاســت خارجی کشــور باید مستحکم و مدبرانه اتخاذ 
شــود. خواســته و ناخواســته دولت آینده با چالش هایی مواجه  اســت. 
برداشتن تحریم های ظالمانه موتور محرکه ای خواهد بود تا فقر و فلاکت 
را در جامعه کاهش دهد. اکنون بالاترین قدمی که می توان برای توســعه 
و رشد و آبادانی کشور برداشت و موجب کاهش فقر و فلاکت در جامعه 
شــد، همان دیپلماســی فعال است که برای نجات کشــور از دام تحریم 
انجام شــود، ســردرگمی اقتصاد داخلی و کلافه شــدن مردم از وضعیت 
اقتصــادی در مرحلــه اول در بازی سیاســت بین الملل اســت که با رفع 

تحریم ها انجام خواهد شد.

یادداشت

واکنش عقلایی به ادعاهای ضدایرانی

حمایت چین از موضع امارات متحده عربی درباره جزایر سه گانه ایرانی 
در خلیــج فارس، آن هم پس از امضای بیانیــه اتحادیه عرب در بحرین در 
همین باره موجب شــد تا پرسش هایی درباره سیاست خارجی کشور طرح 
شــود. در بیانیه پایانی نشست سران اتحادیه عرب در ۲۷ اردیبهشت ماه در 
منامه در بحریــن دوباره درباره مالکیت بی چون و چــرا و تاریخی ایران بر 
جزایر سه گانه در خلیج فارس ادعای واهی طرح شده است. در این اجلاس 
برخی دوســتان نزدیک دولت جمهوری اســلامی ایران همچون رؤســای 
جمهور عراق و ســوریه یا امیر قطر و نیز ســلطان عمان هم حضور داشتند 
اما رؤســای این کشورها و عربستان در کنار ســایرین بخشی از بیانیه سران 
عرب را به ادعای مخدوشی درباره جزایر ایرانی اختصاص دادند. سخنگوی 
وزارت امور خارجه ایران به سرعت درباره این بیانیه و ادعای واهی واکنش 
نشان داد و آن را محکوم کرد. همچنین وزارت امور خارجه با احضار سفیر 
چین نسبت به موضع چین واکنش نشان داد. اما نباید تنها به احضار سفیر 

چین یا محکوم کردن بیانیه اتحادیه عرب اکتفا شود.
۱- این نخستین باری نیست که در نشست های اتحادیه عرب چه نشست 
ســران یا دیگر نشست ها درباره جزایر همیشــه ایرانی خلیج فارس ادعای 
واهی طرح می شــود و نخســتین باری نیســت که وزارت خارجه ایران این 
بیانیه را رد و محکوم می کند. اما تاکنون کمتر توجه شــده است که در قبال 
چنین رویدادهایی، رایزنی های دیپلماتیک، پیش از نشست هایی از این دست 
حین و نیز پس از آن بخشی از وظایف ذاتی دستگاه سیاست خارجه است. 

یعنی دستگاه سیاست خارجی موظف است پیش از نشست اتحادیه عرب 
یــا هر رویداد دیگری کــه احتمال طرح ادعاهایی دربــاره ایران وجود دارد 
با رایزنی های دیپلماتیک با دوســتان و دیگر کشــورهای منطقه از ابزارهای 
مختلفِ در اختیار استفاده کند تا مواضع اصولی و تاریخی ایران درباره این 
جزایر به طرف های مقابل اعلام شــود و در صــورت عدم توجه طرف های 

مقابل، از ابزارهای در اختیار برای فشار بر این کشورها استفاده شود.
۲- سردی روابط ایران با اتحادیه اروپا و قطع رسمی ارتباط ایران با آمریکا 
موجب شده تا در سال های گذشته سیاست خارجی بیش از پیش بر روابط 
با چین و روســیه تکیه کند. البته چین و روسیه هم زمان منافع اقتصادی و 
سیاســی قابل توجهی، بیش از ایران، در توسعه روابط با کشورهای منطقه 
از جملــه اعضای اتحادیه عرب و امارات دارند. ســوریه نیز افزون بر روابط 
نزدیک با ایران، نیازمند توســعه روابط با کشــورهای عربی و اتحادیه عرب 

است. ایران در سال های گذشته به واسطه تحولات سوریه و عملکرد دولت 
در آن کشور هزینه های انســانی، اقتصادی، سیاسی، امنیتی و حتی حیثیتی 
زیادی برای جلوگیری از ســقوط بشار اسد پرداخته است. کما اینکه دولت 
عــراق نیز در دهه اخیر از کمک های متنــوع دولت ایران برخوردار بوده اما 
این دو کشــور هم زمان با ایران نیازمند توســعه روابط با دیگر کشــورهای 
منطقه هســتند و منافع ملی خود را در توسعه روابط با کشورهای عربی و 
اتحادیه عرب تعقیب می کنند. این جدا از ســاختار ایدئولوژیک حزب حاکم 
بر سوریه یعنی حزب بعث است که بنیادش بر عرب گرایی استوار است و بر 
همین اساس به صورت معمول از دعاوی دولت های عربی در مقابل دیگر 

کشورها از موضع کشورهای عربی حمایت می کند.
۳- دفــاع از تمامیت ارضی یکی از بنیادی ترین وظایف دســتگاه های 
دولتی اســت. این وظیفه تنها به دســتگاه های نظامی و لشــکری مربوط 
نیســت و همه دستگاه های دولتی و کشوری از جمله دستگاه های مرتبط 
با سیاســت خارجی در برابر آن وظایفی بر عهــده دارند. در همین زمینه 
و بــرای دفاع از تمامیت ارضی باید کشــورهایی ماننــد چین متوجه این 
واقعیت باشــند که ایران برای تأمین منافع ملی در سیاست خارجی همه 

تکیه خود را بر روی چین یا طرف دیگری اســتوار نکرده است 
و بر این اســاس با ارائه ابتکار عمل هایی برای تجدید مناسبات 
بــا طرف اروپایی و حتی آمریکا به توازن بخشــی در سیاســت 

خارجی اقدام شود.

یادداشت

در برهه های حساس تاریخ، زمانی که سایه های 
ناامیدی و فشــار بــر جوامع ســنگینی می کند، 
راهکارهــای خلاقانه و هوشــمندانه می توانند 
افق هــای نوینــی را گشــوده و راه را برای بهبود 
وضعیت باز کنند. در شــرایط امــروز ایران ما که 
امید به بهبود شــرایط ناچیز اســت، بیانیه های 
«روزنه گشایی کنیم» و «راه گشایی کنیم» با هدف 
ترویج مشــی مشــارکت جویانه و اصلاح گرایانه 
انتشــار یافته اند. این مقاله به بررســی و تحلیل 
بیانیــه «راه گشــایی کنیــم» می پردازد و نشــان 

می دهد چگونه این رویکرد می تواند 
به تقویــت میانه اصلاحگر و تحقق 
اهداف توسعه پایدار و مردم سالاری 

در ایران کمک کند.
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داوود حشــمتی: انتشار اســامی نامزدهای نهایی ریاست جمهوری 
برای همه گروه های سیاســی  یک شــگفتی ایجاد کرد؛ همچنان که 
تقریبــا در همه ادوار دو دهه اخیر شــاهد این اتفاق بودیم. چه آنجایی که 
همه جریان راســت و مخالف ســیدمحمد خاتمی و حسن روحانی انتظار 
داشــتند شورای نگهبان آنها را برای دور دوم رد صلاحیت کند و در نهایت 
شــورای نگهبــان ایــن کار را نکرد و چــه در دوره های بعد کــه غرضی و 
میرسلیم و همتی تأیید صلاحیت می شدند، اما نفرات طراز اول کشور مانند 
هاشمی رفســنجانی رد صلاحیت. این بار نیز شــاهد همین شوک ها بودیم. 
شــوک هایی که هم بابت تأیید صلاحیت ها ایجاد شد و هم از بابت کسانی 
که رد صلاحیت شدند. اینکه هیچ کس نمی تواند منطق مشخصی از رفتار 
شــورای نگهبان پیدا کند که در میان آن روشــن باشد چه کسانی می توانند 
تأییــد یا رد شــوند، فقــط بــرای جریان اصلاح طلــب هم نیســت. امروز 
اصولگرایان هم ســؤال می کننــد چگونه قاضی زاده  هاشــمی دو بار تأیید 

صلاحیت می شود اما بذرپاش رد صلاحیت؟
با این وجود نتیجه این رد و تأیید صلاحیت ها، جناح بندی ها و ائتلاف های 
جدیدی را شکل می دهد که به طور خلاصه می توان گفت با وضعیتی مشابه 
ســال ۹۲ و یک رقابت چندقطبی روبه رو خواهیم بود. رقابتی که سویه های 

اصلی آن پزشکیان، قالیباف و جلیلی خواهند بود.

تحلیلی درباره ۳ خبر
رأی شــورای نگهبان در نهایت بر این امر اســتوار شد که افراد زیر برای 
رقابــت در انتخابات ریاســت جمهوری به مردم معرفی شــوند. این افراد 
عبارت اند از: مســعود پزشکیان، محمدباقر قالیباف، سعید جلیلی، علیرضا 

زاکانی، مصطفی پورمحمدی و امیرحسین قاضی زاده  هاشمی.
بلافاصله بعد از اعلام نهایی اسامی سه خبر مهم منتشر شد که تحلیل 

هر کدام سمت و سویی را از آینده انتخابات نشان خواهد داد.
در خبــر اول بیانیه ای به نام علی لاریجانی صادر شــد که بلافاصله از 
ســوی دفتر او تکذیب شد. تکذیب این بیانیه به این معنا بود که جریانی به 
دنبال این بود که لاریجانی را از دور خارج کند. درحالی که ظاهرا لاریجانی 

همچنان امید دارد تا با حکم حکومتی به میدان بازگردد.
خبر دوم که به صورت شــایعه منتشــر شد، خبر پیوستن علی نیکزاد به 
کمپین محمدباقر قالیباف اســت. او ریاســت ســتاد انتخاباتی رئیسی را بر 
عهده داشــت و به نظر می رســد برای مقابله با رأی قومیتی که پزشکیان 
در سبد خود دارد، کاندیداهایی مانند جلیلی و قالیباف تلاش می کنند از او 
در ستاد خود اســتفاده کنند. اگرچه امیرحسین قاضی زاده  هاشمی هم به 
جذب او بی تفاوت نیســت تا بتواند در قامت معاون اول از او استفاده کند، 

اما بسیار بعید است که نیکزاد روی او شرط بندی کند.
اما خبر ســوم، اظهارنظر صریح زاکانی پس از تأییــد صلاحیت بود. او 
اعلام کرد که  در انتخابات گذشته از رئیسی به عنوان «مظهر شعار انقلاب» 
حمایت کرده اســت، اما این بار قصد کناره گیری نــدارد. زاکانی در توییتی 
نوشــت:  «در انتخابات ۱۴۰۳ برای تداوم راه شهید رئیسی و تکمیل خدمات  

او تا آخر می مانم و رقابت می کنم».
زاکانی در انتخابات اخیر مجلس با شــورای ائتلاف اصولگرایان (که در 
این انتخابات کاندیدای آنها قالیباف اســت) دچار اختلاف شدند. اختلافاتی 
که پس لرزه های آن به صحن شــورای شهر کشیده شد و مهدی چمران را 

به گریه انداخت تا دست از اختلاف بردارند.
زاکانــی حالا می گوید که خــودش را کاندیدای جریــان دولت می داند؛ 
این البته یک ادعاســت. کاندیدای اصلی جریان نزدیک به ابراهیم رئیسی، 
مهدی اســماعیلی بود که رد صلاحیت شــد. در کنار اســماعیلی، مهرداد 
بذرپاش هم حضور داشــت. او که در آخرین ســفر هم همراه رئیســی بود 
امید داشــت که بتواند تأیید صلاحیت شود اما شورای نگهبان به او نیز در 

خروجی از انتخابات را نشان داد.
حالا مسئله این است که آیا حلقه اصلی نزدیک به رئیسی که اسماعیلی 
را بــه عنوان نامزد خود معرفی کــرده بودند، با زاکانی بیعت می کنند و در 
کمپین او فعالیت خواهند کرد؟ یا به سمت جلیلی چرخش می کنند؟ هم 
جلیلی و هم زاکانی معتقدند که برای رئیســی فداکاری کردند. زاکانی یک 
بار در نقش پوششــی ظاهر شــد. اما جلیلی یک بار در ســال ۹۶ اساسا به 
خاطر رئیســی وارد انتخابات نشد و در سال ۱۴۰۰ هم به نفع او کنار رفت تا 
رأی رئیســی ریزش نکند. این میان حلقه نزدیک به رئیسی به نظر می رسد 
تمایل بیشتری به جلیلی داشته باشند تا زاکانی. در روزهای آینده و چیدمان 
ستادهای انتخاباتی آنها مشخص خواهد کرد که کدام سمت و سو را دنبال 

می کنند.

رقابت سه قطبی
در این شــرایط تنها کسانی که با اطمینان و آرامش خاطر در حال ادامه 
فعالیت اند، سعید جلیلی و قالیباف هستند. جلیلی از ابتدا اطمینان داشت 
که مانند سه دوره قبل تأیید صلاحیت می شود. همچنان که قالیباف چنین 
اطمینانی داشــت. آنها هر دو ستادهای انتخاباتی خود را آماده کردند. اگر 
جریان نزدیک به رئیسی که به حلقه نیلی شهرت یافتند، به جای جلیلی و 
زاکانی، امیرحسین قاضی زاده  هاشمی را انتخاب کنند، سبد رأی اصولگرایان 
بیشــتر از آنچه امروز هست، تکه تکه خواهد شــد. اما به نظر می رسد آنها 
هم درک و تحلیلی از اوضاع سیاســی داشته باشــند. از همین رو منابع و 

امکاناتشان را یا در اختیار جلیلی خواهند گذاشت  یا در اختیار زاکانی.
پیش فرض مهم دیگری که باید حتما در نظر داشــت، این اســت که ما 
شــاهد یک رقابت میان قالیباف،  زاکانی و جلیلــی خواهیم بود. نامزدهای 
اصولگــرا با همدیگر یک توافق نانوشــته دارند که رقابت می کنند تا زمانی 
که از آنها خواســته شود با یکدیگر وحدت کنند. اگر این درخواست وحدت 
از آنها صورت نگیرد، در نهایت ممکن اســت مانند ســال ۹۲ همگی وارد 

انتخابات شوند و سبد رأی اصولگرایان را تقسیم کنند.
اما در صورتی که قرار به وحدت باشد هم به نظر می رسد زاکانی حاضر 
نباشــد به نفع قالیباف کنار برود. او این بــار آمده تا اثبات کند که کاندیدای 
پوششــی نیست. اما خودش هم به خوبی می داند که وظیفه  پوششی را بر 
عهده دارد و تا روز آخر ادامه نخواهد داد. با این حال شکافی که میان او و 
شورای ائتلاف ایجاد شده، به راحتی قابل پرشدن نیست. در صورتی که این 
شکاف در شبکه های مجازی و از سوی کانال های بی نام و نشان و اکانت های 
توییتری گســترده تر شود و کار به افشاگری  برســد، قطعا بازخورد آن را در 

مناظر ه ها هم شاهد خواهیم بود.
در این شــرایط مســعود پزشــکیان از وضعیت مطلوب تری برخوردار 
است. او شانس این را دارد که علاوه بر رأی قومیتی که دارد، موجی جدید 
راه بینــدازد. در جبهه اصولگرایان وضعیت به طور کامل و واضح شــبیه 
انتخابات ســال های ۹۲ و ۸۴ اســت. اما در طرف دیگــر،  کاندیدای جریان 
تغییرخواه یک در میان پنج است؛ آن هم در شرایطی که در سمت مدافعان 

وضع موجود، امکان اجماع بر سر قالیباف وجود ندارد.

وکیلی در گفت وگو با «شرق» از راهکارهای خروج کشور از چالش ها گفت 

عبور از زمین باتلاقی  با شجاعت در تصمیم گیری
گزارش

سیـاستسیـاست

 اجازه دهید گفت وگو را با این سؤال آغاز کنیم که در شرایط خاص در برگزاری انتخابات   �
پیش از موعد و نبود آمادگی  و حتی سردرگمی احزاب و جریان های سیاسی برای انتخابات، 

چه ضرورتی دیدید که کاندیدای انتخابات چهاردهم شوید؟
ســؤال خوبی است. این روزها این سؤال از من زیاد پرسیده می شود و بر اساس همین 
سؤال هم به تعداد ثبت نام شده ها هجمه شده است، اما من اتفاقا برای این ثبت نام برای 
خودم و همین طور دیگر دوســتانی که ثبت نام کرده اند، ارزش قائل هستم. معتقد هستم 
ما گرفتار نوعی آپارتاید نسلی شده ایم. به این معنا که گویا نانوشته پذیرفته ایم که ظرفیت 
انسانی کشور محدود به چند نفر نسل اول است. درحالی که کارنامه ای که امروز روی میز 
ملت از عملکردهاست، مورد انتقاد همگان است. این کارنامه برایند عملکرد همین نسلی 
است که همچنان گاردشان بسته است و مدعی هستند تنها مرد میدان لزوما ما هستیم. ما 
هستیم با همه کهولت سن، ما هستیم با همه اشکالات عملکردی، ما هستیم با همه فراز 
و فرودی که در زندگی مان داشته ایم. دیگری همچنان غریبه است، دیگری همچنان فاقد 
صلاحیت اســت. اصل بر صلاحیت نداشتن منهای ماست. اصل بر این است که لزوما «ما 
فقط می توانیم». این نگاهی را که من از آن به آپارتاید نسلی یاد می کنم، معتقد هستم که 
یک جایی باید شکست و با آن مقابله کرد. بخش مهم مشکلات کنونی برآمده از آدم های 
تکراری اســت. به عبارتی تکرار مشکلات و مشــکلات تکراری، محصول آدم های تکراری 
در قدرت اســت. نخبگان در این چرخه قدرت راحت گــردش نمی کنند. به  همین  خاطر 
فکر کردم وظیفه   دارم در حد خودم یک قدم در راســتای مقابله با این گارد بســته بردارم، 
حتی اگر متأســفانه از سوی کمپین های رسانه ای یا از طرف اصحاب مشترک در یک وجه 
از قدرت تمسخر هم شویم که اینها با چه اعتمادبه نفسی به خودشان اجازه داده اند وارد 
این حریم شــوند. گویا این حریم، حریم آنهاســت و مابقی ملت تا اطلاع ثانوی محرم این 
حریم نیستند. به  همین  دلیل ای کاش از این ظرفیت بی نهایت منابع انسانی مغفول، تعداد 
بسیاری می آمدند خودشــان را عرضه می کردند. دست کم در حد پنج دقیقه ملت حرف 
اینها را می شنیدند. شاید این گونه آدم های جدیدی در سپهر سیاسی ایران دیده می شدند که 
تاکنون فرصتی به آنها داده نشده. شاید اگر فرصت پیدا کنند، راه میان بری را برای رسیدن 
به راه حل پیدا کنند. حتی من زمانی در دهه ۹۰، در یک مناظره به شوخی خطاب به نسل 
اول عرض کردم که تا دیر نشده، توصیه ام این است که جای  خود را به فرزندان تان بدهید، 
چون فرزندان تان، فرزند عصر فناوری های نوین هستند و شاید با تکیه بر فهم آنها و تربیت 
آنها، آرزوهای شما زودتر محقق شود. در دهه ۱۴۰۰ عرض کردم تا دیر نشده جای  خود را 
به نوه های تان بدهید، چون اینها فرزندان عصر هوش مصنوعی هستند و ممکن است اینها 
بتوانند آرزوهای تان را برآورده کنند. معتقد م یکی از پیش زمینه های تغییر این زمین بسته، 
این است که تن به یک جابه جایی نسلی بدهیم و اجازه دهیم یک نسل جدیدی بیاید و آن 
نســل جدید شاید با چند پیش شرط بتواند گره های بسته را باز کند و این طلسم را بشکند. 
یکی اینکه نســل جدید ممکن است نسل تصمیم گیر باشــد. کشور ما بیش از اینکه زخم 
کمبود منابع را به تن داشته باشد، زخم تصمیم نگرفتن را به تن دارد؛ آدم های تصمیم گیر، 
چون معتقد هستم تصمیم منابع می سازد، نه منابع تصمیم. یک تصمیم شجاعانه در زمان 
خودش می تواند گره مملکت را باز کند. یک تصمیم درباره حوزه سیاست خارجه می تواند 
چهره جدیدی از ایران به نمایش بگذارد. یک تصمیم در زمان لازم می تواند دل های رمیده 

را آشتی بدهد.
 به نکته مهمی اشاره کردید که جابه جایی نسلی در آن نهفته بود. اینکه با مدیریت نسل   �

اولی مواجه هستیم که حاضر نیستند قدرت را رها کنند. این تمامیت خواهی که حاکم شده، 
فضا را برای ورود جوان ترها بسته، اما جوان ترهای  آنها هم آن طور که می بینیم، در انتخابات 
حاضر شده اند، در حقیقت نماینده نسل جوان ایرانی نیستند. نماینده همان تفکرات کهنسال 
هســتند، به  همین  دلیل از فیلترها عبور می کنند. زمانی که این فیلترها هست، جابه جایی 
اتفاق نمی افتد. نمی خواهم شورای نگهبان را نقد کنم. بحث من کمی قبل از شورای نگهبان 
اســت؛ یعنی مدیرســازی و مدیر پروری و اعتماد کردن از بنیان حذف  شده، مگر آدم های 
خودی. این خودی و غیرخودی تبدیل شده به یک اقلیت دارای قدرت، با رسانه و صدای 
بلند. اکثریت مردم که اتفاقا قشر آگاه و دانایی هم هستند، در حال مهاجرت اند یا نقشی در 
آینده سیاسی ندارند. تقابل اقلیت دارای قدرت و اکثریتی را که فقط تماشاچی است، چطور 

می بینید؟ آیا راه حلی برای خروج از این بن بست وجود دارد؟
بــه نظر من جریــان اصولگــرا در بازکردن فضای چرخــش نیرو موفق تــر از جریان 
اصلاح طلب است. حالا با چه فرمولی، ممکن است رانتی یا گلخانه ای یک طیفی پرورش 
پیــدا کرده باشــد، ولی الان جامعه روی میــز «چهره های جدیدی» می بینــد که از درون 
اردوگاهی که در گذشته متهم شان می کردیم به اینکه این اردوگاه به دلیل تمامیت خواهی 
بــه خودش هم رحم نمی کند و این اردوگاه به دلیل نظام عمودی که بر آن حاکم اســت 
و دســتوری، امکان زایش در آن وجود ندارد. الان این اردوگاه تعداد درخور توجهی نامزد 

جدید روی میز گذاشته ، البته در کنار چهره های تکراری شان.
چیــزی که الان قابل نقد اســت، جریان اصلاح طلب اســت. جریان اصلاح طلب یک 
شــعارش این بود که «ما به اصلاح طلبی جامعه محور معتقد هستیم که مضمونش این 
بود که ما اگر در لایه اجتماع برویم و از قدرت فاصله بگیریم، می توانیم نیروسازی داشته 
باشــیم»؛ بنابراین می توانیم با در اختیار داشــتن فضای دانشــگاه و جذابیت فعالیت ها و 
گفتمان مــان، بخش نخبگی جامعه را جذب خودمان کنیم. ولی کو؟ کجاســت؟ نه فقط 
در درون جبهه اصلاح طلب شــاهد زایش جدیدی نیستیم، بلکه این خالص سازی که فکر 
می کردیم ویژگی جریان کاتولیک اصولگراست، یعنی جریان پایداری و فکر می کردیم اینها 
با خالص ســازی عرصه را همچنان تنگ می کنند که یــک روز علی لاریجانی را از زیر چتر 
خارج می کنند، یک روز آقای ناطق، یک روز آقای هاشــمی را خارج می کنند و فردا ممکن 
اســت دامن خودشان را بگیرد، ولی این خالص سازی الان رسما شده روش پالایش جبهه 
اصلاح طلبان. جبهه اصلاح طلبان آمده به جای اینکه اعلان کند من با مســیری که از آن 
نتیجه گرفته ام فاصله نمی گیرم، قبل از اینکه بداند روی میز شورای نگهبان چند چند است، 
نامزدهای خود را اعلام می کند و پیش شرط ذکر می کند. من به شرطی در انتخابات می آیم 
که مثلا یکی از این چند نفر کاندیدا شود. این در حالی است که هستند اصلاح طلبانی که 
قبل از اینکه بسیاری از احزاب اصلاح طلب در فعالیت سیاسی بدانند «فعالیت سیاسی» 
شرط و پیش شرطش چیست، اصلاح طلب بودند. بنابراین فکر می کنم این چرخه گردش 
نخبگانی متأســفانه الان در جریان اصولگرا موفق تر از جریان اصلاح طلب است. جریان 
اصلاح طلب الان باید به جای ســه نفر، ۳۰ نفر آدم جدید روی میز شورای نگهبان داشته 
باشــد. همان طور که جریان اصولگرا الان بیشتر از ۳۰ نفر دارد. خیل عظیم این جمعیت 
اصولگرا هســتند و کسی هم مذمت شــان نکرده که چرا آمده اید. این قبح به جای اینکه 
بخشــی از گفتمان ما باشد که این آپارتاید نســلی و تصلب به قدرت و انحصار در قدرت 
ایــن ویژگی گفتمان اصلاح طلبی نبوده. ســابق بر این فکــر می کردیم این ویژگی گفتمان 
اصولگرایی بوده که اجازه نمی داد از یک نظام عمودی فکری و نســلی برخوردار شــویم، 
ولی الان به نظرم این نقیصه در جریان اصلاح طلب به مراتب بیش از جریان اصولگرا شده 
اســت. معتقدم «نه» به این آپارتاید نسلی انگیزه خودم برای حضور بود و به  همین  دلیل 

هم دست تک تک افراد غیرمشهوری را که آمدند و خودشان را عرضه کردند، می بوسم.
  بخشی از سؤال من مربوط می شد به اینکه همین نسل جوانی که از اصولگرایی می آید،   �

ریشه در همان افکار سنتی جریان اصولگرایی دارد، یعنی تغییر نسلی به معنای تغییر تفکر 
و اندیشه اتفاق نیفتاده است.

این را قبول دارم، اما به هر حال اصولگراها به لحاظ شکلی یک گام از ما اصلاح طلب ها 
جلوتر هستند؛ در اینکه یک نسل جدیدی را به ملت معرفی می کنند و چهره سازی می کنند 

از یک نســل جدید. به  همین  خاطر در انتخابات مجلس اســفند ماه شــاهد قد کشیدن و 
برکشــیدن چهره هایی از اصولگراها بودیم که حزب نیســتند و شاهد برکشیدن فهرست 
منسوب به افرادی در جریان اصولگرا بودیم که تمام مناسبات و نظم موجود اصولگرایی را 

به هم ریخت. من این را به لحاظ شکلی یک قدم موفقیت آمیز می دانم.
  یعنی شما پاجوش ها را تأیید می کنید؟  �

بله، درســت است که عنوان پاجوش در سپهر سیاسی برآمده از همین ذهن آپارتایدی 
است، همین تصلب بر انحصار است، اما به هر حال به قول آقایان، پاجوش ها یعنی زایش. 
یعنی اهتمام به متن مردم. اینکه این آدم ها می آیند، اما به قول شــما به لحاظ اندیشه ای 
فقــط شناسنامه شــان تغییر کرده، اندیشه شــان تغییر نکرده، بلکه به لحاظ اندیشــه ای، 
کلنگی تر از نســل اول شان هســتند، بحث دیگری است که من با شما موافق هستم. ولی 
مهم این تغییر شکلی است که اتفاق افتاده. تغییر شکلی در جریان اصلاح طلبی برتابیده 
نمی شــود. کدام بزرگ اصلاح طلب در مناسبات سیاسی پا پیش گذاشته که بگوید من از 
این هسته دور خودم یک قدم عقب تر بروم و ذره بین بیندازم در خیل عظیم ملت یک آدم 

بی رنگی را پیدا کنم که از این ظرفیت نخبگی برخوردار است و در چرخه بیاورم.
  شما قائل به ضعف در عملکرد احزاب اصلاح طلب هستید؟   �

بلــه، چرخه حزبی، چرخه قبیله گری اســت. چرا احزاب جذابیتــی ندارند؟ چرا نگاه 
ملت همچنان به انگشت اقطاب است؟ به دلیل اینکه احزاب ما فامیلی و قبیله ای است. 
هر کس خودش و دوســتش و دوستِ دوستش، تمام. از دوستِ دوست یک قدم عقب تر 
نمی رود. اقطاب هم در جریان اصلاح طلب وظیفه قطبی را به عقیده من درســت انجام 
نمی دهند، شــاید به دلیل مشغله یا کهولت سن است، والا اقطاب باید گام پیش بگذارند؛ 

بنابراین انتظار این است که اقطاب یک گام پیش بگذارند و سراغ چهره های جدید بروند.
 چرا مدام دست می کنیم در انبان آدم های موسمی که در موسم ها پیدایشان می شود و 
ناگهان فصل که تمام می شود، اینها غیبشان می زند و معلوم نیست کجا هستند تا می رسد 

به موسم بعدی. چرا می خواهیم با آدم های موسمی سیاست ورزی کنیم؟
 برگردم به سؤال اولم که پرسیدم چرا نامزد شدید و اشاره  کردید به اینکه نسل جوان تری   �

بیایند و شما و امثال شما می توانند نماینده این نسل جوان تر باشند. در انتخابات پیش رو باز 
هم چهره هایی را که در این انتخابات دیدیم، کســانی هستند که ۲۰ سال قبل شناسنامه به 
دست ثبت نام می کردند و تا الان همان ها هستند و تفکر و رزومه شان را می دانیم و می دانیم 
که اگر قرار باشــد از چالش ها بگویند چه خواهند گفت و چــه راه حلی دارند؛ راه حل های 
تکراری که جواب نداده . اگر در روزهای پایانی ۱۴۰۲ می خواستیم در رابطه با ۱۴۰۳ صحبت 
کنیم که چطور سالی خواهد بود با آنچه امروز می بینید خیلی متفاوت بود. ما سه ماه توفانی 
را گذراندیم مملو از اتفاقات مختلف و در نهایت بحران سقوط یک بالگرد که رئیس جمهور در 
آن بوده و انتخابات زودهنگام. در این میان موج بحران ها که با سرعت بالایی رخ می دهند، 
مهم ترین بحران و چالش که همچنان از گذشــته ایران را درگیر کرده اند پابرجا هستند، این 
بحران ها را چگونه ارزیابی می کنید و راه حل شــما چگونه است؟ به طور خلاصه یک ذهن 

جوان تر و متفاوت تر ایران فردا را چطور می بیند؟
برداشــت من این است که درست اســت که ایران غرق در مسئله است، درست است 
که هر بخشــی از ایران را که نگاه می کنیم شــوربختانه علائم ورشکســتگی را می بینیم. 
اگر به منابع طبیعی نگاه کنیم یا به محیط زیســت نگاه می کنیم، در حال رســیدن به مرز 
ورشکستگی هستیم. شاخص استاندارد جهانی سرانه جنگل ها این است که برای هر نفر 
شــش هزار متر سرانه جنگل داشته باشــیم، اما ایران هزارو ۷۰۰ متر است. این هزارو ۷۰۰ 
متر در حالی اســت که جنگل های شمال با نهایت بی مسئولیتی در قالب قاچاق چوب یا 
زمین خــواری و جنگل خواری از بین می رود و فرصت جنگل های شــمال تبدیل به تهدید 
می شود. جنگل های زاگرس که ریه ایران به حساب می آید و قدرت این را داشت که جلوی 
ریزگردها را از منشــأ عربستان و عراق بگیرد و نقش ریه و تصفیه برای هوای ایران داشته 
باشــد، به دلیل آفت زدگی در حال پژمرده شدن است و این فرصت از ایران گرفته می شود. 
به دلیل حجم مسئله هایی که تلنبار شده، گرفتار ناترازی ها در بخش های مختلف هستیم. 
ناترازی های مختلف در نظام بانکی، در نظام بودجه ریزی. یعنی درآمدمان با هزینه های  ما 

همخوانی ندارد. لوایح بودجه مان به هیچ وجه لوایح واقعی نیست. 
ثبــت هزینه هایی کــه در لایحه می آید، تکالیــف هزینه ای با شــانس های درآمدی با 
همدیگــر هیچ نســبت متعادلی نــدارد. در حوزه های مختلف همین طور اســت و روان 
عمومی مردم گرفتار ناترازی شــده و تعادلش به هم خورده. برخوردهایی که با مردم در 
قالب های مختلفی مثل حجاب می شود، روان مردم را هر روز بیش از پیش پریشان می کند. 
روایت هــای مختلف از باید و نبایدهای حکومت در ارتباط با حقوق ملت، هر روز مبهم تر، 
پیچیده تر و بغرنج تر می شود. در حوزه سیاست خارجی هم تکلیف روشن است. نگاه نسل 
اول در اداره حکومت مسئله محور است. معتقدند که پروژه ای کار کنند. امروز این پروژه را 
به سرانجام برسانم با هزار وعده ، حالا یا می شود یا نمی شود. می گویند که آقا من مشکل 
مسکن را به صورت پروژه حل می کنم. بعد می بینند هزار مسئله دارند. این «پروژه» گفتنش 
راحت اســت اما تمکین به لوازمش هزار مسئله ناگفته دارد. من فکر می کنم این نگاه که 
باید منابع بیاید، درآمد حاصل شود تا ما از رهگذر درآمد، تصمیم برای حل مسائل بگیریم، 
دور باطلی اســت که ما را وادار کرده درجا بزنیم. در حالی که معتقد هستم اگر شجاعت 
داشــتیم و ۱۰، ۲۰ ســال قبل یا حتی پنج سال قبل تصمیم شجاعانه ای می گرفتیم، حجم 

مسائل ما به هیچ وجه این نبود.
  آن تصمیم شجاعانه چیست؟  �

کشــور ما نیازمند چند تصمیم راهبردی اســت که یک نفر باید مسئولیتش را بپذیرد. 
همه هم این را می دانند که در حوزه روابط خارجی باید مسئله مان را با آمریکا حل کنیم. 

اگر حل نکنیم، هم آمریکایی ها در پیشبرد نظم منطقه ای شان در بن بست هستند و هم ما 
در محقق کردن آرزوهای داخلی مان در بن بســت هستیم. اما چرا حل نمی شود؟  معتقد 
هستم مانع معرفتی و ساختاری وجود ندارد ولی مانع مهم این است که کسی نمی خواهد 
ریسک چنین تصمیم مهمی را بپذیرد. یک نفر باید این وسط این ریسک را بپذیرد. من یک 
روزی خدمت مرحوم آقای هاشمی رسیدم، ایامی بود که آقای روحانی از نیویورک برگشته 
بود و تلفنی با آقای اوباما صحبت کرده بود. آقای هاشمی بسیار برآشفته بود که چرا آقای 
روحانی این فرصت تاریخی را از دســت داده و چرا مســئله را تمام نکرده و یک جمله ای 
گفــت که آن جمله برای من خیلی  درس آموز و البته تکان دهنده بود. گفتند می دانی من 
سال ۸۴ که می خواســتم بیایم انگیزه ام چه بود؟ انگیزه ام این بود که فکر کردم تا در قید 
حیات هستم و من و آیت االله خامنه ای هستیم، باید این را حل کنم. اگر ما نباشیم شاید این 
مسئله تا ســالیان سال بر توسعه این مملکت سایه بیندازد. ۹۲ هم که می خواستم بیایم 
می خواستم این مسئله را حل کنم. وقتی اجازه ندادند، گمانم این بود این شیخ می تواند 

این مسئله را حل کند.
 حالا که می بینم، این فرصت را داشتیم که ۲۰، ۳۰ سال قبل، حتی هشت سال قبل 
شجاعانه این مســئله را حل کنیم. این شــجاعت محصول این است که ما امیدمان را 
نسبت به صندلی دور دوم باید از دست بدهیم. ما برای اینکه مسئله ملت را حل کنیم 
نباید سرنوشــت یک ملت را برای هشت سال به گروگان بگیریم. ما سرنوشت یک ملت 
را هشت سال به گروگان می گیریم که این صندلی را از دست ندهیم. ولی معتقد هستم 
یک کسی پیدا شود بگوید بادا باد، من نیاز به صندلی دوره دوم ندارم. چهار سال می آیم 

و این یک مسئله راهبردی را حل می کنم. اگر حل کردم هزاران مسئله حل می شود.
  اجازه دهید اینجا یک پرانتز باز کنم. همین موضوع سیاســت خارجی که فرمودید،   �

برجام امضا شد و واقعیت این اســت که ما هنوز از برکات همان برجامی که الان مرده 
استفاده می کنیم. پس توافق خوبی بوده.

شجاعت بوده. نیمچه شجاعتی پیدا شده که برجام به نتیجه رسیده.
 دقیقا. اما هنوز که هنوز اســت تندروها محمدجواد ظریــف و روحانی را به خیانت   �

متهم می کنند.
مهم نیست.

  امــا اگر همین تندروها قدرتی پیدا کنند، ممکن اســت به این اتهام خیانت پر و بال   �
بدهنــد و این ترس و نگرانی از اینکه خدمت به وطن تبدیل به خیانت شــود و خیانت 
ســر از دادگاه و حتی احکام ســنگین دربیاورد دور از ذهن نیســت. در جوسازی ای که 
از تندروها شــاهد هســتیم، اختیار عمل حداقلی رئیس جمهور هم تحت الشــعاع قرار 
می گیرد. در حقیقت برجام هم بدون پشتوانه نبوده. مگر می شود چنین توافقی را امضا 
کرده باشــیم بدون اطلاع مقام معظم رهبری یا نهادهــای تصمیم گیر و نظارتی که در 
داخل  مذاکرات را رصد می کردند مانند شــورای عالی امنیــت عالی و... بارها هم آقای 
ظریف در این رابطه توضیح داده. با این حال حملات به برجام تمام نشــده است. خب 

رئیس جمهور مگر چقدر اختیار دارد که تصمیمی بزرگ را بگیرد و بتواند اجرائی کند؟
ببینید تفاوت نگاه این است که در همان برجام، اگر جمله بعدی رهبری درخصوص 
اینکه آقای ظریف نیروی انقلابی مورد اعتماد نظام هســت نبود، به فرمایش جنابعالی 
معلوم نبود آتش به اختیارها و جریانات کاتولیکی در داخل، چه حکم هایی که برایش 
صــادر نمی کردند، ولی رهبری این جمله را گفت. من حتــی بالاتر از این می گویم، من 
می گویم اگر روزی رئیس جمهور باشــم، با مســئولیت خودم رابطه مان را با آمریکا به 
صورت مســتقیم انجام می دهم. اولا از این رفتار دون شأن که با واسطه انجام می شود 
در گام اول خارج خواهم شــد و مستقیم با رئیس جمهور آمریکا اگر آقای ترامپ باشد 
وارد گفت وگو می شوم ولی مسئولیتش را می پذیرم. برداشت من این است که کسی در 
این مملکت حاضر نیســت مسئولیت بپذیرد یا هزینه مسئولیت را بپردازد. اگر برجام به 
نتیجه رســید به این خاطر بود که آقای ظریف حاضر شد هزینه بپردازد. می دانست که 
پشــت تریبون ها چه فحش ها که نخواهد خورد و چه شــب نامه ها که علیه اش صادر 
نخواهد شــد. اینها را می دانســت ولی به نظر من شــجاعانه این کار را کرد و به همین 
علت در نگاه ملت قهرمان ملت است. قهرمان شجاعت است. من فکر می کنم مسئله 
آمریــکا به لحاظ قبح در نگاه بخش کاتولیک جامعه قبیح تر از برجام نبود حتی بالاتر. 
یک زمانی مجلس بودیم به دوســتانمان در دولت فشــار می آوردیم که رئیس شورای 
عالی امنیت ملی کشــور، رئیس جمهور اســت. رئیس جمهور مســئولیت رفع حصر را 
بپذیرد و هزینه اش را قبول کند. برداشــت مــن این بود که هیچ منعی از نگاه حکومتی 

وجود نداشت.
  مسئله رفع حصر  دغدغه آقای روحانی هم نبود!  �

عرضم همین اســت که کسی حاضر نبود برای چنین تصمیم مهمی هزینه کند. اگر 
کســی این مسئولیت را می   پذیرفت و این شجاعت را به خرج می داد، معتقد هستم که 
در حکومت حتما شــنیده می شد. حتما این مسئولیت پاســخ می گرفت. ولی ما کسی 
که با چنین شــجاعتی پا پیش بگذارد و مسئله حصر را حل کند، نداشتیم. بقیه مسائل 
کشــور هم همین اســت. الان هم در ارتباط با طرح حجاب چنین مسئول شجاعانه ای 
می خواهیم که بگوید اینکه به نام حجاب ماشــین یک دختــر تنها را بگیرند، پیاده اش 
کنند، رهایش کنند، ماشــینش را بار جرثقیل حمل کنند، این یعنی توسل به یک واجب 
ولی بــا یک حرام بیّن. ما چنین شــجاعتی نداریم. کســی را که مســئولانه مقابل این 
بدرفتاری ها بایســتد نداریم. یکی باید پیدا بشود. اینکه همه چیز را حواله می دهیم، در 

تحلیل نهایی می بریم در هسته سخت قدرت، من اصلا به این اعتقاد ندارم.
  با این توضیحات باید این گونه برداشــت کنیم که شــما هســته ســخت قدرت را   �

انعطاف پذیر می بینید؟
 بله. حتما این طور است.

  یعنی هســته سختی نیســت و با رفتار اشتباه این تعبیر شــکل گرفته یا ایجاد شده   �
است؟

درست است. ما به دلیل مسئولیت ناپذیری سختش کرده ایم. همه مسائل مملکت 
همین اســت. اگر بخش خصوصی نحیف است و جان نمی گیرد  و هرجا خواست جان 
بگیرد به بهانه های مختلف بخشی از دستگاه های شبه امنیتی خرخره اش را گرفتند و از 
گردونه خارجش کردند، یک مقام مسئول که مطابق قانون اساسی مسئول حسن اجرای 
قانون اساســی است، باید این دســتگاه ها را سر جای خودشان بنشاند. شلختگی که در 
کشور شاهد هستیم، این شلختگی اداری که با این شلختگی هیچ کدام از مطالبات ملت 
در این دیوان ســالاری شلخته و به هم ریخته بدون مناسبات خارج از قاعده به سرانجام 
نمی رسد، مانعش کجاســت؟ مانعش عدم تمکین به یک نظام هوشمندسازی است. 
مانعش این اســت که کســی نمی خواهد هزینه بدهد برای اینکه یک انقلاب اداری در 

این کشور رخ بدهد تا عزت مردم در این دالان ها  زیر سؤال نرود.
   کســی که قرار است هزینه بدهد، حداقل خودش باید در دایره مدیران فاسد نباشد   �

یا توان مبارزه با مافیا های مختلف را داشــته باشد. برای مثال، بخش مهمی از مشکلات 
اقتصادی ما برمی گردد به همین فساد و باندهای آن در خودرو، مسکن و... !

اگــر نان مــان از این نظم رانتــی تأمین نشــود و از این نان رانتی و نظــام رانتی دل 
ببریم، می توانیم این نظــام را اصلاح کنیم. چطور؟ من  روزی خدمت آقای 
جهانگیــری عرض کــردم، یک بار هم خدمت آقــای روحانی عرض کردم، 
گفتم من اگر جای شــماها باشم، تمرکزم را می گذارم در چهار سال دوم که 

به دولت الکترونیک دست پیدا کنیم. 

وحیده کریمی  «زمین بازی باتلاقی شده و تنها راه، تغییر زمین اســت»؛ این جمله تعبیری است از وضعیت امروز ایران از نگاه محمدعلی وکیلی، 
نماینده ادوار که همچنان به «اصلاح» امید دارد و معتقد است تجربه تاریخی نشان داده برای عبور از بحران هایی نظیر شرایط فعلی 
ایران می توان با تغییر زمین از طریق صندوق های رأی مسیر اشتباه گذشته را اصلاح کرد. در گفت وگو با او به بررسی مهم ترین چالش ها و البته راهکارهایی که بتواند نیاز 
امروز مردم را برای باروری امید و اعتماد رفع کند، پرداختیم و او از «شــجاعت در تصمیم گیری» گفت و تأکید داشــت ایران فردا به رئیس جمهوری نیاز دارد که بتواند 

تصمیم های حیاتی با پذیرش مسئولیت آن اتخاذ کند. شجاعت در تصمیم گیری کلیدواژه مهم سخنان وکیلی در این گپ وگفت بود که مشروح آن در ادامه می آید.
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رهبر انقلاب ۲ پیام تسلیت صادر کردند
رهبر انقلاب با انتشار پیام هایی جداگانه، درگذشت همسر شهید 
ســپهبد صیاد شیرازی و درگذشــت امام جمعه سابق همدان را 
تســلیت گفتند. حضرت آیت االله خامنه ای، رهبر انقلاب اســلامی، در 
پیامی، درگذشت همسر شــهید سپهبد صیاد شیرازی را تسلیت گفتند. 
متن پیام رهبر انقلاب به شــرح زیر اســت: «بسم االله الرحمن الرحیم، 
خاندان محترم امیر شهید بزرگوار، سپهبد صیاد شیرازی رضوان االله علیه، 
درگذشت همسر صبور و رنج دیده  آن شهید عزیز را به همه بازماندگان 
تســلیت عرض می کنم و رحمت و مغفرت الهی را برای ایشان طلب 

می کنم».
پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی درگذشت امام جمعه سابق همدان

همچنین آن گونه که تســنیم روایت می کند، متن پیام رهبر انقلاب در 
پی درگذشت امام جمعه سابق همدان به این شرح است: «درگذشت 
عالم بزرگوار جناب حجت الاسلام والمســلمین آقای شیخ غیاث الدین 
طاها محمدی رحمت االله علیه را به خاندان و بازماندگان و ارادتمندان 
ایشــان تســلیت عرض می کنــم. امامت جمعــه  همدان همــراه با 
فعالیت های علمی و اجتماعی و ســپس امامــت جماعت در تهران 
هم زمان با عضویت در مجلس خبرگان از جمله سوابق و فعالیت های 
این عالم متعهد و صبور اســت که مایه  علّو درجات ایشان خواهد بود 

ان شاءاالله. رحمت و مغفرت الهی برای آن مرحوم مسئلت می کنم ».

               امیر سرتیپ واحدی مطرح کرد
پرچم داری  ایران  در  حوزه  پهپادی

فرمانده نیروی هوایــی ارتش گفت: نیروی هوایی ارتش، در کنار 
دیگر نیروهای مســلح، توانســته پهپادهای مختلــف با بردهای 
گوناگون تولید کند و بسیاری از کشورها خواهان خرید پهپادهای ایرانی 
هســتند. امیر ســرتیپ خلبان حمید واحدی با حضور در پایگاه شهید 
یاسینی و بازدید از بخش های مختلف این یگان در جمع کارکنان گردان 
پهپادی پایگاه شکاری شهید یاسینی، گفت: کشور ما دارای یک موقعیت 
ممتاز و راهبردی اســت که در طول تاریــخ همواره با تهدیدهای زیادی 
روبه رو بوده اســت.    او با تأکید بر اینکه «ایران اسلامی در حوزه پهپادی 
پرچم دار اســت»، خاطرنشــان کرد: نیروی هوایی ارتــش در کنار دیگر 
نیروهای مســلح تاکنون توانسته پهپادهای مختلف با بردهای گوناگون 

تولید کند و بسیاری از کشورها خواهان خرید پهپادهای ایرانی هستند.

رائفی پور  به دادستانی تهران  احضار شد
دادســتانی تهران علی اکبــر رائفی پور را با عنوان اتهامی نشــر 
اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی احضار کرد. به گزارش 
مرکز رسانه قوه قضائیه، طی روزهای اخیر علی اکبر رائفی پور مطالبی 
را در فضــای مجازی منتشــر کرد که بــا توجه به گــزارش ضابطین، 
پرونده ای با عنوان نشــر اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی برای 
نام برده تشــکیل شــد. در پی گزارش ضابطین صبح دیروز دادستانی 
تهــران رائفی پور را با عنوان اتهامی «نشــر اکاذیب به قصد تشــویش 

اذهان عمومی» احضار کرد.

پنج نامزد اصولگرا  و  یک نامزد اصلاح طلب برای چهاردهمین دور انتخابات ریاست جمهوری تأیید صلاحیت شدند
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خبر

سیـاستسیـاست

 عبدالرحمن فتح الهی: پس از شــش روز انتظــار نهایتا بعدازظهر دیروز (یکشــنبه) 
شورای نگهبان اسامی شش کاندیدای تأییدصلاحیت شده انتخابات ریاست جمهوری 
را اعلام کرد که شــامل محمدباقر قالیباف، امیرحســین قاضی زاده هاشمی، مصطفی 
پورمحمدی، علیرضا زاکانی، ســعید جلیلی و مسعود پزشکیان است. اگرچه از قبل 
رد صلاحیت چهره هایی مانند محمــود احمدی نژاد قابل پیش بینی بود، اما موضوع
 رد صلاحیــت علــی لاریجانــی، اســحاق جهانگیــری، عبدالناصر همتــی، محمد 

شریعتمداری و... عملا تحلیل ها را درباره انتخابات پیش رو دگرگون کرد.
نکتــه جالب دیگر درباره اعــلام کاندیداهای انتخابات ریاســت جمهوری ناظر به 
عدم تأیید صلاحیت وزرای دولت ســیزدهم اســت. در حالی که برخی وزرای دولت 
رئیسی از صولت مرتضوی تا مهرداد بذرپاش و محمدمهدی اسماعیلی در کنار داوود 
منظور (رئیس سازمان برنامه و بودجه) و امیرحسین قاضی زاده هاشمی (رئیس بنیاد 
شــهید)، اســب خود را برای حضور در رقابت های انتخاباتی زین کرده بودند و حتی 
بخشــی از اعضای هیئت دولت و مدیران ارشد دولت ســیزدهم، نامه ای به شورای 
نگهبان برای اثبات توان مدیریت و رجل سیاســی بودن «محمدمهدی اســماعیلی» 
نوشــتند، در نهایت به جز قاضی زاده هاشــمی هیچ کدام از فیلتر شــورای نگهبان رد 
نشــدند. از ســوی دیگر با اعلام نامزدهای نهایی انتخابات، سخنگوی ستاد انتخابات 
کشــور دیروز (یکشــنبه) خبر داد که تبلیغات انتخابات ریاســت جمهوری آغاز شده 
است. محســن اســلامی در یک گفت وگوی تلویزیونی اعلام کرد که بر اساس قانون 
انتخابات با اعلام اســامی داوطلبان انتخابات، تبلیغات آغاز می شــود و تا ۲۴ ساعت 

قبل از شروع اخذ رأی یعنی ساعت هشت صبح پنجشنبه هفتم تیر ادامه دارد.

یک  اصلاح طلب، پنج  اصولگرا
 ترکیــب نامزدهــای تأییــد صلاحیت شــده شــورای نگهبــان بــرای انتخابــات 
ریاســت جمهوری از منظری دیگر هم می تواند جالب باشــد و آن هم رقابت مسعود 
پزشــکیان به عنــوان تنها نماینده جریــان اصلاحــات در برابر پنج نامــزد از جریان 
اصولگرایی اســت. به گفته فراز، لحظاتی پس از اعــلام نتایج نهایی احراز صلاحیت 
نامزدهای انتخابات ریاســت جمهوری، نام مســعود پزشکیان با جهشی چشمگیر در 
گــوگل در صدر لیســت نامزدها قرار گرفت. با تأیید صلاحیت پزشــکیان اگرچه دیگر 
خبری از کاندیدای پوششــی یا ضربه گیر برای اصلاحات نیســت، اما خروجی شورای 
نگهبان از آن جهت برای اصلاح طلبان مفید اســت که دیگر دوقطبی و اختلاف نظر 
بر ســر نامزد نیابتی کنار گذاشته شــد و از این پس تمام تمرکز جبهه اصلاحات روی 
پزشــکیان خواهد بود. خاصه آنکه این جبهه پیش تر و به طور رســمی از مســعود 
پزشکیان در کنار عباس آخوندی و اسحاق جهانگیری به عنوان سه نامزد رسمی خود 
خبر داده بودند. در همین راستا بعدازظهر دیروز (یکشنبه) و پس از اعلام نظر شورای 
نگهبان، جواد امام هم از تشــکیل جلسه فوق العاده در جهت حمایت از نامزد نهایی 

اصلاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوری خبر داد.
ســخنگوی جبهه اصلاحات دربــاره برنامه جبهه اصلاحــات در جهت حمایت 
از مســعود پزشــکیان بیان کرد که «بــا توجه به انتخاب آقای مســعود پزشــکیان 
به عنوان یکــی از نامزدهای نهایی جبهه اصلاحــات در چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری، تلاش می کنیم امروز یا فردا جلسه فوق العاده ای جهت هماهنگی 
بیشتر برگزار کنیم و در آنجا مشخص خواهد شد که چه تصمیماتی اخذ خواهد شد». 

جواد امام طی گفت وگویی با ایســنا و با اشــاره به برگزاری جسله جبهه اصلاحات، 
اظهار کرد که «اگر در این جلســه مسعود پزشکیان دوســوم آرای اعضای این جبهه 
را کســب کند به عنوان نامزد اختصاصی جبهه اصلاحات معرفی خواهد شد». البته 
درباره خاستگاه سیاسی پزشکیان به عنوان یک اصلاح طلب اختلاف نظر وجود دارد. 
چنانی که پیش تر در فیلمی که انصاف نیوز منتشــر کرده اســت، مســعود پزشکیان 
می گوید که «در جلســه جبهه اصلاحات گفتم مــن اصولگرایم. من از حق و عدالت 
کوتاه نمی آیم؛ این اصل است برای من. اصلاح می کنیم برای اینکه حق و عدالت در 
جامعه پیاده بشــود. یعنی من یک شاخصی دارم اصلاح را می خواهم برای اینکه به 
آن شاخص برسم». پزشکیان در جلســه مذکور تأکید کرد «حق مردم، کرامت مردم، 
سهم مردم براســاس عدالت و انصاف به خودشان داده شود. ما اگر قرار است پولی 
تقســیم کنیم اگر امکاناتی هست، اگر توسعه ای می خواهیم بدهیم، براساس عدالت 
باید بدهیم». این نامزد انتخابات ریاســت جمهوری گفته بود «اصلاح را بر اساس این 
شاخص می توانیم انجام بدهیم، نه اینکه بگوییم ما اصلاحاتیم و بعد نفهمیم که چه 
چیزی را می خواهیم اصلاح کنیم. من اصولگرایم و این اصولی است که به خاطرش 
می خواهیــم اصلاح کنیــم. به خاطرش در مملکت اگر می خواهیــم پایدار بمانیم و 
زنده بمانیم باید همه مردم این کشــور بتوانند از امکانات و فرصت ها به صورت برابر 

استفاده کنند».

حضور  در  بنیاد  امید  ایرانیان
با وجود این تعریف مسعود پزشکیان از اصلاح طلبی، او بعدازظهر دیروز (یکشنبه)
و پس از اعلام رسمی نامزدهای تأیید صلاحیت شده توسط وزارت کشور با حضور در 
بنیاد امید ایرانیان بــا محمدرضا عارف و اعضای هیئت مدیره این بنیاد دیدار کرد. بنا 
به روایــت ایلنا، محمدرضا عارف در این دیدار ضمن برشــمردن ویژگی های اخلاقی 
و مدیریتی مســعود پزشکیان و با اشاره به حساســیت ویژه انتخابات پیش رو حضور 
پزشکیان را در عرصه انتخابات فرصت ارزشمند برای مردم و نظام برشمرد و حمایت 
خــود و بنیاد امید ایرانیان را از او اعلام کرد. مســعود پزشــکیان نیــز در این دیدار از 
نقش مؤثر محمدرضا عارف در هم گرایی و وحدت بین نیروهای تحول خواه قدردانی 
کرد. هم زمان مســعود پزشــکیان نامزد انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوی، 

علــی عبدالعلــی زاده را به عنوان رئیس ســتاد انتخاباتی خود منصــوب کرد. علی 
عبدالعلی زاده فعالیت به عنوان وزیر مسکن و شهرسازی، استاندار آذربایجان شرقی 
و نمایندگی مجلس شورای اسلامی در دوره های دوم و سوم از حوزه انتخابیه ارومیه 

را در کارنامه سوابق خود دارد.

اولین اظهارنظرها و احتمال حضور ظریف در دولت پزشکیان
به دنبال اعلام رســمی حضور مسعود پزشکیان در رقابت های انتخاباتی، او دیروز 
از نگاه کلان دولتش گفت و در پاســخ به پرسشی دال بر اینکه در دولت شما افرادی 
مثل آقای ظریف جایگاهی دارند؟ تأکید کرد «کســانی که تجربه، علم و آگاهی دارند 

منت شان را می کشم تا در دولت من حضور داشته باشند».
به گفته او، «اگر از توانمندان و نخبگان استفاده کنیم به اهدافی که رهبری تعیین 
کرده می رسیم». پزشــکیان «انتصابات کشور را جناحی و طیفی دانست که وضعیت 
کشــور این چنین شده اســت». از منظر این نامزد انتخابات، «در این ۴۵ سال کار را به 
دست کسانی دادیم که مهارت، علم و توانمندی لازم را نداشتند. ما باید در منطقه از 
هر لحاظ اول می شــدیم نه اینکه با مشکلات شدید اقتصادی و آسیب های اجتماعی 

مواجه باشیم».

 انتخابات به دور دوم خواهد رسید؟
هرچند تا لحظه تنظیم این گزارش خبر موثق و رســمی از برگزاری جلســه جبهه 
اصلاحات و نتیجه نهایی آن برای تعیین تکلیف در جهت حمایت از مسعود پزشکیان 
مخابره نشد، اما محمود صادقی طی تحلیلی معتقد بود که احراز صلاحیت مسعود 
پزشکیان به عنوان یکی از سه کاندیدای جبهه اصلاحات «خبر امیدوارکننده ای است 
و ایــن آرایش به نفع کاندیدای اصلاحــات خواهد بود». به گفته ایــن نماینده ادوار 
مجلس و عضو هیئت رئیسه جبهه اصلاحات، «می توانیم شاهد یک انتخابات رقابتی 
باشــیم». صادقی در پاســخ به این پرســش که «جدی ترین رقیب آقای پزشکیان در 
میان پنج نفر نامزد طیف اصولگرا چه کســی اســت؟ نخســت به قالیباف و بعد به 
جلیلی اشاره کرد». با این حال کسانی چون احمد زیدآبادی حضور مسعود پزشکیان 
را از جنبــه متفاوتــی ارزیابی کردند و تأکید دارند کــه «از هم اکنون می توان گفت که 
انتخابات ریاست جمهوری دوره چهاردهم دومرحله ای خواهد شد». این روزنامه نگار 
آن قدر به موفقیت مســعود پزشــکیان باور دارد که به گفته اش، «وی (پزشکیان) از 
همین حالا می تواند خود را برای رقابت در مرحله دوم آماده کند» هرچند زیدآبادی، 
«رقیب نهایی پزشــکیان را نامشــخص می داند». محمدعلی ابطحی، فعال سیاسی 
اصلاح طلب هم اگرچه به دور دوم انتخابات اشــاره نکرده اســت، اما او هم شانس 
بالایی را برای پزشــکیان قائل اســت و مدعی شــکل گیری رقابت بیــن «قالیباف» و 

«پزشکیان» شده است.
حجت الاسلام والمســلمین احمد سالک، عضو شــورای مرکزی جامعه روحانیت 
مبارز هم در گفت وگو با جماران و در پاسخ به این سؤال که آیا آرایش سیاسی نامزدها 
و تقبل پزشــکیان به تنهایی باعث شکسته شدن رأی پنج نامزد اصولگرایان می شود؟ 
عنوان کرد که «اگر آرا بین این پنج نفر تقســیم شود، شکست است» ازاین رو به گفته 
او، «بی تردید باید اجمــاع فوق العاده ای حول محور یک نفر به وجود بیاید؛ چون اگر 

به مرحله دوم بیفتد، مقداری نگران کننده است».
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پاسخ توانیر 
به گزارش «شرق»

شــرکت توانیر در واکنــش به گزارش 

 ۲۵ مــورخ  انــرژی»  «ریخت و پــاش 

اردیبهشــت که در روزنامه «شرق» منتشر 

شد، توضیحاتی را ارسال کرده است که در 

ادامه می خوانید:

دولــت  برنامه هــای  محــور  مــردم، 

سیزدهم در مدیریت مصرف انرژی

مطلب منتشر شده بیشتر به این مسئله 

می پــردازد که «بــا وجود مصــرف بالای 

انرژی در ایران و بهره وری پایین، دولت بر 

انرژی متمرکز  تولید  افزایش  سیاست های 

بوده اســت و سیاســت های صرفه جویی 

و بهینه ســازی مصــرف انــرژی را نادیده 

گرفته است». این در حالی است که حتی 

در ۱۸۰ برنامــه ای که امســال برای گذر از 

اوج بار تابســتان تدارک دیده شــده است؛ 

محــور، مردم و صرفه جویــی آنان در نظر 

گرفته شــده اند و در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ نیز 

روند به همین شــکل بوده است. درواقع 

دولت ســیزدهم در کنار افزایش ظرفیت 

تولید بــه دو طریق احــداث نیروگاه های 

جدیــد و ارتقــای ظرفیــت نیروگاه هــای 

موجود، اولویت را بــه همراه کردن مردم 

برنامه های مدیریت مصرف اختصاص  در 

داده و بــه گونــه ای برنامه ریــزی کرده تا 

مدیریت مصرف کاملا مردمی شود.

براســاس برنامه وزارت نیرو در بخش 

خانگی در تابســتان سال ۱۴۰۱، مشترکانی 

که زیــر الگو مصــرف می کردنــد، اگر در 

مقایســه با مدت مشــابه ســال قبل خود 

کمتر مصرف می کردند، مشــمول پاداش 

صرفه جویی می شــدند و در تابستان سال 

۱۴۰۲ همــه مشــترکان؛ چــه آنهایی که 

زیــر الگو مصــرف می کردنــد و چه حتی 

مشــترکان پرمصرف اگر مصــرف خود را 

نســبت به مدت مشابه ســال قبل کاهش 

می دادند، مشمول پاداش مدیریت مصرف 

می شــدند؛ سیاســتی که جواب داد و در 

تابستان ۱۴۰۲، مصرف برق بخش خانگی 

در چهار ماهه گرم ســال با وجود افزایش 

دو میلیــون مشــترک و همچنین افزایش 

درخورتوجه دما بــه ۴۶ میلیارد کیلووات 

ساعت رســید که نسبت به سال ۱۴۰۰، دو 

میلیارد کیلووات ساعت کاهش داشت.

بــا توجه به موفقیت ایــن طرح، در 

ادامه روند دو ســال گذشته در تابستان 

امســال نیز عــلاوه بر پــاداش مدیریت 

مصرف که در قبوض اعمال می شــود، 

جوایــزی جــذاب و ویژه ماننــد صدها 

خودرو به مشــترکان کم مصرف بخش 

خانگی اعطا خواهد شد.

تشــویقی،  سیاســت های  کنــار  در 

سیاســت های تنبیهــی بــرای مشــترکان 

بد مصرف در نظر گرفته شــده اســت. در 

وهله نخســت این دســته از مشترکان در 

اولویت نصــب کنتورهای هوشــمند قرار 

گرفته اند تا مصرف آنــان از راه دور کنترل 

شــود و در وهله بعــدی نیز قرار اســت 

بــرق بســیار پرمصرف ها بــا قیمت برق 

نیروگاه هــای تجدیدپذیــر و تعرفه هــای 

مصرف برای مشــترکان پلکانی محاســبه 

شــود. با توجه به اصلاحات انجام شــده 

در تعرفه هــای بــرق، پلکان ها به  گونه ای 

طراحی شــده است که سبب ایجاد انگیزه 

برای کاهش مصرف برق شــود. به عنوان 

مثال، اگر مصرف مشــترکی ۲۵۰ کیلووات 

ســاعت در ماه باشــد، باید ۲۳ هزار و ۷۵۰ 

تومان بپــردازد، ولی اگر مشــترکی هزار و 

۲۵۰ کیلووات ســاعت در مــاه یعنی پنج 

برابــر مصرف کند، بایــد یک میلیون و ۳۰۰ 

هــزار تومان یعنی ۷۰ برابــر بپردازد و این 

اختــلاف رفته رفتــه افزایــش می یابد. در 

ماه های گرم ســال نیز بــا توجه به نصب 

تجهیــزات هوشــمند بــرای پرمصرف ها، 

مصرف آنها محدود خواهد شد.

از آنجایــی کــه در تابســتان حدود 

۳۰ هــزار مــگاوات از مصــرف برق به 

می شود،  مربوط  سرمایشی  سامانه های 

ارتقای سامانه های سرمایشی در دستور 

کار وزارت نیــرو قــرار گرفته اســت. به 

همیــن منظــور، وزارت نیــرو درصدد 

اجباری کردن اســتاندارد تولید کولر آبی 

با موتور بی ال دی ســی اســت که با این 

اســتاندارد ۵۰ درصد در مصرف برق و 

۳۰ درصد در مصــرف آب صرفه جویی 

می شــود. در زمینه کولرهــای گازی نیز 

پیگیر ارتقای استاندارد است.

بایــد این نکتــه را مدنظر داشــت که 

مقوله فرهنگ سازی فرایندی زمان بر است 

و در طولانی مــدت جــواب خواهــد داد. 

فرهنگ را نمی توان یک شــبه تغییر داد و 

ثمره این روندی که در سه سال گذشته در 

پیش گرفته شده است، در درازمدت به بار 

خواهد نشست.

خیز بلند گروه بهمن در بازار خودروهای تجاری: 

تنوع محصول
 و قیمت های بدون رقیب

 X9 و کشنده بایک F38گروه بهمن در رویداد معرفی کامیونت فورس

قیمــت ایــن محصولات را اعــلام کرد. بر همین اســاس کشــنده

 ۵۶۰ اسب بخاری بایک X9 پنج میلیارد و ۹۵۰ میلیون تومان قیمت گذاری 

و کامیونــت فورس F38 نیز ۸۹۵ میلیون تومان ارزش گذاری شــد. در این 

همایش اعلام شــد کشنده بایک X9 با گارانتی دوساله و بدون محدودیت 

پیمایش (برای اولین بار در ایران) عرضه می شود.

محمدی: تنها خودروســازی هستیم که گارانتی دوســاله بدون محدودیت 
پیمایش داریم

محمــد محمدی، مدیرعامل گــروه بهمن در آیین رونمایــی از کامیونت 

فــورس F38 و کشــنده بایــک X9 با اشــاره بــه توانمندی ایــن مجموعه 

در تولیــد خودروهــای تجــاری گفــت: گروه بهمــن ۱۲ خــودروی تجاری 

تولیــد می  کند کــه تمامــی آن اســتاندارد ۸۵گانــه و الزامــات مربوط به 

شــماره گذاری را دارد. وی همچنین در تشــریح سیاســت های قیمت گذاری 

و خدمــات پس از فروش گروه بهمن گفت: این مجموعه همواره سیاســت 

قیمت گــذاری منصفانه و ارائــه بهترین خدمات پس از فــروش را پیگیری 

می کنــد که مقایســه قیمت محصولات این گروه با محصولات مشــابه بازار 

خود مؤید این موضوع است، همچنین کسب برترین رتبه های خدمات پس از 

فروش برای پنج سال متمادی تأیید می کند که این مجموعه با جدیت بحث 

جلب رضایت مشتری را دنبال می کند.

بهمن دیــزل  تجــاری  محصــول  دو  معرفــی  رویــداد  در  محمــدی 

 (F38) ۳۸ یادآور شــد: امــروز شــاهد برگــزاری رویداد معرفــی فــورس

بــه عنــوان ســبک ترین خــودروی تجــاری بــاری و ورود به بازار کشــنده 

تجــاری خــودروی  پرقدرت تریــن  و  بزرگ تریــن  عنــوان  بــه   X9 بایــک 

گروه بهمن هستیم.

محمــدی همچنیــن از ۳۲۰ پروژه در حــال اجرا خبر داد که ارزشــی 

بالــغ بــر دو هزار میلیــارد تومان دارد و ایــن پروژه ها شــامل تولید انواع 

خودروی تجاری، ســواری و اتوبوس خواهد شــد. وی افــزود: در انتهای 

ســال بزرگ ترین خدمات پس از فروش بهمــن در منطقه کمپارس افتتاح 

خواهد شــد. محمدی همچنین از معرفی دو محصول در حوزه تجاری-

مسافری توســط شرکت اسنا (از شــرکت های عضو گروه بهمن) در پایان 

خرداد ماه خبر داد.

خضری: بهمن دیزل بهترین جایگاه  در خودروهای تجاری را از آن خود می کند
حســین خضــری مدیرعامــل بهمن دیــزل در آییــن رونمایــی F38 و 

معرفــی کشــنده بایک گفــت: هــدف  بهمن دیزل کســب برتریــن جایگاه 

در حــوزه تولیــد و فــروش خودروهای تجــاری اســت. وی در ادامه تأکید 

کــرد: صنعــت حمل ونقل فرســوده اســت و بهمن دیــزل می تواند نقش 

مثبتی در نوســازی این ناوگان داشــته باشــد که معرفی ایــن دو محصول 

برای پاســخ گویی بــه نیاز بازار در ســبک ترین و ســنگین ترین نیــاز تجاری 

کشور است.

وی در تشریح این محصولات افزود: کامیونت فورس F38 از یک موتور دو 

لیتری بهره می برد که می تواند ۲٫۵ تن بار را حمل کند. تولید این کامیونت از 

تیرماه ۱۴۰۳ آغاز خواهد شــد. به همین ترتیب کشنده بایک X9 با ۵۶۰ اسب 

بخار قدرتمندترین کشنده تولیدی در ایران است.

مدیرعامل گــروه بهمن دیزل گفت: قیمت گذاری منصفانه یک شــعار 

نیســت و کشنده ۵۶۰ اســب بخاری بایک X9 پنج میلیارد و ۹۵۰ میلیون 

تومــان قیمت گذاری شــده ایــن در حالی اســت که ســازمان حمایت از 

مصرف کننده این محصول را بالغ بر شــش میلیاردو یکصد میلیون تومان 

ارزش گذاری کرده است.

خضری همچنیــن درخصوص اهمیــت رضایتمندی مشــتری گفت: 

کشــنده بایک X9 با گارانتی دوساله بدون محدودیت کیلومتر پیمایش را 

ارائه می دهد که این نشــان دهنده اطمینان این شرکت از کیفیت محصول 

خود و همین طور جایگاه مشتری دارد.

وی درخصوص قیمت کامیونت فورس F38 گفت: بر اساس ارزیابی ها 

فورس F38 با قیمت ۸۹۵ میلیون تومان وارد بازار خواهد شد که با توجه 

به قابلیت های آن، بسیار ارزشمند است.

رویــداد معرفــی کامیونــت فــورس F38 و کشــنده بایــک X9 روز 

شــنبه ۱۹ خــرداد ۱۴۰۳ در هتــل المپیــک تهــران بــا حضــور مدیــران 

شــرکت های حمل ونقــل، مدیــران شــبکه عاملیــت بهمــن و رســانه ها 

برگزار شد.

نیهــاد نیــوان: صنعت خــودرو سال  هاســت در 
ایران زمین گیر سیاســت دولت هاســت. در دولت 

ســیزدهم، ابراهیم رئیســی فرامین هشت ماده ای 

برای توســعه و بهبود صنعت خــودرو ابلاغ کرد، 

اما هیچ کدام از این فرامین به ســرانجام نرســید و 

نشــان داد که این دولت همچون سایر دولت های 

گذشته، عزمی جدی برای دست کشیدن از مداخله 

در صنعــت خودروســازی ندارد. حالا در آســتانه 

انتخابــات چهاردهمیــن دوره ریاســت جمهوری، 

زیــان خودروســازان بــه عــدد اعجاب انگیز ۲۰۰ 

هزار میلیارد تومان رســیده است و مشخص نیســت در دولت چهاردهم چه سرانجامی پیدا 

می کند.

فرامین  ۸ ماده ای به جایی نرسید
شــاید هیچ گاه صنعت خودرویی کشــور در چنیــن موقعیتی قرار نگرفته بــود که حالا همه از 

دولت آینده انتظار داشته باشند  آنچه  باید از سال ها پیش بازار خودرو به خود می دید، محقق شود. 

بی تردید حالا پس از خصوصی ســازی خودروســازانی مثل ایران خودرو، همه منتظر به ســرانجام 

رســیدن وعده های دولت ســیزدهم و تحقق اهداف شعار ســال مبنی بر جهش تولید و مشارکت 

اقتصادی هســتند؛ ازاین رو اســت مطالبه عمومی واگذاری مدیریت دولتی این شرکت ها به بخش 

خصوصی .  تا چندی دیگر با برگزاری انتخابات ریاست جمهوری، دولت چهاردهم کار خود را به طور 

رســمی آغاز خواهد کرد و وضعیت صنعت خودرو همچنان  همان اســت که بود. این در شرایطی 

است که رئیس جمهوری دولت سیزدهم در اواخر سال ۱۴۰۰ و بازدید از شرکت ایران خودرو، فرامین 

هشت ماده ای برای توســعه و بهبود صنعت خودرو ابلاغ کرد. در واقع سید ابراهیم رئیسی دستور 

داد  تولیــد خودرو ۵۰ درصد افزایش پیدا کند، واردات آزاد شــود، زمینه عرضه خودروی اقتصادی 

و توقف تولید قدیمی ها فراهم شــود و همچنین تولید و عرضه خودروی برقی و واگذاری ســهام 

خودروسازان در دستور کار سیاست گذار خودرو قرار گیرد. اما هیچ یک از این امور در میدان عمل به 

تحقق کامل نرســید تا بازار خودرو در کشور همچنان آشفته باشد. برای مثال، در واگذاری مدیریت 

دولتی خودروســازی به بخش خصوصی، نه تنها اتفاق خاصی رخ نداده بلکه از همان سال ۱۴۰۱ 

تا به امروز ســایه دولت بر این صنعت گسترده تر نیز شده است. از طرف دیگر، با آزاد سازی واردات 

خودرو قرار بود ۲۰۰ هزار خودرو وارد کشور شود؛ حال آنکه در نهایت در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۲هزار 

خودروی وارداتی از گمرکات کشور ترخیص شد.

وعده بی سرانجام افزایش ۵۰ درصدی تولید خودرو
افزایش ۵۰ درصدی تولید خودرو یکی دیگر از برنامه های ابلاغی رئیس جمهوری بود؛ به طوری که 

سال گذشــته وزارت صنعت، معدن و تجارت وعده داده بود  میزان تولید خودرو به یک میلیون و ۶۰۰ 

هزار دســتگاه خواهد رسید. اما این مهم محقق نشــد و مجموع تولید خودروسازان به یک میلیون و 

۳۴۰ هزار دســتگاه رسید. در حال حاضر نیز طبق آمارهای منتشر شــده از سوی دو خودروساز بزرگ 

کشــور، تولید روزانه روند مثبتی ندارد و از طرف دیگر واردات خــودرو به صورت قطره چکانی ادامه 

دارد. همچنیــن بد نیســت بدانیم وزارت صنعت، معدن و تجارت نیــز در وضعیت فعلی بر واردات 

خودروهای برقی  تمرکز کرده و به تعهدات ثبت نام های اسفند ۱۴۰۱ نیز پاسخ داده نشده است.

مدیریت خصوصی، حلقه مفقود  خودروسازان
خصوصی ســازی و از همــه مهم تــر مدیریــت 

خصوصی، واژه گمشــده صنعت خودروسازی است؛ 

به طوری کــه هیچ دولتــی انگیزه  چندانــی برای این 

امر نشــان نمی دهد و دولت ســیزدهم با بهانه هایی 

همچون نبــود خریدار اصلح یا شــکل گیری انحصار 

بیشــتر با خصوصی سازی، نشــان داد به این مسئله 

بی رغبت اســت. امــا در حال حاضــر مهم ترین درد 

صنعت خودروســازی، قیمت گذاری دستوری خودرو 

اســت؛ به طوری که این امر سبب شــده زیان انباشته 

خودرو به مرز ۲۰۰ هزار میلیارد تومان برســد و تولید همچنان با ضرر تداوم دارد. هرچند  شــورای 

رقابت در شــرایط کنونی و با توجه به وضعیت خودروسازی کشور، مایل به افزایش قیمت خودرو 

است، بااین حال، وزارت صمت مصلحت را در تداوم وضعیت کنونی می داند.

دولت  از  قیمت گذاری دست بکشد
با همه این اوصاف، به نظر می رســد دولت چهاردهم باید در ابتدا اولویت های صنعت خودرو 

را تبیین و در نهایت مســیرهای اجرای آن را  فراهم کند. بنابراین پرواضح اســت یکی از ضرورترین 

این اقدامات باید آزادســازی قیمت خودرو باشد؛ به این معنا که وزارت صنعت، معدن و تجارت و 

شــورای رقابت از قیمت گذاری دستوری دست بکشــند و تعیین قیمت را به هیئت مدیره شرکت ها 

بســپارند. بنابراین اولویت اول به منظور ساماندهی بازار و صنعت خودرو و همچنین حذف دلالان 

و واسطه گران و  حذف قیمت گذاری دستوری است.

دومیــن کارویژه دولــت چهاردهم برای بهبود صنعــت خودرو، افزایش تولید خودرو اســت؛ 

به طوری که خودروسازان با حذف قیمت گذاری دستوری و کاهش ضرر و زیان می توانند تیراژ خود 

را افزایش داده و بازار را از وضعیت کنونی نجات دهند. بدون شــک ساماندهی واردات خودرو به 

کشــور نیز باید یکی از اساسی ترین اقدامات این دولت باشــد تا از انحصار بازار خودرو کاسته شود 

و قیمت و کیفیت خودروهای عرضه شــده در بازار مناسب باشــد؛ به  طوری که کارشناسان، واردات 

هرچنــد مقطعی خودروهای ارزان قیمت و غیرلوکس را راهکار خلاصی بازار خودرو از آشــفتگی 

کنونی قلمداد می کنند.  منوچهر منطقی، معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و تجارت 

گفت: نگاه وزارت صمت به واردات خودرو برای تنظیم بازار مثبت است و با توجه به اینکه مجری 

این موضوع وزارتخانه است، هر زمان نهادهای بالادستی اجازه دهند، کار را اجرائی خواهیم کرد.

همچنین دولت چهاردهم باید دنبال واگذاری سهام دولت در خودروسازی ها باشد. سال هاست  

دولت با وجود سهام اندک بر این صنعت حکمرانی می کند. حالا وقت آن رسیده که «خودروسازی 

بدون دولت» هم امتحان شود، شاید بهبودی در وضعیت این صنعت ایجاد شود. در همین رابطه، 

امیر حســن کاکایی، عضو هیئت علمی دانشکده خودروی دانشــگاه علم و صنعت، در واکنش به 

اینکه چرا با وجود قانون و تأکیدهای مقامات ارشــد مملکت، این واگذاری ها صورت نگرفته است، 

به «شــرق» گفت: دلیل اینکه موضوع خصوصی سازی در هیچ یک از دولت ها انجام نمی  گیرد، این 

اســت که ایران خودرو و ســایپا با تمام مشــکلات و هزینه هایی که برای دولت دارند، می توانند به 

دولت و نمایندگان مجلس قدرت ببخشند؛ چرا که هر دو شرکت در تمام شهرهای کشور نمایندگی 

فعال دارند و دولتی بودن آنها می  تواند قدرت نفوذ مســئولان را برای توســعه برخی از سایت های 

خودروسازان بیشتر کند.

مداخ1ت دولت ها در صنعت خودرو منجر به زیان انباشته ۲۰۰ هزار میلیارد تومانی شد

خودرو  در  پیچ پاستور
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اقتصاداقتصاد

تا اقتصاد ایران هوشمندســازی نشــود، تا چرخه پول 

هوشــمند نشود به طوری که منشأ پول و گردش پول  و 

مقصد پول معلوم باشد، معلوم باشد این پول ها از کجا 

می آیند و به کجا می روند، شعار مبارزه با فساد، شعاری 

پوچ و لغو است و این اژدهای هفت سر همچنان اژدهای هفت سر 

است . چرخ هوشمندسازی اقتصاد، نظام اداری و دولت هوشمند، 

سال ها پیش اختراع شده و لازم نیست اینجا از نو اختراعش کنیم. 

یک مثــال کوچک  می زنم. دولت مرحوم آقای رئیســی دو ســال 

پیش اعلام کرد که قرار است از محل مولدسازی و واگذاری اموال 

دولتــی، حدود صد هزار میلیــارد از منابع را در بودجه تأمین کنند. 

بعد مصاحبه ای از ســران قوا گرفتند که برایشــان مصونیت ایجاد 

کند که کسی نترسد که این واگذاری ها انجام شود. یک دوستی من 

را به دوبی دعوت کرد و گفت می خواهم چیزی به تو نشان بدهم. 

فکر می کرد حرف ما را می شنوند. گفت اینجا یک سایت هست به 

نام سایت مزایده های دولتی. می خواستم این سایت را با هم آنالیز 

کنیم کــه ببینید اگر یک زمین یا ملــک و فرصت خدمتی را دولت 

به مزایده می گذارد، شــکلش چطور اســت و صوری نیست. مثل 

داخل کشــور ما نیست که مزایده برگزار می شود و بعد  پاکت را باز 

می کنند و در اتاق دربســته می بینند شما برنده مزایده هستید. بعد 

به نام اهلیت شما را از گردونه خارج می کنند، چون می خواهند به 

من بدهند. من را به نــام اهلیت «با اینکه قیمتی که اعلام کرده ام 

کمتر از شماست »، بر شــما مقدم می کنند. کاملا پیداست فسادی 

وجود دارد که به کمک فیلتر اهلیت، مسیر مزایده را تغییر می دهد. 

اما من آنجا دیدم همه چیز شــاخص بندی شــده است. رزومه تان 

به صورت آنلاین قابل رؤیت اســت. همه از جمله رقبا دسترســی 

دارند. امتیازهای شــما را می بینند، اهلیت  شما را می بینند، رزومه، 

ســابقه تان، اهلیت مالــی و تخصصی را می بیننــد و نمره نهایی 

را هرکس نگاه می کند همه می فهمند که چه کســی برنده شــده 

و نیازی به اینکه یک گروه داور وجود داشــته باشــد نیست. همین 

ســایت و اطلاعات خودش پالایش می کند. من با دوستم در لابی 

هتل بودیم و ایشان با لپ تاپش به من توضیح می داد. بعد از چند 

دقیقه که به ایشان گوش می کردیم، یکدفعه متوجه شدم در گوشه 

لابی دو، سه نفر از برادران نشسته اند و جلسه آنها زودتر از ما تمام 

شد. موقع رفتن ما را دیدند که احوال پرسی کردند.

 در زمینه شــفافیت و هوشمندســازی، تجربه نشان داده   �
مدیران تن به اجرا نداده اند!

در همه حوزه ها همین است. اراده مهم است.

  آقای وکیلی اگر اراده باشــد، شخصیتی با تفکرات جوان   �
و متفاوت از آن نسل پدرخوانده ها اگر بخواهد کاری کند، نیازمند 
ابزارهایی است. شما چند روز پیش به زمین سیاست ایران اشاره 
کردید و گفتید زمین سیاســت ورزی به باتلاق شــبیه است. در 
چنین زمینی آیا هیچ اراده ای ممکن است شکل بگیرد؟ یا ممکن 

است در باتلاق فرو برود؟
زمینی که من عرض کردم لزوما زمین سیاســت نیست. عرض 

کردم زمینی که در آن بازی می کنیم، زمین گِلی اســت که باتلاقی 

شــده، بــه دلیل همیــن چیزهایی کــه صحبت کردیــم و هزاران 

مسئله ای که فرصت بیانش نیست. ولی حیف است و معلوم است 

این میزان نارضایتی که در جامعه وجود دارد، به دلیل این است که 

زمین باتلاقی شده. آنچه می کاریم، رویش دلخواه ملت نیست. این 

زمین باید تغییر کند.

 یعنی امکان اصلاح زمین نیست؟  �
امــکان اینکه بتوانیــم در این زمیــن کاری انجام بدهیم، 

نیست. این دســت فرمانی نیســت که بتوانیم کف مطالبات 

ملت را پاسخ گو باشیم.

 برای جابه جایی اش چه باید کرد؟  �
در تجربه تاریخی ما  سابقه داریم که با تصمیمات خوب، زمین 

بازی را تغییر بدهیم. ســال ۷۶ در نتیجــه دادگاه میکونوس، دنیا 

ایران را فریز کرد. ما گرفتار فریز در روابط بین الملل شــدیم. سفرا را 

فراخواندند و وضعیت ایران آشــفته  شد. انتخابات ۷۶، زمین بازی 

را تغییــر داد. یعنی همان ایتالیا که جزء اولین کشــورهایی بود که 

سفیر را فرا خوانده بود، جزء اولین کشورهایی شد که  در سفر آقای 

خاتمی به ایتالیا به اســتقبالش رفت.  اروپایی ها صف کشیدند که 

آقای خاتمی به کشورهایشان سفر کند  یا آنها بیایند. 

همین برجام کــه تلاش می کنند نجس نشــانش 

دهند، ولی یــک آدم منصف ایران پســابرجام را با 

ایران پیشابرجام مقایسه کند. پیشابرجام گرفتار چه 

نوسانات داخلی و التهاباتی در بازار و وضع و روان 

مردم  و گرفتار چه وضعی در بیرون بودیم. وقتی در 

مملکت شــاهد التهابات بازار می شوید، همه اینها 

علائم رویی  اســت، اثرات یک اتفاق  بســیار وخیم، 

زیرین است. مردم اتفاقات وخیم زیرین را نمی بینند. 

مثلا نمی بینند که نرخ تجارت خارجی ما معکوس 

شــده که حالا گرفتار این التهابات شــده ایم. یا مثلا 

نمی بینند کشورها بازارشان را به روی ما بسته اند. یا 

نرخ کالا به دلیل تحریم های کمرشکن، برای بازرگان 

گران تمام می شــود به خاطر اینکه باید دور بزند و 

هزینه های بیمه ای آنچنانی بپردازد. مردم اثر نهایی 

را می بینند که التهاب اســت. آن التهابات عجیب 

و غریب پیشــابرجام را اگر حافظه مردم اجازه دهد 

مقایسه کنند با آرامش پســابرجام، اهمیت برجام 

مشخص می شود. حداقل دو ســال وارد  دوره ای از آرامش شدیم. 

هرچند دولت وقت از نظر من دولت بســیار کندی بود، و الا اگر کند 

نبود، آن حجم از غربی ها که برای ســرمایه گذاری و قرارداد بســتن 

آمدند، نتایج بســیار مثبتی می داشــت. دوســتی برای من تعریف 

می کرد آن  زمان در هتل های تهران جا نبود؛ مدت ها در هتل ها برای 

این همه هیئت که می آمد جا نبود که می خواســتند از این فرصت 

طلایی که برای ایران گشــوده شــده بود، اســتفاده کنند و قرارداد 

ببندند. معتقد هســتم کســی در این مملکت به دلیــل اینکه باید 

خودش را بی ســهم کند تا بتواند خودش را در مقابل حل مسائل 

ملت مسئول قرار دهد و هزینه مسئولیتش را به جان بخرد، نداریم.

 به عنوان سؤال پایانی، برای رسیدن به تغییر زمین و رسیدن به   �
یک اراده قوی و تصمیم، به مردم و همراهی شان نیاز داریم. مردمی 
که در انتخابات مجلس نشــان دادند امیدشــان را به صندوق های 
رأی، اگر نگوییم از دســت داده اند، به حداقل رسانده اند. به عنوان 
جمع بندی، نظرتان را درباره مردمی بگویید که از اصلاح ناامید هستند 
یا امید بسیار کمی دارند. البته در تعابیر و صحبت های قبلی تان متوجه 
شدم معتقدید مردم به اصلاح اعتقاد دارند، ولی مردم حداقل در یک 
نا امیــدی قرار دارند و همین الان هم می بینیم با این همه اتفاقات و 
پشتوانه احساسی در رابطه با انتخابات زود هنگام، باز هم مردم درگیر 
نوع انتخاب نشده اند. این مردم را چطور می توان قانع کرد یا امید را 

چطور می توان دوباره تزریق کرد؟
قبل از پاسخ به فرمایش  شما، یک جمله بگویم. بی تردید کشور 

ما در حال کلنگی شدن اســت. اما کشوری را که کلنگی می شود، با 

ذهن کلنگی نمی توان نوســازی کرد. در حالی که ســرعت توسعه 

همســایگان ما با توجــه به فناوری های جدیــد و هوش مصنوعی،  

 باورنکردنی است  و نرخ حسرت که در گذشته همگان حسرت اینجا 

را می خوردند، در مقایسه فاصله ای که اتفاق افتاده، تبدیل می شود 

به نرخ مهاجرت. یک جا هم گفتم ناترازی های مختلف را با تراز منابع 

انسانی می شد تراز کرد، ولی کشور گرفتار ناترازی در منابع انسانی هم 

می شود. یا به عبارتی، کشور در منابع دارایی اش کلنگی شده بود، در 

منابع انسانی اش که برگ برنده مان بود هم کلنگی می شود، به خاطر 

اینکه بخش نخبگان در حال مهاجرت است . معتقدم راهبرد نظام 

و رهبــران نظام «که راهبرد درســتی بود»، این  اســت که در مقابل 

انتخابات خوب و نتیجه خوب، انتخابات خوب مدنظر نظام اســت. 

انتخابــات خوب یعنی انتخابات مشــارکتی. اما نتیجه خوب، یعنی 

نتیجه مطلوب گروه ها. همیشه این دو معادله وجود داشت. همیشه 

بخشی از حاکمیت غش می کرد به نتیجه مطلوب. در انتخابات ۹۸ 

گویا برای آقایان نتیجه مطلوب بود تا انتخابات خوب. یعنی هیچ گاه 

برایشان مهم نبود که رذیلت عدم انتخابات  ترجیح دارد  بر فضیلت 

اینکه چه کســی جای آقای وکیلی در مجلس باشــد. این معادله 

همچنان تا اینجا رســیده است. انتخابات خوب می تواند زمین بازی 

را که از نگاه من باتلاقی شــده، تغییر دهد. البته خوش شانسی ملت 

باید این باشــد که آرزو کنیم کسی پیدا شود که شجاعت تصمیمات 

راهبردی به نفع ملت را داشته باشد. کسی پیدا شود که تصمیمی در 

راستای منافع ملت بگیرد و سرنوشت ملت را دگرگون کند. به چنین 

کسی در کشور نیاز داریم. البته فقط آن فرد کافی نیست. گاهی کسانی 

بودند که تصمیم گیر بودند، اما گرفتار تیم ناکارآمد بودند. آن تیم هم 

باید تصمیم گیر باشد. طبیعتا اگر چنین اراده ای در رئیس دولت وجود 

داشته باشد، در تیمش هم به طور طبیعی پیدا خواهد شد.

عبور  از  زمین باتلاقی  با شجاعت  در  تصمیم گیری

ادامـه از 
صفحه

۲



www.sharghdaily.com دوشنبه۵

۲۱ خرداد  ۱۴۰۳

سال بیست ویکم      شماره   ۴۸۵۲
جهانجهان

گزارش

بایدن: پوتین در اوکراین 
متوقف نمي شود

رئیس جمهــوری آمریــکا بار دیگر 

ضمــن تأکید بــر تعهد کشــورش بر 

حمایــت از کی یــف در نبــرد علیــه 

کــه  داد  روس، هشــدار  متجــاوزان 

بلندپروازی هــای پوتیــن بــه اوکراین 

محدود نخواهد شــد. جــو بایدن که 

برای شــرکت در مراســم هشتادمین 

سالگرد پیاده ســازی نیروهای متفقین 

در ســواحل نرماندی به فرانسه سفر 

کرده است، پس از ملاقات و گفت وگو 

با امانوئل مکرون در پاریس هشــدار 

متوقــف  اوکرایــن  در  «پوتیــن  داد: 

نمی شود ».

بــه  زمینــه  همیــن  در  بایــدن 

خبرنــگاران گفــت: «تمــام اروپا در 

معرض تهدید روســیه قــرار دارد اما 

ما اجــازه نمی دهیم خطــری متوجه 

کشورها شود ». رئیس جمهوری ایالات 

متحــده در ادامه تعهد کشــورش در 

قبــال اوکراین را یادآور شــد و افزود: 

«ایــالات متحــده بــا قــدرت در کنار 

اوکراین ایستاده است ».

امانوئل مکرون پس از این ملاقات 

در حضــور خبرنگاران بــه جو بایدن 

گفــت: «از شــما سپاســگزارم  آقای 

رئیس جمهــور  کــه  رئیس جمهــور  

هســتید  جهان  کشــور  قدرتمندترین 

اما این کار را با وفاداری شــریکی که 

اروپایی هــا را دوســت دارد و به آنها 

احترام می گذارد، انجام می دهید ».

جــو بایــدن و امانوئــل مکــرون 

در پاریــس بــا ولودیمیــر زلنســکی، 

از   کــه  اوکرایــن  رئیس جمهــوری 

ســالگرد  میهمان هــای هشــتادمین 

در  متفقیــن  نیروهــای  پیاده ســازی 

سواحل نرماندی بود، دیدار و حمایت 

خــود را از آرمــان اوکرایــن در دفاع 

ارتش روســیه نظامی  تهاجــم  برابر 

اعلام کردند.

آنهــا در حمایــت کشورهایشــان 

از اوکرایــن و مخالفــت بــا ولادیمیر 

پوتین، رئیس جمهوری روسیه، همسو 

هستند و «نقشــه راه» مشترک این دو 

رئیس جمهوری تعهــد به حمایت از 

تلاش ها برای اســتفاده از دارایی های 

مسدودشــده روســیه برای کمک به 

کی یف است.

بهره بــرداری از ســود دارایی های 

روســیه باعث نگرانی برخی کشورها 

شده اســت، اما یک مقام خزانه داری 

ایــالات متحــده گفــت  واشــنگتن و 

شرکایش در گروه ۷ در حال پیشرفت 

درباره این موضوع  هستند.

بایــدن در پاریــس بــا ولودیمیــر 

زلنســکی، رئیس جمهــوری اوکراین ، 

دیــدار کــرد و از تأخیــر چند ماهــه 

کنگــره آمریــکا در تصویــب آخرین 

عذرخواهــی  نظامــی  کمک هــای 

کــرد. از دیگر مــواردی که در ســفر 

دولتــی بایــدن به فرانســه بررســی 

شــد، مســائل تجــاری بین فرانســه 

و ایالات متحده بود.

بایدن همچنین نسبت به ضرورت 

حفظ دموکراســی آمریکایی هشــدار 

داد و شــباهت هایی را بیــن جنــگ 

دوم جهانــی و حملــه روســیه بــه 

اوکراین ترســیم کرد. رئیس ۸۱ ســاله 

کاخ ســفید قرار اســت اواخر امسال 

ریاســت جمهوری  انتخابــات  در 

آمریکا بــا دونالــد ترامپ، ســلف و 

جدی ترین رقیب جمهوری خواه خود،

مبارزه کند.

تحلیلگران بر این باورند که رقابت 

انتخاباتی دو نامــزد مطرح دموکرات 

و جمهوری خــواه در ماه نوامبر آینده، 

آزمــون ســختی بــرای دموکراســی 

آمریــکا خواهــد بود. دونالــد ترامپ 

پیش تــر بارها عدم علاقــه خود را به 

از جملــه  بین المللــی  ســازمان های 

پیمان آتلانتیک شــمالی، ناتو،  به رخ 

متحدان کشورش کشیده است. 

جو بایدن اما در جریان ســفر  خود 

به فرانســه تأکید کرد: «ما بار دیگر به 

جهان نشان دادیم که متحدان از چه 

قدرتی برخوردارند و وقتی در کنار هم 

ایســتاده ایم، چه کارهایــی می توانیم 

انجام دهیم».

بــا وجود اعتراض رســمی جمهــوری اســلامی ایران و 

احضار ســفیر چیــن در موضــوع تأیید این کشــور بر ادعای 

امارات متحده عربی درباره جزایر ایرانی، ســخنگوی وزارت 

خارجه چین موضع کشــورش در ایــن اختلاف را «موضعی 

ثابت» توصیف کرد و از طرفین خواســت که اختلافات خود 

را از طریق گفت وگو و رایزنی حل کنند! در تحلیل این شــیوه 

مواجهه نکاتی شایان توجه است:

۱- منافــع ملی عناصری مــادی و معنایی دارد؛ برخلاف 

عناصــر معنایی که چیســتی آن می تواند موضوع تفســیر و 

اختلاف باشــد، ابعاد مادی منافع ملی که آشــکارا در پیوند 

با ژئوپلیتیک و مؤلفه های برســازنده دولــت قرار دارد، قابل 

تفســیر یا انکار نیســت و تمامیت ارضــی مهم ترین مؤلفه 

مادی در منافع ملی اســت. ســرزمین یکی از اجزای اصلی 

تشــکیل دهنده دولت و روابط بر سر آن حاصل جمع جبری 

صفر یعنی برد و باخت اســت؛ به عبارت ساده تر کاسته شدن 

از ســرزمین من به معنای افزوده شدن به ســرزمین دیگری 

اســت و بالعکس. پس عملا هیچ کارگزار دولتی نیســت که 

بتوانــد آن را بی اهمیــت جلوه دهد و از این بابت اســت که 

ناتوانــی در صیانت از آن، موضوع فشــار افکار عمومی قرار 

می گیــرد. ما ایرانیان بیــش از ۲۰۰ هزار شــهید و ۳۰۰ هزار 

جانبــاز و هزینه ای بالغ بر یک هــزار میلیارد دلار – به قیمت 

امــروز- در جنگ هشت ســاله با عراق را تنها بــا این افتخار 

توجیــه می کنیم که اجازه ندادیم «یــک وجب از خاک» این 

سرزمین به دیگری منتقل شود.

۲- میــان نخبــگان علمی و آگاهان به تاریخ و سیاســت 

ایــران، اجماع نظر نســبی درخصوص ضــرورت و کارآمدی 

رویکــرد «موازنه» در سیاســت خارجی ایران وجــود دارد. 

موازنــه حاصــل رســوب تجربیــات تاریخی ایرانیــان، میل 

فرهنگــی آنان به اســتقلال و نیز اقتضــای ژئوپلیتیک ایران 

اســت. «موازنه منفی» اگرچه بیشــترین نزدیکــی را با اراده 

تاریخی ایرانیان داشــت اما به دلیل عدم تناسب با اقتضائات 

ژئوپلیتیک ایــران همواره ناکام ماند و تجربه نقض بی طرفی 

ایــران در دو جنگ جهانی و نیز پایــان تراژیک دولت محمد 

مصدق گواه آن اســت؛ درحالی کــه «موازنه مثبت فعالانه» 

بیش از دو دهه سیاست خارجی موفقی را برای پهلوی دوم 

به دنبال داشت. «نه شرقی، نه غربی» به عنوان الگوی عملی 

سیاســت گذاری خارجی پس از انقلاب که درون داد گفتمان 

«ملی گرای مدرن» بر ســاختار معنایی انقلاب اســلامی بود، 

بــه نوعی همان «موازنه منفی» بود که در عدم تعهد و نفی 

سلطه پذیری در اصول ۱۵۲ و ۱۵۳ قانون اساسی نمود یافت. 

اما این رویکــرد مترقی و برگرفتــه از اراده عمومی ایرانیان، 

در ســه دهه اخیر با رویکرد نامتوازن «نگاه به شرق» عمیقا 

به انحراف کشــیده شده اســت. «نه» در نه شرقی نه غربی، 

نــه به معنای ضدیت و دشــمنی بلکه صرفــا ناظر بر «نفی 

سلطه» بود، اما نه شــرقی نه غربی به سمت اتحاد با شرق 

بــرای ضدیت با غرب چرخید و برخلاف اصول مصرح قانون 

اساسی به معاهده امنیتی شانگهای با قدرت های بزرگ شرق 

پیوســت و توافقات ۲۰ ساله و ۲۵ ساله با روسیه و چین امضا 

کرد. روح اله رمضانی، استاد فقید و برجسته سیاست خارجی 

ایران، هدف غایی سیاســت خارجی ایــران پس از انقلاب را 

نیل بــه «آزادی عمل» توصیــف می کرد. امــا اکنون آزادی 

عمل کارگزار سیاســت خارجی ایران بــه کمترین حد ممکن 

– حتــی کمتر از زمان اشــغال ایران در خــلال جنگ دوم که 

هوشــمندی کارگزار سیاست خارجی ایران باعث شد با تکیه 

بر سیاســت موازنه، تمامیت ارضی حفظ شود- تنزل یافته؛ 

به  نحوی  کــه از انجام هرگونه اقدام عملی و مؤثر در مقابل 

بازیگرانی که منافع ملی ایران را تهدید می کنند، عاجز مانده 

اســت. و اکنون ایران به نقطه ای رسیده که جهان به معنای 

واقعی از این کشــور «استقلال» یافته اســت؛ ما در سیاست 

منطقه ای و بین المللی، بازیگر نیستیم.

۳- حجــم تجــارت غیرنفتی چیــن و امــارات در ۲۰۲۳ 

به بالغ بر ۸۱ میلیارد دلار رســید اما تجــارت غیرنفتی چین 

با ایران در همین ســال با کاهشــی شــش درصدی تنها ۱۴ و 

نیم میلیارد دلار بوده است. ســهم سبد نفتی چین از خلیج 

فارس ۴۰ درصد اســت که در آن به ترتیب عربســتان، عراق 

و امارات بیشــترین ســهم را دارند، اما آمارهای غیررسمی با 

توجه به محدودیت های ناشی از تحریم نفتی، سهم ایران از 

سبد نفتی چین را زیر یک درصد ارزیابی می کنند؛ درحالی که 

چین خریدار غیررســمی بیش از ۹۰ درصــد نفت تولیدی یا 

به عبارت بهتر تنها مشــتری نفت ایران است. بسیاری از این 

قبیل آمارها گواهی بر شــکل گیری «وابســتگی نامتقارن» در 

روابط ایران و چین در کنار شــکل گیری «وابســتگی متقابل» 

در روابط چین و کشــورهای شــورای همکاری خلیج فارس 

هستند. بر اســاس گزارش ها، نفت ایران به صورت قاچاق و 

غیررســمی، عمدتا روی دریا، با تخفیف بین ۱۵ تا ۳۰ درصد 

و در قالب تهاتــر اعتباری یعنی نفــت در برابر کالای چینی 

فروخته می شود. در قالب توافق همکاری ۲۵ساله بنا بر این 

بود که چین ســرمایه گذاری ۴۰۰ میلیارد دلاری مشــخصا با 

۲۷۰ میلیــارد دلار ســرمایه گذاری در صنایع مرتبط با نفت و 

گاز ایران داشــته باشــد تا در ادامه بتواند نفت و گاز تولیدی 

را با تخفیف مشــخصی نســبت به قیمت جهانــی از ایران 

خریداری کند، اما چین بدون نیاز به یک دلار ســرمایه گذاری 

در صنایع نفت و گاز ایــران اکنون از چنین تخفیفی بهره مند 

اســت. چین در پنج سال منتهی به ۲۰۲۲ بیش از ۴۴ میلیارد 

دلار در صنایــع نفــت و گاز خاورمیانه ســرمایه گذاری کرده 

اســت که در این میان سهم عربســتان ۱۲٫۳ میلیارد، سهم 

عراق ۱۰٫۵ میلیارد و ســهم امارات متحــده ۱۰ میلیارد دلار 

بوده، اما ســهم ایران در این دوره بســیار ناچیز ارزیابی شده 

اســت و بیشترین میزان سرمایه گذاری چین در صنایع نفت و 

گاز ایران به ســال های برجامی ۲۰۱۳-۲۰۱۷ با رقمی نزدیک 

بــه ۲٫۵ میلیــارد دلار بازمی گردد. بر اســاس گزارش رئیس 

کل سازمان ســرمایه گذاری و کمک های فنی و اقتصادی در 

بهمن ماه سال گذشــته، ســرمایه گذاری چین در یک سال با 

رشــدی ۱۰ برابری به سه میلیارد دلار رسیده است و با فرض 

تــداوم چنیــن میزانی باید انتظار داشــت تعهــد چین برای 

۲۵ ســاله،  توافــق  در  ســرمایه گذاری  دلار  میلیــارد   ۴۰۰

۱۳۳ ســال به طــول بینجامد. این اعداد به روشــنی نشــان 

می دهند که چرا چیــن از مواضع امارات علیه ایران حمایت 

می کند: وابستگی نامتقارن، ایران را در مقابل چین ناتوان کرده 

است و فقدان ابزارهای قدرتی که بتواند طیفی از هزینه ها را 

به طرف مقابل تحمیل کند، آزادی عمل در سیاست خارجی را 

از ایران گرفته است.

۴- آنچه آزادی عمل کارگزار سیاســت خارجی را محدود 

کرده اســت صرفا محدودیت در منابع نیست، بلکه انحصار 

سیاســت گذاری خارجی نزد گروه هایی است که منافع خود 

را به «نگاه به شــرق» گره زده اند. اما موفقیت در سیاســت 

خارجی بیش از وابستگی به منابع، نتیجه فن و هنر استفاده 

بهینه از فرصت هاســت. در فقره موضع چین در قبال جزایر 

ایرانی، فرصت «عمل متقابل» برای ایران فراهم است. «عمل 

متقابل» کنشــی مشــروع و متعارف در سیاســت بین الملل 

اســت که هــم در موازین حقــوق بین المللی به رســمیت 

شــناخته شــده و هم در عرف دیپلماتیک اقدامی مرســوم 

است. حاکمیت ایران بر جزایر ایرانی امری تحقق یافته است 

اما چیــن درخصوص تایوان که دارای ســرزمین، جمعیت و 

حکومتی مســتقل اســت و حاکمیتی عملــی دارد – اگرچه 

حاکمیت تأسیسی که ناشی از اعطا و شناسایی دیگران است 

همچنان در تعلیق اســت- ادعایی سیاسی دارد و در مقابل 

هرگونه مداخلــه طرف ثالث واکنش های تنــد و تهدیدآمیز 

در پیش می گیرد؛ مثلا در واکنش به دیدار نانســی پلوســی 

– رئیــس وقت مجلس نمایندگان آمریکا- از تایوان در ســال 

۲۰۲۲ رزمایــش بزرگــی را با محاصره کامــل تایوان و انجام 

آزمایش های موشــکی به راه انداخت یا در واکنش به ســفر 

رئیس جمهــور تایوان به آمریکا و ملاقات با کوین مک کارتی، 

رئیــس مجلس نماینــدگان، مانور نظامی ســه روزه ای را در 

اطراف جزایر تایوان به انجام رســاند. اختلاف ایران و امارات 

مادامی که اختلافی میان طرفین باشــد، مسئله ای متعارف 

اســت، اما ورود طرف های ثالــث ماهیت این اختلاف ارضی 

را تغییری اساســی می دهد که نیازمنــد مواجهه های جدی 

اســت. در چنین وضعیتی وزارت خارجه ایران می تواند برای 

تحقق اســتقلال و آزادی عمل خود در راســتای منافع ملی، 

در بیانیه ای رســمی از حق استقلال تایوان و حق شهروندان 

تایوانی در تعیین سرنوشــت خود حمایتی حقوقی اعلام کند 

و در عملــی متقابل، «از طرفین بخواهد که اختلافات خود را 

از طریق گفت وگو و رایزنی حل کنند».

 به این ترتیب دولت کمونیست چین خواهد فهمید کسی 

که در خانه ای شیشه ای ساکن اســت نباید به دیگران سنگ 

پرتــاب کند. تردیدی نیســت که این اقدام بــا چنان حمایت 

داخلــی از جانب ملت ایران و چه بســا برخی بازیگران مهم 

بین المللــی همراه خواهد شــد که دســتاورد آن به مراتب 

از حمایــت نیم بنــد و اســتثمارگرایانه چینی ها ارزشــمندتر 

خواهد بود.

چین؛ جزایر سه گانه و تایوان

در داووس روسی چه گذشت؟

شاید گزاف نباشــد اگر مجمع اقتصادی سن پترزبورگ را که به «داووس 

روسی» نیز شــهرت دارد، بزنگاهی برای رقابت روسیه با مجمع جهانی 

اقتصاد که به اجلاس داووس معروف اســت، معنا کنیم. رویدادی که ۲۴ سال 

است هم زمان با شب های سفید در پایتخت شمالی روسیه یعنی شهر پترزبورگ، 

با حضور ولادیمیر پوتین برگزار می شــود. اما با آغاز بحران اوکراین در سه سال 

گذشــته، همواره نگاه ها به این مجمع سالانه بود تا مقامات ارشد کدام کشورها 

در شرایطی که آمریکا و متحدانش در ناتو انزوای روسیه را جست وجو می کنند، 

در کنار پوتین خواهند نشست.

قطر میهمان ویژه ســال ۲۰۲۲ مجمع اقتصــادی پترزبورگ بود که چند ماه 

پس از کارزار اوکراین برگزار شد و سال گذشته نیز امارات و امسال عمان. بنابراین 

پیام کاملا روشــن است: کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس که شرکای سنتی 

ایالات متحده به شــمار می آمدند، اکنون سیاست موازنه مثبت قدرت را دنبال 

می کنند و به شرکای اقتصادی کلیدی روسیه تبدیل شده اند؛ تا جایی که جایگاه 

میهمان ویژه را طی ســه سال گذشته به خود اختصاص داده اند. امسال رؤسای 

جمهور بولیوی و زیمباوه نیز در روز سوم مجمع که هم زمان با سخنرانی پوتین 

بود، در کنار او نشســتند تا سبب شود رئیس جمهور روسیه توجهی به گسترش 

روابــط اقتصادی با مناطــق مختلف پس از آغاز بحــران اوکراین و تحریم های 

بی ســابقه غرب علیه روسیه داشته باشد و بگوید از سال ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۳ تجارت 

با کشورهای آسیایی ۶۰ درصد، با کشورهای آفریقایی ۶۹ درصد و آمریکای لاتین 

۴۲ درصد افزایش پیدا کرده  و البته با خاورمیانه دو برابر شده است.

در این میان، اگر از یک ساعت ابتدایی صحبت های پوتین عبور کنیم که بیشتر 

توجه او به توسعه اقتصادی در روســیه بود و آمارهایی از جمله اینکه مصرف 

گوشت در روســیه دو برابر میانگین جهانی اســت یا بی کاری در روسیه در ماه 

آوریل به ۲.۶ درصد کاهش یافته اســت، آنچه بازتاب گسترده ای در رسانه های 

جهان پیدا کرد، قســمتی بود که او به پرسش ســرگئی کاراگانوف، مدیر علمی 

دانشکده اقتصاد و سیاست جهانی مدرسه عالی اقتصاد، درباره موضوع اوکراین 

و احتمال اســتفاده از تسلیحات هسته ای در واکنش به مجوز ناتو برای استفاده 

کی یف از تســلیحات غربی برای حمله به خاک روســیه پاسخ داد. پاسخی که 

البته سایه روشنی را پیش روی غرب قرار داد. او از یک طرف تأکید کرد که روسیه 

بــا همه جنگ نخواهد کرد، از یک ســو از پیروزی در اوکرایــن اطمینان داد و از 

سوی دیگر بر آمادگی روســیه برای مذاکره تأکید داشت؛ البته مذاکره ای که در 

فرمت اختراعات کسی به گفته او نباشد و بر اساس واقعیت های جدید در ادامه 

مذاکرات استانبول باشد.

در ادامه این سایه روشــن، از یک ســو گفت که دکترین هسته ای روسیه یک 

ابزار زنده اســت و می توان تغییراتی در آن ایجاد کرد و البته در ادامه افزود که 

استفاده روسیه از تسلیحات هسته ای، تنها در موارد استثنائی امکان پذیر است و 

این موارد هنوز رخ نداده اند. در میان این صحبت ها، پوتین همچنین یادآور شــد 

که بر خلاف فدراسیون روســیه و ایالات متحده، اروپا در برابر حملات هسته ای 

بی دفاع اســت و ابراز امیدواری کرد که کار به تبادل حملات هســته ای نرســد. 

بنابراین او یک پیام بســیار شــفاف را به اروپا مخابره کرد که در مقابل ارســال 

تسلیحات به اوکراین با هدف حمله به خاک روسیه، خویشتن داری کند تا کار به 

واکنش تلافی جویانه روسیه نرسد که در این صورت تردید وجود دارد که آمریکا 

خود را درگیر جنگ با سلاح های هسته ای استراتژیک کند.

تقریبا یک ســاعت پایانی صحبت های پوتین در نشســت مجمع عمومی که 

نزدیک به ســه ســاعت و نیم به طول انجامید، درباره همیــن موضوعات بود. 

به باور من او خواســت این ســیگنال را مخابره کند که اگر غرب در تصمیمات 

خود با خرد رفتار کند و به خطوط قرمز پایبند باشــد، روســیه نیز متقابلا پایبند 

اســت؛ به خصوص آنجا که گفت تصمیمات بر اساس تحلیل از وضعیت است 

و تحویل احتمالی تســلیحات روســی به مخالفان غربی از فردا انجام نخواهد 

شــد. در واقع می توان این طور نتیجه گرفت که اگر غرب، کی یف را از استفاده از 

ســلاح های غربی برای حمله به خاک روســیه منع کند، روسیه نیز به مخالفان 

غرب تســلیحات ارسال نمی کند. موضوعی که در مورد سلاح های هسته ای نیز 

بار دیگر در پایان گفت؛ اینکه روســیه در زمانی که شخصیت روسی وجود دارد، 

برای پیروزی به سلاح های هسته ای نیاز ندارد.

بیست و چهارمین مجمع اقتصادی سن پترزبورگ، امسال با شعار «پایه جهان 

چندقطبی، شــکل گیری نقاط رشد جدید اســت» کار خود را به پایان رساند و از 

ایران اگر چه قرار بود همچون ســال گذشــته مهرداد بذرپاش  شــرکت کند، اما 

او به ســخنرانی آنلاین در نشســت وزرای بریکس اکتفا کرد و به نظر می رســد 

برنامه ریزی هــای انتخاباتی در اولویت بیشــتری برای وزیــر راه در پایان دولت 

ســیزدهم بود که سبب شــد فرصت مذاکرات و دیدارها در حاشیه مجمع را از 

دست بدهد.

در حوالی ميدان سرخ

کارشناسان می گویند چین در تأمین مالی دچار مشکل شده و سعی دارد در بحبوحه جنگ تجاری با غرب، در کشورهای 

دوســت سرمایه گذاری کند. سرمایه گذاری چین در اروپا در سال گذشــته به کمترین میزان در ۱۳ سال اخیر رسیده است. 

بر اســاس گزارش ســالانه گروه رودیوم و اندیشکده آلمانی مؤسسه مطالعات چین مرکاتور که در ششم ژوئن منتشر شد، 

ســرمایه گذاری مســتقیم چین در اروپا در ســال ۲۰۲۳ تنها ۶.۸ میلیارد یورو بوده که ۳۰۰ میلیون یورو کمتر از سال پیش 

است. این رقم از سال ۲۰۱۰ تاکنون به کمترین میزان در ۱۳ سال اخیر رسیده است. این گزارش نشان می دهد  سرمایه گذاری 

مستقیم چین در اروپا، به ویژه ۲۷ کشور اتحادیه اروپا و بریتانیا، در سال ۲۰۱۶ به ۴۷.۵ میلیارد یورو رسیده و از آن زمان سیر 

نزولی پیدا کرده است. قبل از شروع همه گیری کووید ۱۹ در سال ۲۰۱۹، ارزش سرمایه گذاری چین در اروپا به ۱۴.۲ میلیارد 

یورو می رسید، اما در سال ۲۰۲۳ به ۶.۸ میلیارد یورو کاهش یافت که ۱۵ درصد با نقطه اوج خود فاصله داشت. چونگ 

چی تونگ، دستیار پژوهشی در مؤسسه تحقیقات دفاع و امنیت ملی تایوان، می گوید: «آمار سرمایه گذاری از این حکایت 

دارد که اوضاع اقتصادی چین بســیار وخیم است. اقتصاد چین از سال ۲۰۲۳ رو به وخامت رفت. نرخ رشد رسمی تولید 

ناخالص داخلی حدود پنج درصد اســت، اما اوضاع بسیار وخیم است و وضعیت صادرات این کشور نیز تعریف چندانی 

ندارد. از این رو، میزان سرمایه گذاری خارجی چین نیز رو به کاهش است ». وانگ گو چن، کارشناس اقتصادی در تایوان، به 

اپک تایمز گفت: «امکانات مالی چین در حال حاضر محدود است و دولت کسری فراوانی دارد. از این رو، بخش عمده پول 

شرکت های دولتی خارج از کشور به سرزمین اصلی بازگردانده می شود. اوضاع اقتصاد داخلی خوب نیست و دست چین 

برای توسعه اقتصاد در خارج از کشور بسته است ». بر اساس این گزارش، در سال ۲۰۲۳، ۶۹ درصد از سرمایه گذاری های 

چین در اروپا به خودروهای برقی اختصاص داشت که نسبت به نرخ ۴۱ درصدی سال ۲۰۲۲ جهش درخور توجهی داشته 

اســت. در عین حال، اختلاف تجاری اتحادیه اروپا و چین بر ســر خودروهای برقی ارزان قیمت چینــی که روانه بازار اروپا 

شده اند، شدت گرفته است. اتحادیه اروپا در اکتبر ۲۰۲۳ درباره خودروسازان برقی چین که از رژیم کمونیستی چین یارانه 

می گیرند، شروع به تحقیق کرد و وضع تعرفه را در دستور کار خود قرار داد. وانگ گفت: «خودروسازی مهم ترین صنعت 

اروپا ست. اعطای یارانه به خودروهای برقی و قیمت شکنی گسترده چین قطعا باعث بروز مناقشات تجاری بین این کشور 

و اروپا خواهد شد ». ۴۴ درصد از کل سرمایه گذاری مستقیم خارجی چین در اروپا در سال ۲۰۲۳ به مجارستان اختصاص 

داشــت که نســبت به نرخ ۲۱.۳ درصدی سال ۲۰۲۲ افزایش یافته اســت. این افزایش عمدتا از سرمایه گذاری کانتمپ و 

هوآیو کبالت در کارخانه های باتری سازی برای خودروهای برقی نشئت می گیرد که ارزش آن به ۸.۷ میلیارد یورو می رسد.

کاهش سرمایه گذاری چین در اروپا
آگهی فقدان مدرک  موقت تحصیلی مدرک کارشناسی اینجانب لیلا صدیقی  

فرزند مراد به شماره شناسنامه ۳۹٥۰٥۹۷٦۸۹صادره از نهاوند در 
مقطع کارشناسی رشته معماری صادره از واحد دانشگاهی تهران جنوب به

 شماره ۰۱۱/۳۱۷۷٤-۱۱/۰۸مفقود گردیده است وفاقد اعتبار می باشد.
 ازیابنده تقاضا میشود اصل مدرک را به دانشکاه آزاد اسلامی واحد تهران جنوب
 به نشانی :تهران-خیابان کریم خان زند-خیابان ایرانشهرشمالی-نبش آذرشهر 

پلاک  ۲۰۹ویا کدپستی ۱٥۸٤۷۱٥٤۱٤ ارسال نماید.

سند کمپانی موتور سیکلت باجاج پالس رنگ مشکی 
مدل ۱۳۹۴ به شماره پلاک ایران ۱۳۹ - ۵۵۳۴۸ و 
شماره موتور JLZCEF08483 و شماره شاسی 

 N5P***200B9422780 مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

برگ سبز خودرو  دنا پلاس EF7 رنگ مشکی متالیک (آبنوس) 

 مدل ۱۴۰۳ به شماره پلاک ایران

 ۶۰ - ۴۶۶ د ۱۱ و شماره موتور 153H0196511 و شماره 

شاسی NAAW61HYERDC86405 به نام 

 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

احتراما به اطلاع تمامی اعضای محترم پیوسته انجمن علمی شنوایی شناسی می 

رساند با توجه به برگزاری انتخابات الکترونیک هیات مدیره و بازرس جدید انجمن

 در مهر ۱٤۰۳   از اعضای محترم پیوسته که متقاضی کاندیداتوری هیات مدیره و

 بازرس انجمن می باشند دعوت به عمل می آید تا فرم های لازم جهت ثبت نام را 

که به ایشان ایمیل گردیده و قابل دسترسی در فضای مجازی و وب سایت مربوط 

انجمن نیز می باشد را ضمن تکمیل به همراه سایر مدارک درخواستی

از روز  دوشنبه  ۱٤۰۳/۳/۲۱   لغایت روز شنبه  ۱٤۰۳/٤/۹  به دبیرخانه انجمن

 به آدرس:   info@iranaudiology.ir  ارسال فرمایند.
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انقلابی  یک  جایگاه  در 
مهم تریــن  از  یکــی 
در  کــه  انتظارهایــی 
انقلاب  پیروزی  جریان 
زن  یــک  به عنــوان 
مطرح  برایم  مسلمان 
انتخاب  آزادی  بــود، 
این  تصورم  یعنی  بود. 
را  حجاب  مــا  که  بود 
انتخــاب کردیم و این 
خواهد  پایدار  انتخاب 
بود. درواقع آنچه اصل 
انقلاب بود  که انسان ها 
در مــورد سرنوشــت 
تصمیم گیــری  خــود 
خواهند کرد و ســبک 
زندگی، شیوه زندگی ای 
که خودشــان دوست 
فردی  به عنوان  دارند، 
کــه در آن دوره فعال 
می کردم  فکــر  بودم، 
و  اجرائــی  امــکان 
آن  عملیاتی شــدن 

فراهم خواهد شد

اگــر از من بپرســید در 
که  فعلــی  وضعیــت 
نیروی انتظامی وســط 
چگونه  می آید،  میدان 
قانون  ایــن  اســت؟ 
اصلاح نشده به روزنشده 
از یک  گیر افتاده است. 
الزامش  قانــون  طرف 
می کند.آن گشت ارشاد 
زمان آقای خاتمی ابلاغ 
شــد و پلیس را موظف 
کــرد ایــن کار را بکند. 
زمان  آن  ابــلاغ  ابلاغ، 
اســت، ولی این گشت 
نمی دهد.  جواب  ارشاد 
شــرایط  این  به  راجع 
بنده هم اشــکال دارم. 
اصلا گشــت ارشاد چرا 
است؟  پایین  شــهر  در 
بالاشــهر  که  آنجاهایی 
اگر  نیست؟  چرا  است، 
در تجریــش،   الهیــه و 
ارشاد  گشــت  ولنجک 

باشد، بفرمایید.

 در ابتــدای انقلاب و در وعده ها خبری از حجاب اجباری نبود. بعد از اجباری شــدن   �
پله پلــه حجاب، از همان روزهــای ابتدایی هم اعتراضات را دیدیــم؛ زنان از یک جایی 
به بعد با لباس های سیاه ســر کار می رفتند تا اعتراض شان را نشان بدهند. حتی پوشش 
دهــه ابتدای انقلاب خیلی متفاوت و ســنگین و جدی بود. انــگار  یکباره همه چیز تغییر 
کرد. نمی توان اعتراضات به حجاب اجباری را هم به یک دوره محدود کرد. ما راهپیمایی 
معترضان را داشــتیم، استعفا و اخراج داشــتیم و در دهه ۷۰ خانم هما دارابی، پزشک و 
فعال سیاســی و فعال حقوق زنان، در اعتراض به این موضوع خودسوزی کرد. اصلا چرا 

این اتفاقات افتاد؟ چه شد که همه چیز چرخید و وعده ها محقق نشد و به اینجا رسید؟
کولایی: این نکته هایی که شما مطرح کردید برای من حکم خاطره دارد. من همه اینها 
را تجربه کرده ام. به عنوان کسی که در سال ۵۷ و بعد هم در اولین سال های بعد از انقلاب 
این تحولات را کم و بیش شاهد بودم، واقعا برایم عجیب است. به عنوان دانشجویی که در 
جریان انقلاب فعال بود، با انتظارها و آرزوهای بســیار، در مسیر همان تحولات سال های 
اول بعد از پیروزی انقلاب، تحولات را رصد و حمایت می کرد.  با توجه به اینکه مادر بودم 
و فرزند کوچک داشــتم، زیاد نمی توانستم وارد عرصه های عملی شوم و بیشتر یک ناظر 
بــودم. در جایگاه یک انقلابی یکی از مهم تریــن انتظارهایی که در جریان پیروزی انقلاب 
به عنوان یک زن مســلمان برایم مطرح بود، آزادی انتخاب بود. یعنی تصورم این بود که 
مــا حجاب را انتخاب کردیم و این انتخاب پایــدار خواهد بود. درواقع آنچه اصل انقلاب 
بود  که انسان ها در مورد سرنوشت خود تصمیم گیری خواهند کرد و سبک زندگی، شیوه 
زندگی ای که خودشــان دوســت دارند، به عنوان فردی کــه در آن دوره فعال بودم، فکر 
می کردم امکان اجرائی و عملیاتی شدن آن فراهم خواهد شد. دست کم این طور به مسئله 
نــگاه می کردم. بحــث زور و اجبار مطرح نبود. می توانم به عنــوان فردی که در آن دوره 
زندگی  کرده ام، شــهادت بدهم. من در یک خانواده مذهبی بزرگ شــده بودم، در مدرسه 
علوی اســلامی (که چادر اجبــاری بود) درس خوانده بودم. تصــورم این بود که بعد از 
پیروزی انقلاب اســلامی، تحمیلی در کار نخواهد بود. کســی حکم نخواهد کرد که چه 
بپــوش و چه نپوش. چون خودم این اجبار را تجربه کرده بودم، تصورم این بود که چنین 
تحمیلی صــورت نخواهد گرفت. به یاد دارم زمانی که برای اولین بار شــنیدم گفتند در 
اداره ها دیگر با این نوع لباس نمی توانید بیایید، یکه خوردم. یک تونیک می پوشــیدم که 
یادم هســت سرمه ای بود و حلقه های قرمز، آبی و سبز داشت. یکی از دوستانم گفت تو 
دیگر نمی توانی با این لباس به اداره ای بروی. من شوکه شده بودم. تعجبم خیلی شدید 
بود! مگر می شود؟! به چه کسی مربوط است که من چه می پوشم! من که حجاب دارم! 

چه کسی می خواهد تعیین کند من چه بپوشم؟
و این آغاز ماجرا بود تا به مسئله چادر رسیدیم. از یک دوره دیگر به شکل سیستماتیک 
تحمیل چادر را به اشکال مختلف شــاهد بودیم. هرچند این مسئله انکار می شود، ولی 
شاهد بودیم که شــکل خاصی از لباس پوشیدن و شکل خاصی از ظاهرشدن در جامعه 
حکم می شود. آنچه در سال ۵۷ و سال های نخست بعد از انقلاب انتظار داشتیم و تصور 

می کردیم، با آنچه دیدیم تناسب نداشت.
ما وارد دوره ای شــدیم کــه من آن را در متن و محتوای تقابل ســنت بــا نوگرایی و 
نوشــدگی (مدرنیته) در جامعه ایرانی درک می   کنم؛ به ویژه با توجه به تجربه های قبل از 
انقلاب اسلامی که داشتم. بخش سنتی دیدگاه های خاص خودش را داشت. یک بخشِ 
به نســبت مدرن دینی و یک بخش کاملا مدرن هم در ایران وجود داشــت. تفاوت ها و 
تعارض هــا خود را در ســال های بعد در قالب صورت خاصی از حجاب نشــان داد. یک 
بخــش آن به جنگ و یــک بخش آن هم به تجربه های آغاز دهــه ۶۰ برمی گردد که به 
فرصت خیلی زیادی نیاز دارد برای آنکه به آن بپردازیم. خلاصه اینکه تصور من به عنوان 
یــک زن انقلابی ســال ۵۷ که حجــاب را انتخاب کرده بود، این بــود که حجاب اجباری 
نخواهد شــد؛ حجاب یک انتخاب برای زنان خواهد بود کــه بتوانند با تصویری که ما از 
زن مسلمان داشتیم،  به عنوان یک انسان در جامعه فعال باشند، نه به عنوان یک موجود 
جنســی  مانند زن در نظام ســرمایه داری  به صورت یک ابژه جنسی. این تصویری بود که 

در سال ۵۷ از پیروزی انقلاب اسلامی و موقعیت زنان در شرایط پس از انقلاب داشتیم.
گلپایگانی: ابتدا سلام و صلوات خود را تقدیم می کنم به عدالت گستر کلی و آن تفکر 
برتــری که آینده بشــریت و زمان ظهور و پیش روی ما، زمان امیدواری اســت. زمانی که 
فهم های بشر بالا می رود، انتخاب های بشر به حد کمال می رسد، زمانی که انسان از درون 

به فطرت و از به بیرون به عدالت ملحق می شود.
قبل از اینکه وارد بحث شوم، تشکر می کنم از  اینکه باب کرسی آزاداندیشی و گفت وگو 
را بــاز می کنید. بعضی هــا به بنده گفتند که به روزنامه «شــرق» نروید و در این کرســی 
آزاداندیشــی و مناظره شرکت نکنید؛ اما می گویم این مسائل، مسئله بعدی است. مسئله 
اول که اصل و اســاس است، توانایی گفت وگو بر اساس اندیشه است. مهم اندیشه است. 
عقیده و بیان و عمل زمانی اعتبار پیدا می کند که اندیشه ها ملاک صحبت و گفت وگو قرار 
گیرد. در ایام ســالگرد شهادت شهید مطهری هستیم؛ ایشــان خیلی تأکید می کنند (سه 
ماه بعد از انقلاب هم زنده نبودند) که من به جوانان و طرفداران اســلام هشدار می دهم 
کــه یک وقت خیال نکنند حفظ معتقدات اســلامی و جهان بینی این اســت که نگذاریم 
دیگران حرف هایشان را بزنند. از اسلام فقط با یک نیرو می شود پاسداری کرد و آن منطق و 
آزادی دادن و مواجهه صریح و رک و روشن با افکار مخالف است. این هشدار اول انقلاب، 
موقعی بود که جو عمومی انقلاب به سمت حرکت های خیلی شدید و غلیظ اسلامی بود.

چرا فقط با تفکر می شود از اسلام دفاع کرد؟ زیرا تفکر و مسائل درونی قلبی اجبار 
و اکراه بردار نیســت؛ شما اگر بخواهید  امری را به یک جوان به لحاظ فکری (نه عملی 
که قانون نیاز دارد) با قدرت همه نیروهای انتظامی و نظامی تحمیل بکنید، نمی توانید. 
همه قدرت ها و ســلاح ها بیایند مثلا یک نفر را بخواهنــد مجبور کنند که نماز بخواند، 
خب نیــت نمی کند. نیت امر درونی اســت. باز نمی توانند او را مجبــور کنند. لذا باب 
گفت وگو باید باز باشــد. رهبر انقلاب تأکید می کنند که من صد بار گفتم در دانشــگاه ها 
کرسی های آزاداندیشــی راه بیندازید. کرسی های آزاداندیشــی نه اینکه دو نفر همسو  
با هم بیایند تعارف کنند و بگوید شــما درســت می گویید و او هم بگوید شــما درست 
می گویید و همدیگر را تأیید کنند. خیر. باید اندیشــه های مخالف باشد. اگر اندیشه رشد 
کرد و  اندیشه به تضارب آرا  کشیده شد، جامعه رشد می کند و این همان مقدمه جامعه 

آرمانی ظهور و ایدئال بشری است.
البته این بازی هایی که ممکن است ما به نام اندیشه داشته باشیم که یکی می خواهد 
دیگری را تخریب کند و او می خواهد آن یکی را ضایع بکند، اینها آفت جامعه ما ست. من 
هم در این گفت وگو شــرکت کردم به عنوان احترام به آزادی اندیشه. ان شاء االله  جلسه ای 

باشد که نتیجه آن باعث رشد جامعه و انتخاب بهتر مخاطبان ما باشد. این نکته اول.
اما راجع به ســؤالی که فرمودید؛ اینکه چرا حجاب در اول انقلاب اجباری شــد؟ من  
نکته ای را عرض کنم. به نظر می رسد یک اصطلاح جعلی در جامعه ما رواج پیدا کرده 
و همه هــم می گویند؛ بحث «حجاب اجباری» یا به گفته خانم دکتر «حجاب تحمیلی» 
است. ببینید، اگر چیزی قانون شد، حتما اجباری است. اصلا ما قانون اختیاری که نداریم. 
شــما در مملکت قانونی را سراغ دارید که بتوانید نشان دهید بگویند «قانون اختیاری»؟! 
قانون یعنی الزام، یعنی اجبار، یعنی باید اجرا شــود. حالا ممکن است شما بپرسید چرا 
این قانونی شــد؟ ممکن است بپرســید چرا حجاب قانونی شد؟ وقتی می گویید حجاب 
اجباری، این واژه  بار منفی  القا می کند . مثلا شما بگویید مالیات اجباری. مگر مالیات آزاد 
هم داریم؟ خانم دکتر سر کلاس می روند، امتحان اجباری (امتحان تحمیلی) می گیرند. 
آنجا که هیچ وقت رأی گیری نمی کنند که دانشجوها  آیا همه دوست دارید امتحان بدهید؟ 
احتمالا ۹۹ درصد می گویند نه، دوست نداریم. حضور و غیاب اجباری. همه چیز اجباری 

است. یعنی آن چیزی که قانون و مقررات می شود، اجباری می شود.
حالا  حجاب هم یکی از مقررات کشــور شده اســت. قانون شده است. قانون را همه 
دارند؛ چه مسلمان باشد چه کافر باشد. یعنی همه باید قوانین یک کشور را انجام دهند. 
شما در کشور دیگری هم بروید، در همه جا حجاب و پوشش اجباری وجود دارد. مثلا در 
فرانســه که اصلا کسی حق ندارد برای مدرسه یا دانشگاه موی خودش را بپوشاند. اسم 

این هم حجاب اجباری است. آنجا  هم می گویند قانون است.
این حجاب اجباری، اصطلاحی است که بار فکری ندارد، بار منفی داریم برایش ایجاد 
می کنیم. این نکته دوم. اما ســؤال شــما وقتی انقلاب شد، چه شــد؟ وقتی انقلاب شد، 
قاطبه مردم آمدند گفتند که ما اســلام می خواهیم. اســلام می خواهیم. من یادم نیست 
مثلا فرض کنید یکی بگوید برای اقتصاد انقلاب کردیم قیمت فلان چیز می خواهیم ارزان 
شــود. در حالی که قبل از انقلاب مردم ما ضعیف و مستضعف بودند و در همین تهران 
در حلبی آباد زندگی می کردند. با وجود این یک گرایش قطعی اسلامی اتفاق افتاد. خب! 
وقتی اســلام می خواهند، آمدند یک رهبر دینی را، مرجــع تقلید را انتخاب کردند، مردم 
آمدند آن انتخابات (انتخابات هم یک ظهور و بروز اراده مردم آن زمان بود) انجام شــد 
و بالای ۹۸ درصد رأی دادند که ما این جمهوری اســلامی را می خواهیم. حتی آن موقع 
بحث بود که بعضی ها می گفتند به جای جمهوری اسلامی، حکومت اسلامی. یعنی این 
نظام جمهوریت و انتخابی نباشد. امام تأکید کردند که «جمهوری اسلامی»، نه یک کلمه 

بیشتر و نه یک کلمه کمتر. آری، یا نه؟ مردم هم گفتند آری.
آنجا اصلا بحث حجاب و این حرف ها مطرح نبود، چون یک موج خیلی قوی اسلامی 
حرکت می کرد به سمت اینکه ما امام جامعه اسلامی را پذیرفتیم و هرچه ایشان بگوید 
ما قبول می کنیم. بعد؛ یواش یواش بحث هایی که شــما گفتید مطرح شــد یک تعدادی 
می گفتنــد ما حجاب می خواهیم یا ما حجــاب نمی خواهیم اول انقلاب اصلا بعضی ها 
حجاب نداشــتند و جامعه هم جامعه ســنتی بود و مثل الان بحــث حجاب به مقابله 
کشــیده نشده بود. اکثرا می گفتند ما جامعه اسلامی و حجاب می خواهیم. چون حجاب 
یک بحث ۴۰، ۵۰ ساله انقلاب هم نیست. شما اگر ایران باستان را نگاه کنید، هزاران سال 

است که زنان ما حجاب دارند و حجاب را پذیرفته بودند.
امروز در تقابل فرهنگ غرب و فرهنگ اسلامی، بحث حجاب بحث جدی شده است. 
حتی در تاریخ غرب و مسیحیت هم دقت کنید زنان حجاب داشتند. شما اگر یک بررسی 
تاریخی بکنید، می بینید مجســمه های حضرت مریم باحجاب بود یا کشف حجاب کرده 
بود؟ این مجسمه های حضرت مریم را نگاه کنید، مجسمه های قبلی ، همه محجبه بود. 
بعدا حتی به مجسمه حضرت مریم هم رحم نکردند، مجسمه ها را هم کشف حجاب و 
نیمه برهنه کردند. بعد از جریانات رنسانس به این سمت و سو رفتند. آن موج بالطبع وارد 
ایران هم شد و تقابل پیش آمد لذا اکثریت قاطع مردم همانی بودند که حجاب داشتند و 

اصلا خیلی ها در انقلاب باحجاب شدند.
شرق: الان چطور؟

گلپایگانی: الان را می رسیم. چون سؤال شما تاریخی بود من جریان تاریخی را عرض 
کردم و بعد می رسیم به اینکه چه شد که به اینجا رسیدیم.

خب! وقتی که انقلاب شد، بعضی ها مخالف بودند 
که حجــاب را به صــورت قانون دربیاورنــد. از جمله 
می گویند خود شــهید مطهری. چــرا مخالف بود؟ نه 
اینکه ما نباید حجاب را قانونی کنیم؛ بلکه تأکید ایشان 
این بود که برنامه ای باید مشخص کنیم و همین طوری 
بی برنامه نگوییم یکهو باید زن ها این طور باشند و مردها 
این شــکلی باشند؛ درست نیســت. آن شبی که ایشان 
شــهید شــد، یک برگه ای در جیبشــان بود. در آن برگه 
مواردی را نوشته بود که فردا می خواست با امام طرح 
و اجرا کنــد. این چه زمانی بود؟ زمــان مثلا راه اندازی 
نمازجمعه. نمازجمعه ای نبود. آموزش جوانان بالای 
۱۸ ســال. که احتمال دارد جنگ شــروع شود و ایشان 
می گفــت از الان باید آموزش داده شــوند. حفاظت از 
شــخصیت هایی که ممکن اســت ترور بشوند در عین 
حال فاصله شان با مردم حفظ شود. اصلاح و مواظبت 
از بیت امام، بیت ها ســبب ناراحتی نشوند. و از جمله 
بحــث طرح حجاب استانداردشــده طرح آقای فلانی. 
در آن شــلوغی های اول انقلاب ایشان می خواهد یک 
طرحی بدهد درباره حجاب استانداردشــده که ۴۰، ۵۰ 

سال بعد مردم با مشکل مواجه نشوند.
شرق: آقای فلانی کیست؟

گلپایگانــی: آقــای تهرانــی. کــه مردم فــردا در 
بی برنامگی با گرفتاری و مشــکلات مواجه نشــوند. 
که در بی برنامگی گرفتار شــدند. انگار کأنه این طرح 
شهید مطهری با شهادتش در جیب غفلت ماند. پس 
چه شــد؟ جریان اول انقلاب یک جریان/ سیل عظیم 
اســلام خواهی بود که در اســلام اختیــار و انتخاب و 
آزادی اندیشه وجود دارد و مردم این را می خواستند. 

ولی اینکه بعد از این چه شد، بحث بعدی است.
کولایی: چند نکته را اجازه بفرمایید در ارتباط با سخنان آقای دکتر یادآور شوم. ببینید! 
درســت می فرمایند، «قانون» زورِ مشروع است. زور است. زوری است که مردم به آن تن 
می دهند. مردم برای امنیت، برای نظم اجتماعی، برای دفاع از حقوقشان (حقوق فردی و 
حقوق جمعی) آن را می   پذیرند. در واقع اجرای قانون اصلا مورد بحث نیست. ولی روح 
قانون را فراموش نکنید. روح قانون، دفاع از حقوق همه انسان هاســت. همان چیزی که 
اشاره کردم. انتظار این بود که پس از انقلاب اسلامی، برخلاف رژیم پیشین، در نظامی که 
بعد از انقلاب شــکل می گیرد، اراده انسان ها و انتخاب انسان ها، همان طورکه آقای دکتر 

هم فرمودند، مبنای کنش نظام سیاسی قرار  گیرد و جهت دهنده آن باشد.
نکته ای را که به آن اشاره کردید بعد می رسیم. تحولی که در این ۴۵ سال در کشور ما، 
در ذات مردم، در ترکیب مردم، در سلیقه مردم، در اراده مردم، در خواسته مردم ایجاد شده، 

تجربه هایی که در این سال ها شکل گرفته و تحولاتی که رخ داده، نباید نادیده گرفته شود.
نکته ای را می خواهم یادآور شوم؛ ببینید! ما تنها کشور اسلامی روی کره زمین نیستیم. 
جهان اسلام مجموعه ای از کشورها در غرب آسیا یا در خاورمیانه، در شرق آسیا، در شمال 
آفریقا و بخش  هایی از آســیای مرکزی و قفقاز و... است، شما در هیچ کشوری نمی بینید 
وضعیت حجاب به این شکل درآمده باشد! در همه این کشورها غیر از افغانستانِ طالبان، 
زنــان را می بینید که حجاب را انتخاب می کنند یا انتخاب نمی کنند. ولی به انتخابشــان 
یک شــکل محترمانه و ارادی می دهند. حجاب از روح خودش خارج نمی شود. حجاب 
فقط به یک شــکل تبدیل نمی شــود. زنی که مسلمان است و حجاب را انتخاب می کند، 
این حجاب در رفتارش هم انتقال پیدا می کند. درواقع یک نماد پوچ نیســت، بلکه نماد 
یک باور اســت. یک باور اســت که نماد آن این گونه لباس پوشــیدن می   شود. حالا این را 
تبدیل به زور مشــروع  کنید، می شــود چیزی که در کشور ما اتفاق افتاده است. زمانی که 
در مجلس شورای اسلامی بودم، بارها این موضوع را برای تصمیم گیرندگان مطرح کردم 
که آقا! بروید کشــورهای اســلامی را ببینید. این وضعیتی را کــه در ایران به نام حجاب 
می بینید، ریا و تزویری که به نام حجاب در جامعه ما گســترش پیدا کرده، در هیچ کشور 
اسلامی نمی بینید. در کشور ما دختران می آیند وارد دانشگاه می شوند، روسری را سرشان 

می گذارند، از در دانشگاه که خارج می شوند روسری را برمی دارند (الان را می گویم).
در دانشــگاه آزاد چادر تحمیل شد. دختران دم در دانشگاه آزاد چادر سرشان می کنند 
و داخل دانشــگاه چادر سرشــان اســت؛ ولی وقتی از دانشــگاه بیرون می آیند چادر را 
برمی دارند. در این چهل و چند ســالی که حجاب اجبار شــده، رفتارهایی را می بینیم که 
فکــر می کنم به عنوان زنی که حجاب دارم، درواقع توهین به حجاب اســت. اگر شــما 
حجاب را باور دارید، باید همه شئونات و اجزای آن و آن رفتار مبتنی بر این باور را هم در 
کنارش داشــته باشــید. ولی می بینید که تبدیل به پوششی شده برای یک زندگی دوگانه! 
این چیزی هست که دوست داشتم جناب عالی توجه کنید. وقتی از زور مشروع و از قانون 
بدون توجه به روح قانون اســتفاده شود، شکل قانونی به رفتاری داده می شود که انسان 
مختار، آن را انتخاب می کند یا نمی   کند. می پذیرد که به این شــکل در جامعه ظاهر شود 
که به عنوان موجود جنســی دیده نشود، به عنوان یک انسان دیده شود. وقتی به عنوان 
دانشجو یا معلم سر کلاس می رود یا در محیط کار، انسان بودن و توانایی های انسانی اش 
دیده شــود، نه اینکه یک زن زیباست با این ویژگی ها... این نگاه کسی است که حجاب را 
انتخاب می کند. آن کســی که انتخاب نمی کند، خب انتخاب نمی کند، چون قبول ندارد. 
ولی شــما او را هم مجبور می کنید که چنین ظاهری را اختیار کند، درحالی که به آن باور 
نــدارد. درنتیجه می بینید در این چند دهه حجابی در جامعه  ما تجربه می شــود که در 
هیچ کشور اســلامی چنین چیزی را نمی بینید. در کشورهای اسلامی زنان باحجاب را در 
کنار زنانی که حجاب را اختیار و انتخاب نکرده اند، در یک روابط کاملا ســالم و صادق و 
روراســت می بینید. در حالی که در کشور ما با اجبار حجاب (فعلا به کارکردهای سیاسی 
آن نمی خواهم بپردازم؛ در اینجا وجه فرهنگی و اجتماعی اش را مطرح می کنم) جامعه 
را به زندگی دوگانه، به رفتار دوگانه سوق می دهید. درحالی که ما... دست کم من براساس 
بــاوری که از کودکی با آموزش های خانواده و مدرســه، در همان نظام پادشــاهی به ما 

آموزش داده شد، همیشه یاد گرفتیم که الاعمال بالنیات... نیت و اراده من در نزدیکی به 
خداونــد و در اطاعت از خداوند، ابعاد بیرونی پیدا می کند. وقتی باوری به حفظ حجاب 

وجود ندارد، می شود همین وضعی که در جامعه ما شکل گرفته است.
عرض آخرم این است؛ ببینید! این نه فقط حکم قرآن و خداست بلکه در قانون اساسی 
کشور مان هم آمده، باید از تجربه های دیگران درس بگیریم. خودتان هم به درستی اشاره 
فرمودیــد که با اجبار نمی توانید باوری را در ذهن انســان ها وارد کنید. با اجبار، با ابزار زور 
و نیروی انتظامی، با گشــت ارشــاد، با این ابزارها و رفتارهایی کــه در خیابان می بینید، در 
یک کلام با وحشــت آفرینی  نمی توان به ترویج حجاب پرداخت. وحشت آفرینی که ترویج 
حجاب نیســت. صحنه هایی که ما در خیابان ها با چشم خودمان می   بینیم: توهین، تحقیر 
و نبود احترام انســانی به یک زن، به نام اینکه «روسری ات عقب رفته» یا «لباست مناسب 
نیســت» و... فکر می کنم با ایده انقلاب اســلامی نمی   خواند. شما هم به درستی فرمودید 
که ابعاد فرهنگی انقلاب بســیار برجسته بود. هدف، ساختن انسان ها بود. هدف، هدایت 
انسان ها بود. به درســتی فرمودید که بحث های اقتصادی مطرح نبود. چرا؟ چون انسان 
می خواســت آن مسیر گم شده و هدف گم شــده اش را در این تلاش پیدا کند. چه اتفاقی 
افتــاد؟ یک بار در مجلس به آقای قالیبــاف، زمانی که فرمانده نیروی انتظامی بود، گفتم 
وظیفه شما کار فرهنگی نیست. نیروی انتظامی نمی تواند کار فرهنگی بکند. کار فرهنگی 
وظیفه نهادهای دیگر اســت که متأسفانه وظایف شان را هم به درستی انجام نمی دهند. 
ولی حتی فرض هم کنید که انجام می دهند، می شــود اتحاد شــوروی! اتحاد شوروی از 
وقتی نطفه  در شکم مادر بسته می شد، برنامه های تعلیم و تربیت  را شروع می کرد تا مرگ، 
تا «انسان شوروی» ساخته شود. آخر چه شد؟ خودشان اعتراف کردند ما شکست خوردیم.
شــما نمی توانید با کلیشه های تان انسان بسازید. انســان به اعتبار هویتی که خداوند 
به او داده، آزاد و محترم اســت. ما هم انتظار داشــتیم که به اراده و به انتخاب او احترام 
گذاشــته شود. این انسان اســت که مســیر خودش را انتخاب می کند، اما این رفتارهایی 
کــه داریم می بینیم، فکر می کنم با باورها و با اعتقادهای پیشــین نمی خواند. جامعه را 
منزجر می کند. جامعه را فراری می ســازد. جامعه را دور می کنــد. چرا ما در منطقه ای 
که زندگی می کنیم، جزء کشورهایی هستیم که گرایش های عرفی  شدن، غیردینی و حتی 
ضد دین شــدن جامعه ما با شــواهد و بررسی های علمی از بقیه کشــورها بسیار بالاتر 
اســت! چرا؟! نتیجه اصرار بر ادامه همین روش هاست. من فکر می کنم یک بخش مهم 
آن مســئله حجاب است، چون مسئله بسیاری از زنان اســت. ولی مسائل زنان نباید به 
حجاب تقلیل داد شــود. شــما بهتر از من می دانید که تحول در جامعه از زنان شــروع 
می شــود. هر تغییر مثبت یا منفی از زنان شروع می شود. این موضوعی بود که من -که 
توفیــق داشــتم دوره ای به عنوان نماینده مردم به مجلس بروم- بارهــا و بارها به افراد 
مختلف گفتم که باید به انتظارها و خواســته های زنان پاســخ بدهید. اگر پاسخ ندهید، 
دیگران پاســخ خواهند داد... . زنان منتظر شــما نمی مانند تا شــما بالاخره پاســخ  های 
مناســب را برای شــان پیدا کنید. فکر می کنم باید برگردیم به ایــن تجربه ها، برگردیم به 
تجربه های دیگران. ببینید دینی که از نظر ما، می تواند بشر را نجات دهد، به چه وضعی 
در جامعه ما دچار شــده اســت؛ بنابراین نکته ای که می خواســتم روی آن تمرکز کنم، 
این اســت که این رویکرد فرهنگی گم شــد. تبدیل به تحمیل و اجبار شد و به تعبیر شما 
«قانون». بدون اینکه روح قانون، کارکرد قانون و شرایط اجرائی شدن قانون در نظر گرفته
 شــود... . این را قانون گذاران باید توجه کنند که در جامعه شناســی حقوق بیشتر به آن 
پرداخته می   شــود. اگر به واقعیت های در حال دگرگونی در جامعه توجه نشود، ممکن 
اســت قانونی وضع کنید که اصلا به ضد خودش تبدیل شود. اگر به جامعه، به نیازهای 
مردم و به واقعیت های متحول جامعه توجه نکنید، خب می شود همین چیزی که امروز 

ما با آن روبه رو هستیم.
گلپایگانی: ببینید خانم دکتر! ما اگر بخواهیم بحث مان به نتیجه برسد باید یک تفکیکی 
قائل شوم. الان به نظر من سه موضوع با همدیگر خلط شد؛ موضوع اول این بود که اصلا 
قانون و به تعبیر شما روح قانون آیا باید انجام بشود یا نباید انجام شود؟ مسئله دوم اینکه 
چگونه انجام شــود و با چه مراحلی انجام شــود؟ موضوع سوم اینکه الان وضع چگونه 

است؟ اگر فقط گفتیم خیابان ها را ببینید، الان این طوری کردند و آن طوری شدند و... خوب 
اینها یک مقدار کار کرده و بردهای روزنامه ای دارد که مردم خوش شــان بیاید و بگویند که 
این طور صحبت ها خوب اســت. صحبت من این اســت که اگر شما گفتید یک قانون (هر 
قانونی) آیا قانون باید انجام شود یا نباید انجام شود؟ آیا شما این فتوا را می توانید راجع به 
همه موضوعاتی بدهید که جمع مخاطب شما آن قانون را نمی پذیرد و نمی خواهد انجام 
دهد؟ هر قانونی مثلا عرض کردم؛ همین قانون ساده ای که خودتان سر کلاس خودتان اجرا 
می کنید. آیا شما قانون هایی برای کلاس تان می گذارید یا نمی گذارید؟ اگر افراد نخواستند در 
کلاس شما شرکت کنند، شما چه می کنید؟ شما سال هاست دارید درس می دهید. حاضر، 
غایب برای چه می کنید؟ آیا واقعا همه دانشجویان برای باورهای قلبی خودشان سر کلاس 
شما شــرکت می کنند؟! یا بالاخره مجبورند سر کلاس بیایند؟ نمی گوید کلاس شما خوب 
نیســت ، می گوید من هــزار تا گرفتاری دارم و نمی خواهم بیایم. شــما می گویید این قانون 
دانشــگاه است و قانون کلاس من اســت. بعد می آیید در این کلاس اجباری، کار فرهنگی 
می کنید و مســئله را تبیین می کنید که بالاخره باید به کلاس بیایید تا رشد کنید. با همه این 
حرف ها، شما اگر کلاس را رها کنید بعید است کسی بیاید امتحانش را بدهد. به رأی اکثریت 
هــم کار ندارید. اصلا یک رأی گیری در کلاس بگذاریــد، ببینید اگر که خانم دکتر کولایی به 
همه در آخر کلاس ۲۰ بدهند، چند نفر موافق هستند؟ آیا رأی نمی آورد؟ می آورد دیگر. ما 

قانون مالیات اجباری داریم، قانون راهنمایی و رانندگی اجباری داریم.
پس سؤال اول ما این اســت که قانون حجاب چه فرقی با بقیه قوانین دارد؟ ممکن 
است بگویید این ریشه در اعتقادات دارد و آن ریشه در عرفیات دارد. آن یک بحث جدی 
است. آیا هرچه بشری و عرفی باشد، اجباری است و اگر ریشه خدایی و الهی داشته باشد، 

دلبخواهی و اختیاری است؟!
بعد می فرمایید اگر این کارها را بکنیم، نفاق و تزویر و... اتفاق می افتد. خب الان شما 
بفرمایید که می خواســتید به اینجا تشــریف بیاورید، فرض کنید دیرتان شده و به سرعت 
داریــد می آیید. اگر مقداری جلوتر پلیس ببینید، چه کار می کنید؟ احتمالا ســرعت تان را 
کم می کنید. چرا این کار را می کنید؟ برای اینکه جریمه نشــوید. خب این هم که نفاق و 
تزویر شد. یعنی من باید قلبا به قوانین راهنمایی و رانندگی اعتقاد پیدا کنم. اگر اعتقاد پیدا 
نکردید، پلیس ببینید باز هم می ایســتید، تمکین کردن به قانون حتی بدون اعتقاد قلبی، 
نفــاق و تزویر اســت؟! همین امروز اگر بگویند مردم ایران شــما الحمدالله مردم فهیم و 
رشــدیافته ای هستید. قوانین راهنمایی و رانندگی را کنار می گذاریم و خودتان به خودتان 
احترام بگذارید، چراغ قرمز را بر می داریم، سر چهارراه که رسیدید، شما به دیگری بگویید 
شما تشریف ببرید و ایشان بگویند نه شما تشریف ببرید... مگر می شود؟ قانون یعنی چه؟ 
قانون یعنی ســاماندهی رفتارهای اجتماعی مردم و حل تعارضات اجتماعی. در ابتدای 
انقلاب اصلا قانون حجاب نبود. بعد به تدریج تعارض ایجاد شــد. یک گروهی گفتند: ما 
این همه شــهید دادیم. مادر شهید می گوید بابا، این وصیت نامه بچه من است. برای این 
مملکت رفته خون داده و وصیت کرده که حجاب داشــته باشــید. آن یکی از زندان های 
ســخت عراق و بغداد می گوید: ای زن! به تو از فاطمه این گونه خطاب است. خب این را 
دارد می بیند. از این طرف یکــی می گوید من این حرف ها را قبول ندارم و می خواهم این 
شکلی باشم. از این طرف اسلام می گوید امر به معروف کنید، از آن طرف می گوید که به 
شــما ربطی ندارد. وقتی تعارض اجتماعی پیش می آید، کار کارِ قانون اســت. الان یکی 
بگوید من این کار را می خواهم انجام بدهم، دیگری بگوید نه من طور دیگری می خواهم 

باشم، خب نمی شود که. یک برنامه ای می خواهد، یک قانونی می خواهد.
ممکن است حالا اگر شما بگویید که آقا! چرا برنامه نداشتید؟ من می گویم حق 
با شماســت. ولی نمی توانیــم بگوییم مردم ما انقلاب کردند کــه از هرقانونی آزاد 
باشــند! بگویید مردم ما انقلاب کردند که آزاد باشــند، یعنی مردم ما انقلاب کردند 
که در همه  چیز آزاد باشــند و همه به انتخاب های خودشان باشد. قانون الزام آوری 
نداشــته باشــند، آیا این را می توانید بگویید؟ یا وقتی کــه دیگر یک منافعی می آید، 
عقایدی می آید و افکار مختلفی می آید، باید عقلای قوم بنشــینند و راه صحیح حل 

تعارض ها را پیدا کنند. اسم این می شود «قانون».

حالا در بحث پوشش، آیا تعارض ایجاد شد یا نشد؟ اگر شد، قانون لازم دارد قطعا.
من به شما عرض کنم؛ هیچ کشوری در دنیا نیست که به قول شما پوشش و حجاب 
اجباری نداشته باشد. حجاب در همه کشورها اجباری است؛ یعنی شما یک کشور سراغ 

دارید که مثلا بگوید یکی برهنه به دانشگاه برود؟
قانون دارند. منتها حد حجاب متفاوت است. در فرانسه می گوید حدش این است که 
من می گویم پوشش سر نباید داشته باشــید. جای دیگر در آمریکا، حتی در ایالت هایش 
هم پوشش و حجاب متفاوت است. مگر ما می توانیم یک جا بگوییم که بشر هر شکلی 
خواســت رها زندگی کند؟ بله، خداونــد متعال در حیوان ها حجاب غریزی و ســرخود 
برایشان درست کرد، در انسان ها مثل خیلی از چیزهای دیگری گفت باید با این قوانین که 
یا مبدأ شرعی دارد یا مبدأ عرفی ، زندگی اجتماعی را تنظیم کنید. پس سؤال این می شود: 
آیا قانون اجباری در ایران اســت؟ خیر در همه دنیا ست با اختلاف در حد پوشش. ایشان 
می فرمایند در ۵۰، ۵۲ کشــور اســلامی این طوری نیســت. خب زمان شاه و طاغوت هم 
حجاب همین طوری بود؛ آزاد بود، مگر نبود؟ پس مردم برای چه انقلاب کردند؟ اگر شما 
می فرمایید که بحث آزادی می خواهد بشود، زمان شاه که حجاب خیلی رها بود. آنها به 
تعبیر فرح می گفتند مسائل فکری  باید کنترل بشود و مسائل جسمی باید آزاد باشد. خب 
اگر می خواستیم همان آزادی های جسمی و جنسی را داشته باشیم، انقلاب نیاز نبود. حالا 

شما می توانید بپرسید که پس چرا قانون اجرا نشد؟ پس چرا این مشکلات پیش آمد؟
شــرق: ما در قانون، قوانینی داریم که متروک می شوند. خیلی وقت ها قوانین اصلاح 
می شــوند. این اتفاق چرا نمی افتد؟  چرا الان برخی آرمان های انقلاب که برایش انقلاب 

شده، کنار گذاشته می شود و بحث حجاب آن پرچم می شود؟
گلپایگانی: وارد دو ســؤال جدی شدیم. باز به الان آمدید. پس اصل صحبت با خانم 

دکتر و شما این است که آیا قانون نیاز هست یا نه؟
شرق: بله.

گلپایگانی: خیلی خب. قانون اگر نیاز بود، آیا باید اجرا بشــود یا نباید اجرا شــود؟ یا 
فقط بگوییم قانون بنویســیم برای قشــنگی؟ باید اجرا بشــود دیگر. حالا اگر این قانون 
اشکال داشت، مثل همه کشورهای دنیا باید قانون ها به روز شود تا متروک نشوند. مگر 
قانون هایی که همه می نویســند، وحی منزل است.  قانون اگر زمانی ماند و متروک شد، 
باید اصلاح شــود. چرا نشــده؟ کم کاری و ترک  فعل قوه مقننه ماست. همین مجلسی 
که خانم دکتر هم تشــریف داشــتند. قانون باید اصلاح شود و رشــد پیدا کند، نه اینکه 
آن قدر بگذاریم یک قانون متروک شــود و عوارض اجتماعی ایجاد شــود و آن کســانی 
که می خواهند  چیزی را ضایع کنند، روی این ناکارآمدی و بی برنامگی ما موج ســواری 
کنند و کار را خراب بکنند. بله، من این را می پذیرم. مجلس شــورای اســلامی کم کاری 
و ترک فعل داشــته است. مجلس نوبت اول که آقای مهندس بازرگان هم نایب رئیس 
مجلس بود. قانون حجاب  را در ســال ۶۲ خصوصا در تبصره ماده ۶۳۸ به اقتضای آن 
زمان تصویب کرد که باید حجاب شرعی وجود داشته باشد. البته در قانون اساسی هم 
هست که همه قوانین کشور باید بر اساس قوانین اسلام تنظیم شود. خب تصویب شد 
و برای عدم رعایت آن مجازات قرار دادند. در آن شــرایط مجازات تعزیر شلاق و زندان 
و اینها برای آن زمان بود. بعد این قانون ماند  تا ســال ۷۵ و آنجا یک اصلاحیه زدند که 
شلاق آن را بردارید؛ همان زندان باشد و جریمه نقدی. باز در سال ۹۲ یک تغییری پیدا 

کرد، ولی قانون آن چیزی که باید می شد نشد.
اگر از من بپرســید در وضعیت فعلی که نیروی انتظامی وسط میدان می آید، چگونه 
اســت؟ بنده عرض می کنم که این پلیس هم در این قانون اصلاح نشــده به روزنشده گیر 
افتاده اســت. از یک طرف قانون الزامش می کند که این کار را بکن. خب آن گشت ارشاد 
زمان آقای خاتمی (رئیس جمهور) ابلاغ شد و پلیس را موظف کرد این کار را بکند. ابلاغ، 
ابلاغ آن زمان اســت، ولی این گشت ارشاد جواب نمی دهد. راجع به این شرایط بنده هم 
اشکال دارم. اصلا گشت ارشاد چرا در پایین  شهر است؟ آنجاهایی که بالاشهر است، چرا 

نیست؟ اگر در تجریش،   الهیه و ولنجک گشت ارشاد باشد، بفرمایید.
کولایی: من در ونک هم دیدم.

گلپایگانی: پس یــک مقدار بالا آمده الحمداالله  (خنده).  بحثــی که خانم دکتر دائما 
مطرح می کنند، بحث خانم و آقا یا زن و مرد است. من موافق بودم اگر یک جلسه راجع 

به این می گذاشتید. خیلی نگاه جنسیتی دارید.
کولایی: شما زن نبوده اید در جمهوری اسلامی آقای دکتر!

گلپایگانی: من همین را می خواهم بگویم. شــما مرد نبوده اید در جمهوری اسلامی. 
الان چــرا به حقوق مردان نمی پردازند؟ الان مردان چه وضعی پیدا کرده اند؟ یعنی چرا 
مرد یک نیروی خدماتی پشتیبانی خانه شده است . در زمان طاغوت/شاه، ۲۳ درصد زن ها 
دانشــگاه می رفتند. الان چند درصد است؟ ۶۳ درصد اســت. یعنی خانم  ها در بالاترین 
مســند تعلیمی، تربیتی و فکری از مردها بیشتر هســتند  و بر اساس این نا ترازی می دانید 

چه مشکلی پیش می آید؟
کولایی: ولی نه در قدرت تصمیم گیری و نه در نهادهای تصمیم گیری...

گلپایگانی: بعد از چهار ســال، در مقابل این ۶۰، ۷۰ درصد  از خانم ها که لیســانس و 
فوق لیسانس گرفته اند، فقط۳۰ ، ۴۰ درصد افراد تحصیل کرده آقایان هستند. ۶۰، ۷۰ درصد 
آنها دنبال پول و کاســبی رفته اند. بعد به تعــداد خانم هایی که می خواهند ازدواج کند، 
کفو علمی  پیدا نمی شود. ارزش ها از علم به پول تبدیل می شود. یعنی دختر خانم مجبور 
است با یک دیپلمه  که پول دارد، مثلا ماشین یا یک خانه داشته باشد، ازدواج کند یا اصلا 

ازدواج نکند. بعد این تعارض ها ایجاد می شود. این شاید یک بحث مفصلی می خواهد.
کولایی: منظورتان در حد دانشــجویان است. در حد هیئت علمی فاصله هنوز بسیار 

زیاد است. یعنی به بازار کار راه پیدا نکرده اند.
گلپایگانی: هســت، اما شما ببینید! رشــد ورود خانم ها در هیئت علمی الان از آقایان 
بالاتر اســت. دائما دارد حرکت می کند. شما الان نگاه کنید، اصلا کجا هست که خانم ها 

نباشند؟ در مجلس خبرگان زن می تواند وارد شود و رهبر انتخاب کند.
کولایی: ولی نیست. زنان در نهادهای قدرت نیستند.
گلپایگانی: چرا؟ چون که مجتهد نشدند. نخواندند.

کولایی: ما زنان مجتهد هم داریم. مگر نداریم؟
گلپایگانی: می دانم. من یک بار دارم می گویم که شــما سیاست کلی را نگاه کنید. چرا 

مدام دوگانگی زن و مرد می خواهید درست کنید؟
کولایی: شما نمی   توانید واقعیت را ندیده بگیرید. باید با در نظر گرفتن واقعیت های در 

حال دگرگونی، رفتارتان را تنظیم کنید.
گلپایگانی:  نادیده نمی گیرم؛ یک بار واقعیت اســت و یک بار هــم به اینها دامن زدن 
اســت. چرا ما باید مرتب با نگاه جنستی به مسائل نگاه کنیم؟ بله، در حجاب اصلا یکی 
از فلســفه ها و دلایلی که حجاب در اجتماع گذاشته می شود، این است که شما تجلی و 
ظهور جنسیتی نداشته باشید. خانم! شما ظهور کاری داشته باش، آقا! شما ظهور کاری 
در جامعه داشته باش. مســائل جنسیتی در محیط خانواده است، نه در جامعه. محیط 
جامعه، محیط کار، تلاش و علم اســت. در محیط کار و علم لباس کار و علم نیاز است، 
نباید لباس خانه را در محیط کار و علم پوشــید. خب اگر کســی آمد خودش را آنچنان 
آرایش کرد، جاذبه های جنســیتی ایجاد کرد، به او می گویند چون شــما در محیط کاری،  
لباس کاری داشــته باش نه لباس جنسیتی.  اگر کسی آمد با لباس جنسیتی وارد جامعه 
شــد، اگر به او می گویند که شما طبق این قانون باید حجاب داشته باشید، می گویند آی! 
چرا به زن ها ظلم شــد؟ اتفاقا طبق فرمایش شما به همین دلیل نباید در محیط اجتماع 

جاذبه های جنسیتی داشت.
کولایی: شما به صحبت  های من توجه نمی   کنید...

گلپایگانی: نگاه جنسیتی نباید داشته باشید.
کولایــی: حجاب تقلیل داده می شــود به یک پوشــش خاص. وقتی به یک ســلیقه 
خاص تقلیل داده می شــود، وقتی فقط به شــکل تقلیل داده می شــود، از روح خودش 
خارج می شود. ببینید، من چون در یک خانواده مذهبی رشد کرده ام و در مدرسه مذهبی 
(جامعه تعلیمات اســلامی) تحصیل کــرده ام، این دوگانگی هــا را در نظام آموزش این 
بخش از جامعه لمس و تجربه کرده ام. این روش ناکارآمد شد سیستم آموزشی و تربیتی 
جمهوری اســلامی بعد از انقلاب اسلامی. پیامدش هم روشن است؛ وقتی شما فقط به 
شکل و صورت بپردازید، انســان های دوگانه بار می آورید. وقتی ارزش را فقط به صورت 

و ظاهر بدهید، به ریش و چادر بدهید، آدم ها را به سوی ریا و دورویی سوق می دهید.
گلپایگانی: همه قوانین، ظاهر است. اصلا شما یک قانون باطنی دارید؟ بعد می گوید 

در چارچوب قوانین ظاهری شما باید کار باطنی بکنید.
کولایی: حجاب متفاوت اســت. رعایت حجاب با باورهای انسان ارتباط دارد. با حکم 

و دستور شکل نمی   گیرد.
گلپایگانی: الان شــما نماز می خوانید. نماز چیســت؟ ظاهر؛ شما بلند می شوید، دولا 

می شوید ... .
کولایی:  شــما می توانید من را مجبور کنید نمــاز بخوانم؟! آیــا می توانید برای نماز 
خواندن مردم قانون وضع کنید؟! البته یک دوره ای این کارها را کردند ... برای نمازخواندن 

من با خدا طرف هستم. به او پاسخ می دهم، نه به شما و حکومت!
گلپایگانی: خدا مجبورتان کند، من نمی کنم.

کولایــی: یک دوره ای آقایــان در مجالس این کارها را کردند یــا نکردند؟! آقای دکتر! 
امروز داریم آثار آن را می بینیم. اجبار در این احکام دین هیچ گاه نتیجه بخش نبوده است.
گلپایگانی: بنده الان پاسخ گوی همه اشتباهات گذشته نیستم. من الان دارم یک بحثی 
را مطرح می کنم که ببینید! همه قوانین حقوقی ما اجباری است. همه قوانین دینی هم 

اجباری خداوند اســت. گفته اگر نماز نخوانید، من آتش 
برایت می آورم. خب خدا چنین کارهایی را می کند.

کولایی: شــما انتخاب می کنید. شما انتخاب می کنید 
کــه این مســیر را بروید. شــما انتخاب کردیــد. خداوند 
می گوید من خیر و شر، درست و غلط را برای شما روشن 
کردم و باید اطاعت کنید. ولی شما انتخاب کردید که این 
الزام هــا را بپذیرید. این انتخاب ارزش دارد چراکه باوری 

پشتوانه آن است و برای ریا و نفاق نیست.
گلپایگانی: اگر انتخاب نکنید، خدا کاری با شما ندارد؟
کولایــی: شــما نبایــد وارد روابــط مــن و خداوند 
بحــث  ایــن  وارد  الان  نمی خواهیــم  مــا  شــوید. 
شــویم. ولــی اصــل ایــن رابطــه انتخاب شماســت.
 لا اله الا االله را شــما می گویید. شما ایمان می آورید و به 
آن پیامدهایش هم تن می دهید. ببینید! بحث اینجاست. 
حرف من این است که ما در یک ساخت قدرت و در یک 

نظام سیاسی مشخص بحث می   کنیم...
زمانی که تدریسم را در دانشــگاه شروع کردم، روی 
دولــت اتحاد شــوروی متمرکــز شــدم. دوران پیش از 
گورباچف، دوران گورباچف و دوران بعد از فروپاشی. باور 
من این اســت، استفاده از تجربه های این حکومت بسیار 
ســودمند اســت. یکی از توصیه هایی که به مسلمانان 
شــده، این اســت که بروید ببینید دیگران چه کردند! از 
تجربه های آنهــا درس بگیرید. این حکــم صریح قرآن 
اســت. بروید خودتان را ارزیابی کنید. شــما به درســتی 
فرمودید که این سیاســت ها درست نبوده، خب! درست 
نبوده که این پیامدهایش را امروز می   بینیم. چرا به جای 
اینکه به این هدف  ها نزدیک شویم، از آنها دور شده ایم؟ 
چرا به جای اینکه عشــق ایجاد شود، نفرت ایجاد شده 

اســت؟! آقای دکتر! ما نیازمند بازنگری هســتیم. حرف من این است. ما نیازمند اصلاح 
هستیم. بپذیریم که روش  های پیشین جواب  نداده است. این روش  ها فقط انسان ها را به 

نقش بازی کردن سوق داده است.
گلپایگانی: قرار شد از این صحبت ها نکنیم...

کولایی: قبول ندارید؟
گلپایگانی: ابدا.

کولایی: من بارها دیده ام. خانواده هایی که آقا ریش دارد، جای مهرش مشخص است 
و انگشتر عقیق هم دستش اســت، ولی خانم و دخترش کاملا بی حجاب هستند! چرا؟ 
این مرد در سیستم سیاسی اداری کشور دارد کار می کند و باید این شکل باشد... خب! ما 

خیلی از این مسائل را می بینیم.
گلپایگانی:  ما در اسلام یک بحثی داریم؛ اگر...

کولایی: این موضوع به اسلام ربط ندارد، این به عملکرد حکومت مربوط می شود.
گلپایگانی: اسلام می گوید اگر شما یک کاری کردید ممکن است ریا شود، آیا شما باید 

عمل را ترک کنید یا ریا را؟
کولایی: روشن است که باید زمینه های گسترش ریا را از میان برداریم. وظیفه حکومت 

گسترش ریاکاری نیست...
گلپایگانی: یک کلام؛ این قانونی که الان هســت در مملکت خیلی ها هست، آیا همه 

واقعا این قانون را با دل و جان پذیرفته اند؟
کولایی: نه؛ اصلا قانون همان زور مشروع است.

گلپایگانی: حالا اگر شخص بتواند در مقابل این زور مشروع یک جایی خودش را وفق 
دهد ولو اینکه اعتقاد درونی نداشــته باشد، آیا شما می گویی که خیر، باید با همه قوانین 

مقابله کنید؟ نه.
کولایی: آقای دکتر! پایه آن «قرارداد اجتماعی» اســت. پایه آن «پذیرش مردم» است. 

پایه اش «مشروعیت نظام سیاسی» است. نمی   توانید این مبانی را کنار بگذارید.
شرق: اجازه بدهید از این شرایط عبور کنیم و به دیگر مباحث بپردازیم. من می خواهم 
بگویم که خودِ شــما فرمودید اشــتباهاتی وجود داشته و اجرایش اشــتباه بوده است. 
پذیرفتید شرایط، شرایط خوبی نیست. ما هم کلا در همه زمینه ها عادت داریم تکرار کنیم؛ 
در جمع آوری معتادان متجاهر یک بودجه ای هســت که باید مصرف بشــود و هر سال 
همان را اجرا می کنیم. در بی خانمان ها همان را اجرا می کنیم. در بحث حجاب هم گشت 
ارشــاد می شود طرح ما. خب این شــرایط خوب/بد ناشی از چیست؟ ناشی از این نیست 
که الان نسل بعد از سال ۵۷ عوض شده؟ آرمان ها عوض شده و دیگر آن ایدئولوژی کار 

نمی کند و قانون هم دیگر کار نمی کند...
گلپایگانی: باید بازنگری اش کرد.

شرق:  یعنی چطور بشود؟
گلپایگانی: ببینید! پس همه صحبت من این بود؛ اگر الان شرایط خوبی نیست...

شرق: الان شرایط خوب هست یا نیست؟
گلپایگانی:  نیســت. الان شــرایط راجع به موضوع حجاب، شــرایط خوبی نیست. آیا 
صورت مســئله را پاک کنیم؟ یا قانون را درســت کنیم؟ این دو مســئله است. بعضی ها 
ممکن اســت بگویند اصلا به مسئله حجاب کار نداشته باشــید دیگر. قانون را رها کنید 
چون مردم نمی خواهند. ســؤال من همه اش همین بود؛ آیا در تمام کشــورهای دنیا اگر 
مــردم یک قانونی را نخواســتند، قانون را رها می کنی؟ یا قانــون را اصلاح می کنید؟ کار 
فرهنگی می کنید و خواســت مردم را تغییر می دهید؟ من هم همین را دارم می گویم. ما 
الان بر چه اساســی مدام می آییم از وضع موجود گلایه می کنیم که اینجا گشــت ارشاد 
این طوری عمل کرد، آنجا در ونک کار بدی کرد و... خب فرضا همه این اشتباهات را کرد، 
بعد بر چه اساس نتیجه می گیریم پس حجاب را کنار بگذاریم؟ این «پس بگذاریم کنار» 

از کجا می آید؟
اگر شــما تا اینجــا با من همراه شــدید که صورت مســئله را کنار نگذاریــم، برنامه 
می خواهیم. برنامه را باید عقلای قوم بنویســند؛ در هر کشوری برای وضع قانون عقلای 
منتخب وارد مجلس می شــوند کــه بیایند آنجا برای قانون گذاری، باید از کارشــناس ها 
استفاده کنند و تدوین قانون کنند، کار قانون در همه کشورهای دنیا همین است. شما فکر 
نمی کنید مثلا حجاب فقط هم برای کشور ما باشد. در ترکیه آن قدر سر آن بحث هست. 
آیا باشــد یا نباشــد. حتی رفتند قانون اساســی را عوض کردند که چه بکنیم چه نکنیم. 
خیلی کارها شد. در کشورهای دیگر مثل انگلستان و فرانسه سخت گیری در پوشش وجود 
ندارد. خب! آمدند یک عده بحث کردند. ۶۰ ســاعت آن منشــور همبستگی مدنی که آیا 
همجنس بازی را در فرانســه قانونی کنند یا نکنند. مخالفان جــدی دارد، موافقان دارد. 

اینها بحث های....
کولایــی: آفریــن! این نکته خیلی مهم اســت. بایــد اجازه بدهند موافــق و مخالف 
در جامعه دیدگاه خودشــان را مطرح کنند... یعنی جامعه حــرف بزند، تا بتوان بهترین 

راهکارها را پیدا کرد.
گلپایگانی: بنده برای چه آمدم با شما حرف می زنم؟

کولایی: من و شما بله! به درســتی اشاره کردید؛ باید همه مخالفان و موافقان اجازه 
داشته باشند که دیدگاه هایشان را مطرح کنند. ولی قانون گذار گوشش را نگیرد، چشمش 
را نبندد و واقعیت های در حال تغییر را ببیند... خانم همتی هم به درستی اشاره کردند؛ 
جامعه متحول است. جامعه انسانی دائم در حال تغییر است. این تغییرها باید به حساب 
بیاید. اصلا موضوع این نیســت که هرج ومرج وجود داشته باشد. هر جامعه ای مقررات، 
قواعد، ارزش هــا و قوانین خودش را دارد. ولی باید توجه داشــت جامعه دائم در حال 
دگرگون شدن است، یعنی بسیاری از مطلوبیت  ها، ارزش ها و هنجارها دائم تغییر می کنند. 

این تغییرها را قانون گذار باید ببیند.
گلپایگانی: و در حجاب هم دقیقا همین بحث را داریم که هرج ومرج نباشد.

کولایی: حجاب هم ارزش های خود را دارد. شما می بینید مثلا در سازمان ملل بیشتر 
خانم ها با کت و شــلوار و کت و دامن ســر کار می آیند. کسی هم آنها را ملزم نکرده که 
این طور بیایند؛ ولی خودشــان در آن محیط به این درک می رســد که با این شیوه و با این 
شــکل بهتر می توانند کارکرد داشته باشــد. حکومت باید به درک و شعور مردم احترام 
بگذارد. باید برای ارتقای آن برنامه ریزی کند و از کارشناسان و صاحب نظران کمک بگیرد.

گلپایگانی: و اگر یک کسی درکش نرسید، قانون را برایش اجرا می کنند.
کولایی: بله! ممکن است یک سری مقررات هم اعمال شود و ضابط هم داشته باشد. 
ولی آقای دکتر! این اتفاقی که در کشــور ما سیســتماتیک به نام قانون در گزینش ها، در 
رفتار با دانشجو، در رفتار با کارمند، در رفتار با معلم، در رفتار با زن در جامعه، در محیط 
عمومی به نام اعمال قانون می افتد، به هیچ وجه درست نبوده است. همان گونه که اشاره 
کردم نیروی انتظامی نمی تواند کار فرهنگی انجام دهد. خانم همتی به درســتی اشــاره 
کردند، جامعه معترض اســت. با این حجم عظیم فســاد، با این حجم عظیم دزدی ها و 
اختلاس  ها، اعمال قانون فقط روی حجاب زن ها متمرکز می شود! تردید نکنید بخشی  از 

رفتارهای کنونی واکنش و اعتراض است. آیا درک می   شود؟
بســیاری از زنان که در جامعه ما زندگی می کنند، معترض هستند. آقا! چرا از اسلام، 
فقــط حجاب زنان در اعمال قانون مورد توجه قــرار می گیرد؟ این همه قوانینی که اجرا 
نمی شــود، قوانینی که آشکارا پیش چشــم مردم نقض می شود... خب! شما اگر نگاهی 
همه جانبه داشته باشید، جامعه این قدر واکنش نشان نمی دهد. بخشی  از این مسائل، باید 

به طور جدی دیده و شنیده شود و درباره آن تصمیم گرفته شود.
گلپایگانی: قبول دارم. من این صحبت ها را نفی نکردم.

شرق: خب چرا نمی شود؟ چرا کار درست نمی شود؟
گلپایگانی: ببینید! الان این صحبت های کلی است. صحبت های بنده خدای ناکرده این 

نیست که بگویم با کرامت انسان ها مخالف هستم.
پایان قسمت اول

مناظـره الهه کـولایی و محمدحسین گلپـایـگانی

با کلیشه نمی شود انسان ساخت
چند روز قبل از برگزاری مناظره بین الهه کولایی و محمد صالح 
گلپایگانی در روزنامه «شرق»، قرار بود مناظره ای مشابه میان 
گلپایگانی و صــادق زیباکلام در دانشــکده علوم اجتماعی 
دانشگاه علامه طباطبایی برگزار شود. نتیجه مشخص است؛  
مناظره برگزار نشد و زیبا کلام را حتی به داخل دانشکده هم 
راه ندادند. این جرقه مناظره در «شــرق» بود؛ با این تفاوت 
که ما احســاس کردیم حداقل یک طــرف از مناظره درباره 
زنان و حجاب باید زن باشــد. گلپایگانی با روی باز دعوت ما 

را پذیرفت و به شوخی می گفت «شرق» صحبت های ما را بالا و پایین نکند... 
یک بار هم می گفت کرسی آزاداندیشــی در دانشکده شما ضعیف است، در 
«شرق» چطور؟ قرار شد یک روز جمعه «شرق» میزبان ریاست سابق ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر و الهه کولایی باشــد؛ صبح جمعه قبل از دستگیری 
صادق زیباکلام. کاملا اتفاقی و بدون برنامه ریزی قبلی، آن روز زیباکلام برای 
مصاحبه ای دیگر میهمان «شــرق» بود. روی پله ها ایستاد و برایمان تعریف 

کرد که چطور از ورودش به دانشــگاه جلوگیــری کردند. با 
خنده می گفت: «این مدیر حراســت دانشــکده  تان ماشاالله 
خیلی عظیم الجثه بود. جلویم ایستاده بود، من آمدم تکانش 
بدهم، دیدم تکان بخور نیســت... برگشتم». زیباکلام گفت و 
از پله ها بالا رفت و گفت ســلامش را به گلپایگانی برسانیم. 
مناظره درباره حجاب بود و احتمالا این لید نیز باید مشخصا 
درباره این مناظره می بود، اما تلاقی حضور دو نفر که یکی از 
آنها را چند روز قبل تر به دانشــکده علوم اجتماعی راه نداده 
بودند، برای ما نشانه خوبی بود. روزنامه «شرق» همیشه خانه طیف متفاوتی 
از اندیشــه ها بوده؛ از کولایــی تا گلپایگانی و زیبــاکلام. در دو طبقه مختلف 
«شــرق» گفت وگوها بر ســر ایران بود؛ تکه ای از خاورمیانه که آرزوی دیرینه 
ما برایش این اســت که خانه همه ایرانیان باشد. در ادامه لازم به ذکر است 
که این مناظره در دو قســمت و در روزهای دوشنبه و چهارشنبه به نظر شما 

خواهد رسید.
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انقلابی  یک  جایگاه  در 
مهم تریــن  از  یکــی 
در  کــه  انتظارهایــی 
انقلاب  پیروزی  جریان 
زن  یــک  به عنــوان 
مطرح  برایم  مسلمان 
انتخاب  آزادی  بــود، 
این  تصورم  یعنی  بود. 
را  حجاب  مــا  که  بود 
انتخــاب کردیم و این 
خواهد  پایدار  انتخاب 
بود. درواقع آنچه اصل 
انقلاب بود  که انسان ها 
در مــورد سرنوشــت 
تصمیم گیــری  خــود 
خواهند کرد و ســبک 
زندگی، شیوه زندگی ای 
که خودشــان دوست 
فردی  به عنوان  دارند، 
کــه در آن دوره فعال 
می کردم  فکــر  بودم، 
و  اجرائــی  امــکان 
آن  عملیاتی شــدن 

فراهم خواهد شد

اگــر از من بپرســید در 
که  فعلــی  وضعیــت 
نیروی انتظامی وســط 
چگونه  می آید،  میدان 
قانون  ایــن  اســت؟ 
اصلاح نشده به روزنشده 
از یک  گیر افتاده است. 
الزامش  قانــون  طرف 
می کند.آن گشت ارشاد 
زمان آقای خاتمی ابلاغ 
شــد و پلیس را موظف 
کــرد ایــن کار را بکند. 
زمان  آن  ابــلاغ  ابلاغ، 
اســت، ولی این گشت 
نمی دهد.  جواب  ارشاد 
شــرایط  این  به  راجع 
بنده هم اشــکال دارم. 
اصلا گشــت ارشاد چرا 
است؟  پایین  شــهر  در 
بالاشــهر  که  آنجاهایی 
اگر  نیست؟  چرا  است، 
در تجریــش،   الهیــه و 
ارشاد  گشــت  ولنجک 

باشد، بفرمایید.

 در ابتــدای انقلاب و در وعده ها خبری از حجاب اجباری نبود. بعد از اجباری شــدن   �
پله پلــه حجاب، از همان روزهــای ابتدایی هم اعتراضات را دیدیــم؛ زنان از یک جایی 
به بعد با لباس های سیاه ســر کار می رفتند تا اعتراض شان را نشان بدهند. حتی پوشش 
دهــه ابتدای انقلاب خیلی متفاوت و ســنگین و جدی بود. انــگار  یکباره همه چیز تغییر 
کرد. نمی توان اعتراضات به حجاب اجباری را هم به یک دوره محدود کرد. ما راهپیمایی 
معترضان را داشــتیم، استعفا و اخراج داشــتیم و در دهه ۷۰ خانم هما دارابی، پزشک و 
فعال سیاســی و فعال حقوق زنان، در اعتراض به این موضوع خودسوزی کرد. اصلا چرا 

این اتفاقات افتاد؟ چه شد که همه چیز چرخید و وعده ها محقق نشد و به اینجا رسید؟
کولایی: این نکته هایی که شما مطرح کردید برای من حکم خاطره دارد. من همه اینها 
را تجربه کرده ام. به عنوان کسی که در سال ۵۷ و بعد هم در اولین سال های بعد از انقلاب 
این تحولات را کم و بیش شاهد بودم، واقعا برایم عجیب است. به عنوان دانشجویی که در 
جریان انقلاب فعال بود، با انتظارها و آرزوهای بســیار، در مسیر همان تحولات سال های 
اول بعد از پیروزی انقلاب، تحولات را رصد و حمایت می کرد.  با توجه به اینکه مادر بودم 
و فرزند کوچک داشــتم، زیاد نمی توانستم وارد عرصه های عملی شوم و بیشتر یک ناظر 
بــودم. در جایگاه یک انقلابی یکی از مهم تریــن انتظارهایی که در جریان پیروزی انقلاب 
به عنوان یک زن مســلمان برایم مطرح بود، آزادی انتخاب بود. یعنی تصورم این بود که 
مــا حجاب را انتخاب کردیم و این انتخاب پایــدار خواهد بود. درواقع آنچه اصل انقلاب 
بود  که انسان ها در مورد سرنوشت خود تصمیم گیری خواهند کرد و سبک زندگی، شیوه 
زندگی ای که خودشــان دوســت دارند، به عنوان فردی کــه در آن دوره فعال بودم، فکر 
می کردم امکان اجرائی و عملیاتی شدن آن فراهم خواهد شد. دست کم این طور به مسئله 
نــگاه می کردم. بحــث زور و اجبار مطرح نبود. می توانم به عنــوان فردی که در آن دوره 
زندگی  کرده ام، شــهادت بدهم. من در یک خانواده مذهبی بزرگ شــده بودم، در مدرسه 
علوی اســلامی (که چادر اجبــاری بود) درس خوانده بودم. تصــورم این بود که بعد از 
پیروزی انقلاب اســلامی، تحمیلی در کار نخواهد بود. کســی حکم نخواهد کرد که چه 
بپــوش و چه نپوش. چون خودم این اجبار را تجربه کرده بودم، تصورم این بود که چنین 
تحمیلی صــورت نخواهد گرفت. به یاد دارم زمانی که برای اولین بار شــنیدم گفتند در 
اداره ها دیگر با این نوع لباس نمی توانید بیایید، یکه خوردم. یک تونیک می پوشــیدم که 
یادم هســت سرمه ای بود و حلقه های قرمز، آبی و سبز داشت. یکی از دوستانم گفت تو 
دیگر نمی توانی با این لباس به اداره ای بروی. من شوکه شده بودم. تعجبم خیلی شدید 
بود! مگر می شود؟! به چه کسی مربوط است که من چه می پوشم! من که حجاب دارم! 

چه کسی می خواهد تعیین کند من چه بپوشم؟
و این آغاز ماجرا بود تا به مسئله چادر رسیدیم. از یک دوره دیگر به شکل سیستماتیک 
تحمیل چادر را به اشکال مختلف شــاهد بودیم. هرچند این مسئله انکار می شود، ولی 
شاهد بودیم که شــکل خاصی از لباس پوشیدن و شکل خاصی از ظاهرشدن در جامعه 
حکم می شود. آنچه در سال ۵۷ و سال های نخست بعد از انقلاب انتظار داشتیم و تصور 

می کردیم، با آنچه دیدیم تناسب نداشت.
ما وارد دوره ای شــدیم کــه من آن را در متن و محتوای تقابل ســنت بــا نوگرایی و 
نوشــدگی (مدرنیته) در جامعه ایرانی درک می   کنم؛ به ویژه با توجه به تجربه های قبل از 
انقلاب اسلامی که داشتم. بخش سنتی دیدگاه های خاص خودش را داشت. یک بخشِ 
به نســبت مدرن دینی و یک بخش کاملا مدرن هم در ایران وجود داشــت. تفاوت ها و 
تعارض هــا خود را در ســال های بعد در قالب صورت خاصی از حجاب نشــان داد. یک 
بخــش آن به جنگ و یــک بخش آن هم به تجربه های آغاز دهــه ۶۰ برمی گردد که به 
فرصت خیلی زیادی نیاز دارد برای آنکه به آن بپردازیم. خلاصه اینکه تصور من به عنوان 
یــک زن انقلابی ســال ۵۷ که حجــاب را انتخاب کرده بود، این بــود که حجاب اجباری 
نخواهد شــد؛ حجاب یک انتخاب برای زنان خواهد بود کــه بتوانند با تصویری که ما از 
زن مسلمان داشتیم،  به عنوان یک انسان در جامعه فعال باشند، نه به عنوان یک موجود 
جنســی  مانند زن در نظام ســرمایه داری  به صورت یک ابژه جنسی. این تصویری بود که 

در سال ۵۷ از پیروزی انقلاب اسلامی و موقعیت زنان در شرایط پس از انقلاب داشتیم.
گلپایگانی: ابتدا سلام و صلوات خود را تقدیم می کنم به عدالت گستر کلی و آن تفکر 
برتــری که آینده بشــریت و زمان ظهور و پیش روی ما، زمان امیدواری اســت. زمانی که 
فهم های بشر بالا می رود، انتخاب های بشر به حد کمال می رسد، زمانی که انسان از درون 

به فطرت و از به بیرون به عدالت ملحق می شود.
قبل از اینکه وارد بحث شوم، تشکر می کنم از  اینکه باب کرسی آزاداندیشی و گفت وگو 
را بــاز می کنید. بعضی هــا به بنده گفتند که به روزنامه «شــرق» نروید و در این کرســی 
آزاداندیشــی و مناظره شرکت نکنید؛ اما می گویم این مسائل، مسئله بعدی است. مسئله 
اول که اصل و اســاس است، توانایی گفت وگو بر اساس اندیشه است. مهم اندیشه است. 
عقیده و بیان و عمل زمانی اعتبار پیدا می کند که اندیشه ها ملاک صحبت و گفت وگو قرار 
گیرد. در ایام ســالگرد شهادت شهید مطهری هستیم؛ ایشــان خیلی تأکید می کنند (سه 
ماه بعد از انقلاب هم زنده نبودند) که من به جوانان و طرفداران اســلام هشدار می دهم 
کــه یک وقت خیال نکنند حفظ معتقدات اســلامی و جهان بینی این اســت که نگذاریم 
دیگران حرف هایشان را بزنند. از اسلام فقط با یک نیرو می شود پاسداری کرد و آن منطق و 
آزادی دادن و مواجهه صریح و رک و روشن با افکار مخالف است. این هشدار اول انقلاب، 
موقعی بود که جو عمومی انقلاب به سمت حرکت های خیلی شدید و غلیظ اسلامی بود.

چرا فقط با تفکر می شود از اسلام دفاع کرد؟ زیرا تفکر و مسائل درونی قلبی اجبار 
و اکراه بردار نیســت؛ شما اگر بخواهید  امری را به یک جوان به لحاظ فکری (نه عملی 
که قانون نیاز دارد) با قدرت همه نیروهای انتظامی و نظامی تحمیل بکنید، نمی توانید. 
همه قدرت ها و ســلاح ها بیایند مثلا یک نفر را بخواهنــد مجبور کنند که نماز بخواند، 
خب نیــت نمی کند. نیت امر درونی اســت. باز نمی توانند او را مجبــور کنند. لذا باب 
گفت وگو باید باز باشــد. رهبر انقلاب تأکید می کنند که من صد بار گفتم در دانشــگاه ها 
کرسی های آزاداندیشــی راه بیندازید. کرسی های آزاداندیشــی نه اینکه دو نفر همسو  
با هم بیایند تعارف کنند و بگوید شــما درســت می گویید و او هم بگوید شــما درست 
می گویید و همدیگر را تأیید کنند. خیر. باید اندیشــه های مخالف باشد. اگر اندیشه رشد 
کرد و  اندیشه به تضارب آرا  کشیده شد، جامعه رشد می کند و این همان مقدمه جامعه 

آرمانی ظهور و ایدئال بشری است.
البته این بازی هایی که ممکن است ما به نام اندیشه داشته باشیم که یکی می خواهد 
دیگری را تخریب کند و او می خواهد آن یکی را ضایع بکند، اینها آفت جامعه ما ست. من 
هم در این گفت وگو شــرکت کردم به عنوان احترام به آزادی اندیشه. ان شاء االله  جلسه ای 

باشد که نتیجه آن باعث رشد جامعه و انتخاب بهتر مخاطبان ما باشد. این نکته اول.
اما راجع به ســؤالی که فرمودید؛ اینکه چرا حجاب در اول انقلاب اجباری شــد؟ من  
نکته ای را عرض کنم. به نظر می رسد یک اصطلاح جعلی در جامعه ما رواج پیدا کرده 
و همه هــم می گویند؛ بحث «حجاب اجباری» یا به گفته خانم دکتر «حجاب تحمیلی» 
است. ببینید، اگر چیزی قانون شد، حتما اجباری است. اصلا ما قانون اختیاری که نداریم. 
شــما در مملکت قانونی را سراغ دارید که بتوانید نشان دهید بگویند «قانون اختیاری»؟! 
قانون یعنی الزام، یعنی اجبار، یعنی باید اجرا شــود. حالا ممکن است شما بپرسید چرا 
این قانونی شــد؟ ممکن است بپرســید چرا حجاب قانونی شد؟ وقتی می گویید حجاب 
اجباری، این واژه  بار منفی  القا می کند . مثلا شما بگویید مالیات اجباری. مگر مالیات آزاد 
هم داریم؟ خانم دکتر سر کلاس می روند، امتحان اجباری (امتحان تحمیلی) می گیرند. 
آنجا که هیچ وقت رأی گیری نمی کنند که دانشجوها  آیا همه دوست دارید امتحان بدهید؟ 
احتمالا ۹۹ درصد می گویند نه، دوست نداریم. حضور و غیاب اجباری. همه چیز اجباری 

است. یعنی آن چیزی که قانون و مقررات می شود، اجباری می شود.
حالا  حجاب هم یکی از مقررات کشــور شده اســت. قانون شده است. قانون را همه 
دارند؛ چه مسلمان باشد چه کافر باشد. یعنی همه باید قوانین یک کشور را انجام دهند. 
شما در کشور دیگری هم بروید، در همه جا حجاب و پوشش اجباری وجود دارد. مثلا در 
فرانســه که اصلا کسی حق ندارد برای مدرسه یا دانشگاه موی خودش را بپوشاند. اسم 

این هم حجاب اجباری است. آنجا  هم می گویند قانون است.
این حجاب اجباری، اصطلاحی است که بار فکری ندارد، بار منفی داریم برایش ایجاد 
می کنیم. این نکته دوم. اما ســؤال شــما وقتی انقلاب شد، چه شــد؟ وقتی انقلاب شد، 
قاطبه مردم آمدند گفتند که ما اســلام می خواهیم. اســلام می خواهیم. من یادم نیست 
مثلا فرض کنید یکی بگوید برای اقتصاد انقلاب کردیم قیمت فلان چیز می خواهیم ارزان 
شــود. در حالی که قبل از انقلاب مردم ما ضعیف و مستضعف بودند و در همین تهران 
در حلبی آباد زندگی می کردند. با وجود این یک گرایش قطعی اسلامی اتفاق افتاد. خب! 
وقتی اســلام می خواهند، آمدند یک رهبر دینی را، مرجــع تقلید را انتخاب کردند، مردم 
آمدند آن انتخابات (انتخابات هم یک ظهور و بروز اراده مردم آن زمان بود) انجام شــد 
و بالای ۹۸ درصد رأی دادند که ما این جمهوری اســلامی را می خواهیم. حتی آن موقع 
بحث بود که بعضی ها می گفتند به جای جمهوری اسلامی، حکومت اسلامی. یعنی این 
نظام جمهوریت و انتخابی نباشد. امام تأکید کردند که «جمهوری اسلامی»، نه یک کلمه 

بیشتر و نه یک کلمه کمتر. آری، یا نه؟ مردم هم گفتند آری.
آنجا اصلا بحث حجاب و این حرف ها مطرح نبود، چون یک موج خیلی قوی اسلامی 
حرکت می کرد به سمت اینکه ما امام جامعه اسلامی را پذیرفتیم و هرچه ایشان بگوید 
ما قبول می کنیم. بعد؛ یواش یواش بحث هایی که شــما گفتید مطرح شــد یک تعدادی 
می گفتنــد ما حجاب می خواهیم یا ما حجــاب نمی خواهیم اول انقلاب اصلا بعضی ها 
حجاب نداشــتند و جامعه هم جامعه ســنتی بود و مثل الان بحــث حجاب به مقابله 
کشــیده نشده بود. اکثرا می گفتند ما جامعه اسلامی و حجاب می خواهیم. چون حجاب 
یک بحث ۴۰، ۵۰ ساله انقلاب هم نیست. شما اگر ایران باستان را نگاه کنید، هزاران سال 

است که زنان ما حجاب دارند و حجاب را پذیرفته بودند.
امروز در تقابل فرهنگ غرب و فرهنگ اسلامی، بحث حجاب بحث جدی شده است. 
حتی در تاریخ غرب و مسیحیت هم دقت کنید زنان حجاب داشتند. شما اگر یک بررسی 
تاریخی بکنید، می بینید مجســمه های حضرت مریم باحجاب بود یا کشف حجاب کرده 
بود؟ این مجسمه های حضرت مریم را نگاه کنید، مجسمه های قبلی ، همه محجبه بود. 
بعدا حتی به مجسمه حضرت مریم هم رحم نکردند، مجسمه ها را هم کشف حجاب و 
نیمه برهنه کردند. بعد از جریانات رنسانس به این سمت و سو رفتند. آن موج بالطبع وارد 
ایران هم شد و تقابل پیش آمد لذا اکثریت قاطع مردم همانی بودند که حجاب داشتند و 

اصلا خیلی ها در انقلاب باحجاب شدند.
شرق: الان چطور؟

گلپایگانی: الان را می رسیم. چون سؤال شما تاریخی بود من جریان تاریخی را عرض 
کردم و بعد می رسیم به اینکه چه شد که به اینجا رسیدیم.

خب! وقتی که انقلاب شد، بعضی ها مخالف بودند 
که حجــاب را به صــورت قانون دربیاورنــد. از جمله 
می گویند خود شــهید مطهری. چــرا مخالف بود؟ نه 
اینکه ما نباید حجاب را قانونی کنیم؛ بلکه تأکید ایشان 
این بود که برنامه ای باید مشخص کنیم و همین طوری 
بی برنامه نگوییم یکهو باید زن ها این طور باشند و مردها 
این شــکلی باشند؛ درست نیســت. آن شبی که ایشان 
شــهید شــد، یک برگه ای در جیبشــان بود. در آن برگه 
مواردی را نوشته بود که فردا می خواست با امام طرح 
و اجرا کنــد. این چه زمانی بود؟ زمــان مثلا راه اندازی 
نمازجمعه. نمازجمعه ای نبود. آموزش جوانان بالای 
۱۸ ســال. که احتمال دارد جنگ شــروع شود و ایشان 
می گفــت از الان باید آموزش داده شــوند. حفاظت از 
شــخصیت هایی که ممکن اســت ترور بشوند در عین 
حال فاصله شان با مردم حفظ شود. اصلاح و مواظبت 
از بیت امام، بیت ها ســبب ناراحتی نشوند. و از جمله 
بحــث طرح حجاب استانداردشــده طرح آقای فلانی. 
در آن شــلوغی های اول انقلاب ایشان می خواهد یک 
طرحی بدهد درباره حجاب استانداردشــده که ۴۰، ۵۰ 

سال بعد مردم با مشکل مواجه نشوند.
شرق: آقای فلانی کیست؟

گلپایگانــی: آقــای تهرانــی. کــه مردم فــردا در 
بی برنامگی با گرفتاری و مشــکلات مواجه نشــوند. 
که در بی برنامگی گرفتار شــدند. انگار کأنه این طرح 
شهید مطهری با شهادتش در جیب غفلت ماند. پس 
چه شــد؟ جریان اول انقلاب یک جریان/ سیل عظیم 
اســلام خواهی بود که در اســلام اختیــار و انتخاب و 
آزادی اندیشه وجود دارد و مردم این را می خواستند. 

ولی اینکه بعد از این چه شد، بحث بعدی است.
کولایی: چند نکته را اجازه بفرمایید در ارتباط با سخنان آقای دکتر یادآور شوم. ببینید! 
درســت می فرمایند، «قانون» زورِ مشروع است. زور است. زوری است که مردم به آن تن 
می دهند. مردم برای امنیت، برای نظم اجتماعی، برای دفاع از حقوقشان (حقوق فردی و 
حقوق جمعی) آن را می   پذیرند. در واقع اجرای قانون اصلا مورد بحث نیست. ولی روح 
قانون را فراموش نکنید. روح قانون، دفاع از حقوق همه انسان هاســت. همان چیزی که 
اشاره کردم. انتظار این بود که پس از انقلاب اسلامی، برخلاف رژیم پیشین، در نظامی که 
بعد از انقلاب شــکل می گیرد، اراده انسان ها و انتخاب انسان ها، همان طورکه آقای دکتر 

هم فرمودند، مبنای کنش نظام سیاسی قرار  گیرد و جهت دهنده آن باشد.
نکته ای را که به آن اشاره کردید بعد می رسیم. تحولی که در این ۴۵ سال در کشور ما، 
در ذات مردم، در ترکیب مردم، در سلیقه مردم، در اراده مردم، در خواسته مردم ایجاد شده، 

تجربه هایی که در این سال ها شکل گرفته و تحولاتی که رخ داده، نباید نادیده گرفته شود.
نکته ای را می خواهم یادآور شوم؛ ببینید! ما تنها کشور اسلامی روی کره زمین نیستیم. 
جهان اسلام مجموعه ای از کشورها در غرب آسیا یا در خاورمیانه، در شرق آسیا، در شمال 
آفریقا و بخش  هایی از آســیای مرکزی و قفقاز و... است، شما در هیچ کشوری نمی بینید 
وضعیت حجاب به این شکل درآمده باشد! در همه این کشورها غیر از افغانستانِ طالبان، 
زنــان را می بینید که حجاب را انتخاب می کنند یا انتخاب نمی کنند. ولی به انتخابشــان 
یک شــکل محترمانه و ارادی می دهند. حجاب از روح خودش خارج نمی شود. حجاب 
فقط به یک شــکل تبدیل نمی شــود. زنی که مسلمان است و حجاب را انتخاب می کند، 
این حجاب در رفتارش هم انتقال پیدا می کند. درواقع یک نماد پوچ نیســت، بلکه نماد 
یک باور اســت. یک باور اســت که نماد آن این گونه لباس پوشــیدن می   شود. حالا این را 
تبدیل به زور مشــروع  کنید، می شــود چیزی که در کشور ما اتفاق افتاده است. زمانی که 
در مجلس شورای اسلامی بودم، بارها این موضوع را برای تصمیم گیرندگان مطرح کردم 
که آقا! بروید کشــورهای اســلامی را ببینید. این وضعیتی را کــه در ایران به نام حجاب 
می بینید، ریا و تزویری که به نام حجاب در جامعه ما گســترش پیدا کرده، در هیچ کشور 
اسلامی نمی بینید. در کشور ما دختران می آیند وارد دانشگاه می شوند، روسری را سرشان 

می گذارند، از در دانشگاه که خارج می شوند روسری را برمی دارند (الان را می گویم).
در دانشــگاه آزاد چادر تحمیل شد. دختران دم در دانشگاه آزاد چادر سرشان می کنند 
و داخل دانشــگاه چادر سرشــان اســت؛ ولی وقتی از دانشــگاه بیرون می آیند چادر را 
برمی دارند. در این چهل و چند ســالی که حجاب اجبار شــده، رفتارهایی را می بینیم که 
فکــر می کنم به عنوان زنی که حجاب دارم، درواقع توهین به حجاب اســت. اگر شــما 
حجاب را باور دارید، باید همه شئونات و اجزای آن و آن رفتار مبتنی بر این باور را هم در 
کنارش داشــته باشــید. ولی می بینید که تبدیل به پوششی شده برای یک زندگی دوگانه! 
این چیزی هست که دوست داشتم جناب عالی توجه کنید. وقتی از زور مشروع و از قانون 
بدون توجه به روح قانون اســتفاده شود، شکل قانونی به رفتاری داده می شود که انسان 
مختار، آن را انتخاب می کند یا نمی   کند. می پذیرد که به این شــکل در جامعه ظاهر شود 
که به عنوان موجود جنســی دیده نشود، به عنوان یک انسان دیده شود. وقتی به عنوان 
دانشجو یا معلم سر کلاس می رود یا در محیط کار، انسان بودن و توانایی های انسانی اش 
دیده شــود، نه اینکه یک زن زیباست با این ویژگی ها... این نگاه کسی است که حجاب را 
انتخاب می کند. آن کســی که انتخاب نمی کند، خب انتخاب نمی کند، چون قبول ندارد. 
ولی شــما او را هم مجبور می کنید که چنین ظاهری را اختیار کند، درحالی که به آن باور 
نــدارد. درنتیجه می بینید در این چند دهه حجابی در جامعه  ما تجربه می شــود که در 
هیچ کشور اســلامی چنین چیزی را نمی بینید. در کشورهای اسلامی زنان باحجاب را در 
کنار زنانی که حجاب را اختیار و انتخاب نکرده اند، در یک روابط کاملا ســالم و صادق و 
روراســت می بینید. در حالی که در کشور ما با اجبار حجاب (فعلا به کارکردهای سیاسی 
آن نمی خواهم بپردازم؛ در اینجا وجه فرهنگی و اجتماعی اش را مطرح می کنم) جامعه 
را به زندگی دوگانه، به رفتار دوگانه سوق می دهید. درحالی که ما... دست کم من براساس 
بــاوری که از کودکی با آموزش های خانواده و مدرســه، در همان نظام پادشــاهی به ما 

آموزش داده شد، همیشه یاد گرفتیم که الاعمال بالنیات... نیت و اراده من در نزدیکی به 
خداونــد و در اطاعت از خداوند، ابعاد بیرونی پیدا می کند. وقتی باوری به حفظ حجاب 

وجود ندارد، می شود همین وضعی که در جامعه ما شکل گرفته است.
عرض آخرم این است؛ ببینید! این نه فقط حکم قرآن و خداست بلکه در قانون اساسی 
کشور مان هم آمده، باید از تجربه های دیگران درس بگیریم. خودتان هم به درستی اشاره 
فرمودیــد که با اجبار نمی توانید باوری را در ذهن انســان ها وارد کنید. با اجبار، با ابزار زور 
و نیروی انتظامی، با گشــت ارشــاد، با این ابزارها و رفتارهایی کــه در خیابان می بینید، در 
یک کلام با وحشــت آفرینی  نمی توان به ترویج حجاب پرداخت. وحشت آفرینی که ترویج 
حجاب نیســت. صحنه هایی که ما در خیابان ها با چشم خودمان می   بینیم: توهین، تحقیر 
و نبود احترام انســانی به یک زن، به نام اینکه «روسری ات عقب رفته» یا «لباست مناسب 
نیســت» و... فکر می کنم با ایده انقلاب اســلامی نمی   خواند. شما هم به درستی فرمودید 
که ابعاد فرهنگی انقلاب بســیار برجسته بود. هدف، ساختن انسان ها بود. هدف، هدایت 
انسان ها بود. به درســتی فرمودید که بحث های اقتصادی مطرح نبود. چرا؟ چون انسان 
می خواســت آن مسیر گم شده و هدف گم شــده اش را در این تلاش پیدا کند. چه اتفاقی 
افتــاد؟ یک بار در مجلس به آقای قالیبــاف، زمانی که فرمانده نیروی انتظامی بود، گفتم 
وظیفه شما کار فرهنگی نیست. نیروی انتظامی نمی تواند کار فرهنگی بکند. کار فرهنگی 
وظیفه نهادهای دیگر اســت که متأسفانه وظایف شان را هم به درستی انجام نمی دهند. 
ولی حتی فرض هم کنید که انجام می دهند، می شــود اتحاد شــوروی! اتحاد شوروی از 
وقتی نطفه  در شکم مادر بسته می شد، برنامه های تعلیم و تربیت  را شروع می کرد تا مرگ، 
تا «انسان شوروی» ساخته شود. آخر چه شد؟ خودشان اعتراف کردند ما شکست خوردیم.
شــما نمی توانید با کلیشه های تان انسان بسازید. انســان به اعتبار هویتی که خداوند 
به او داده، آزاد و محترم اســت. ما هم انتظار داشــتیم که به اراده و به انتخاب او احترام 
گذاشــته شود. این انسان اســت که مســیر خودش را انتخاب می کند، اما این رفتارهایی 
کــه داریم می بینیم، فکر می کنم با باورها و با اعتقادهای پیشــین نمی خواند. جامعه را 
منزجر می کند. جامعه را فراری می ســازد. جامعه را دور می کنــد. چرا ما در منطقه ای 
که زندگی می کنیم، جزء کشورهایی هستیم که گرایش های عرفی  شدن، غیردینی و حتی 
ضد دین شــدن جامعه ما با شــواهد و بررسی های علمی از بقیه کشــورها بسیار بالاتر 
اســت! چرا؟! نتیجه اصرار بر ادامه همین روش هاست. من فکر می کنم یک بخش مهم 
آن مســئله حجاب است، چون مسئله بسیاری از زنان اســت. ولی مسائل زنان نباید به 
حجاب تقلیل داد شــود. شــما بهتر از من می دانید که تحول در جامعه از زنان شــروع 
می شــود. هر تغییر مثبت یا منفی از زنان شروع می شود. این موضوعی بود که من -که 
توفیــق داشــتم دوره ای به عنوان نماینده مردم به مجلس بروم- بارهــا و بارها به افراد 
مختلف گفتم که باید به انتظارها و خواســته های زنان پاســخ بدهید. اگر پاسخ ندهید، 
دیگران پاســخ خواهند داد... . زنان منتظر شــما نمی مانند تا شــما بالاخره پاســخ  های 
مناســب را برای شــان پیدا کنید. فکر می کنم باید برگردیم به ایــن تجربه ها، برگردیم به 
تجربه های دیگران. ببینید دینی که از نظر ما، می تواند بشر را نجات دهد، به چه وضعی 
در جامعه ما دچار شــده اســت؛ بنابراین نکته ای که می خواســتم روی آن تمرکز کنم، 
این اســت که این رویکرد فرهنگی گم شــد. تبدیل به تحمیل و اجبار شد و به تعبیر شما 
«قانون». بدون اینکه روح قانون، کارکرد قانون و شرایط اجرائی شدن قانون در نظر گرفته
 شــود... . این را قانون گذاران باید توجه کنند که در جامعه شناســی حقوق بیشتر به آن 
پرداخته می   شــود. اگر به واقعیت های در حال دگرگونی در جامعه توجه نشود، ممکن 
اســت قانونی وضع کنید که اصلا به ضد خودش تبدیل شود. اگر به جامعه، به نیازهای 
مردم و به واقعیت های متحول جامعه توجه نکنید، خب می شود همین چیزی که امروز 

ما با آن روبه رو هستیم.
گلپایگانی: ببینید خانم دکتر! ما اگر بخواهیم بحث مان به نتیجه برسد باید یک تفکیکی 
قائل شوم. الان به نظر من سه موضوع با همدیگر خلط شد؛ موضوع اول این بود که اصلا 
قانون و به تعبیر شما روح قانون آیا باید انجام بشود یا نباید انجام شود؟ مسئله دوم اینکه 
چگونه انجام شــود و با چه مراحلی انجام شــود؟ موضوع سوم اینکه الان وضع چگونه 

است؟ اگر فقط گفتیم خیابان ها را ببینید، الان این طوری کردند و آن طوری شدند و... خوب 
اینها یک مقدار کار کرده و بردهای روزنامه ای دارد که مردم خوش شــان بیاید و بگویند که 
این طور صحبت ها خوب اســت. صحبت من این اســت که اگر شما گفتید یک قانون (هر 
قانونی) آیا قانون باید انجام شود یا نباید انجام شود؟ آیا شما این فتوا را می توانید راجع به 
همه موضوعاتی بدهید که جمع مخاطب شما آن قانون را نمی پذیرد و نمی خواهد انجام 
دهد؟ هر قانونی مثلا عرض کردم؛ همین قانون ساده ای که خودتان سر کلاس خودتان اجرا 
می کنید. آیا شما قانون هایی برای کلاس تان می گذارید یا نمی گذارید؟ اگر افراد نخواستند در 
کلاس شما شرکت کنند، شما چه می کنید؟ شما سال هاست دارید درس می دهید. حاضر، 
غایب برای چه می کنید؟ آیا واقعا همه دانشجویان برای باورهای قلبی خودشان سر کلاس 
شما شــرکت می کنند؟! یا بالاخره مجبورند سر کلاس بیایند؟ نمی گوید کلاس شما خوب 
نیســت ، می گوید من هــزار تا گرفتاری دارم و نمی خواهم بیایم. شــما می گویید این قانون 
دانشــگاه است و قانون کلاس من اســت. بعد می آیید در این کلاس اجباری، کار فرهنگی 
می کنید و مســئله را تبیین می کنید که بالاخره باید به کلاس بیایید تا رشد کنید. با همه این 
حرف ها، شما اگر کلاس را رها کنید بعید است کسی بیاید امتحانش را بدهد. به رأی اکثریت 
هــم کار ندارید. اصلا یک رأی گیری در کلاس بگذاریــد، ببینید اگر که خانم دکتر کولایی به 
همه در آخر کلاس ۲۰ بدهند، چند نفر موافق هستند؟ آیا رأی نمی آورد؟ می آورد دیگر. ما 

قانون مالیات اجباری داریم، قانون راهنمایی و رانندگی اجباری داریم.
پس سؤال اول ما این اســت که قانون حجاب چه فرقی با بقیه قوانین دارد؟ ممکن 
است بگویید این ریشه در اعتقادات دارد و آن ریشه در عرفیات دارد. آن یک بحث جدی 
است. آیا هرچه بشری و عرفی باشد، اجباری است و اگر ریشه خدایی و الهی داشته باشد، 

دلبخواهی و اختیاری است؟!
بعد می فرمایید اگر این کارها را بکنیم، نفاق و تزویر و... اتفاق می افتد. خب الان شما 
بفرمایید که می خواســتید به اینجا تشــریف بیاورید، فرض کنید دیرتان شده و به سرعت 
داریــد می آیید. اگر مقداری جلوتر پلیس ببینید، چه کار می کنید؟ احتمالا ســرعت تان را 
کم می کنید. چرا این کار را می کنید؟ برای اینکه جریمه نشــوید. خب این هم که نفاق و 
تزویر شد. یعنی من باید قلبا به قوانین راهنمایی و رانندگی اعتقاد پیدا کنم. اگر اعتقاد پیدا 
نکردید، پلیس ببینید باز هم می ایســتید، تمکین کردن به قانون حتی بدون اعتقاد قلبی، 
نفــاق و تزویر اســت؟! همین امروز اگر بگویند مردم ایران شــما الحمدالله مردم فهیم و 
رشــدیافته ای هستید. قوانین راهنمایی و رانندگی را کنار می گذاریم و خودتان به خودتان 
احترام بگذارید، چراغ قرمز را بر می داریم، سر چهارراه که رسیدید، شما به دیگری بگویید 
شما تشریف ببرید و ایشان بگویند نه شما تشریف ببرید... مگر می شود؟ قانون یعنی چه؟ 
قانون یعنی ســاماندهی رفتارهای اجتماعی مردم و حل تعارضات اجتماعی. در ابتدای 
انقلاب اصلا قانون حجاب نبود. بعد به تدریج تعارض ایجاد شــد. یک گروهی گفتند: ما 
این همه شــهید دادیم. مادر شهید می گوید بابا، این وصیت نامه بچه من است. برای این 
مملکت رفته خون داده و وصیت کرده که حجاب داشــته باشــید. آن یکی از زندان های 
ســخت عراق و بغداد می گوید: ای زن! به تو از فاطمه این گونه خطاب است. خب این را 
دارد می بیند. از این طرف یکــی می گوید من این حرف ها را قبول ندارم و می خواهم این 
شکلی باشم. از این طرف اسلام می گوید امر به معروف کنید، از آن طرف می گوید که به 
شــما ربطی ندارد. وقتی تعارض اجتماعی پیش می آید، کار کارِ قانون اســت. الان یکی 
بگوید من این کار را می خواهم انجام بدهم، دیگری بگوید نه من طور دیگری می خواهم 

باشم، خب نمی شود که. یک برنامه ای می خواهد، یک قانونی می خواهد.
ممکن است حالا اگر شما بگویید که آقا! چرا برنامه نداشتید؟ من می گویم حق 
با شماســت. ولی نمی توانیــم بگوییم مردم ما انقلاب کردند کــه از هرقانونی آزاد 
باشــند! بگویید مردم ما انقلاب کردند که آزاد باشــند، یعنی مردم ما انقلاب کردند 
که در همه  چیز آزاد باشــند و همه به انتخاب های خودشان باشد. قانون الزام آوری 
نداشــته باشــند، آیا این را می توانید بگویید؟ یا وقتی کــه دیگر یک منافعی می آید، 
عقایدی می آید و افکار مختلفی می آید، باید عقلای قوم بنشــینند و راه صحیح حل 

تعارض ها را پیدا کنند. اسم این می شود «قانون».

حالا در بحث پوشش، آیا تعارض ایجاد شد یا نشد؟ اگر شد، قانون لازم دارد قطعا.
من به شما عرض کنم؛ هیچ کشوری در دنیا نیست که به قول شما پوشش و حجاب 
اجباری نداشته باشد. حجاب در همه کشورها اجباری است؛ یعنی شما یک کشور سراغ 

دارید که مثلا بگوید یکی برهنه به دانشگاه برود؟
قانون دارند. منتها حد حجاب متفاوت است. در فرانسه می گوید حدش این است که 
من می گویم پوشش سر نباید داشته باشــید. جای دیگر در آمریکا، حتی در ایالت هایش 
هم پوشش و حجاب متفاوت است. مگر ما می توانیم یک جا بگوییم که بشر هر شکلی 
خواســت رها زندگی کند؟ بله، خداونــد متعال در حیوان ها حجاب غریزی و ســرخود 
برایشان درست کرد، در انسان ها مثل خیلی از چیزهای دیگری گفت باید با این قوانین که 
یا مبدأ شرعی دارد یا مبدأ عرفی ، زندگی اجتماعی را تنظیم کنید. پس سؤال این می شود: 
آیا قانون اجباری در ایران اســت؟ خیر در همه دنیا ست با اختلاف در حد پوشش. ایشان 
می فرمایند در ۵۰، ۵۲ کشــور اســلامی این طوری نیســت. خب زمان شاه و طاغوت هم 
حجاب همین طوری بود؛ آزاد بود، مگر نبود؟ پس مردم برای چه انقلاب کردند؟ اگر شما 
می فرمایید که بحث آزادی می خواهد بشود، زمان شاه که حجاب خیلی رها بود. آنها به 
تعبیر فرح می گفتند مسائل فکری  باید کنترل بشود و مسائل جسمی باید آزاد باشد. خب 
اگر می خواستیم همان آزادی های جسمی و جنسی را داشته باشیم، انقلاب نیاز نبود. حالا 

شما می توانید بپرسید که پس چرا قانون اجرا نشد؟ پس چرا این مشکلات پیش آمد؟
شــرق: ما در قانون، قوانینی داریم که متروک می شوند. خیلی وقت ها قوانین اصلاح 
می شــوند. این اتفاق چرا نمی افتد؟  چرا الان برخی آرمان های انقلاب که برایش انقلاب 

شده، کنار گذاشته می شود و بحث حجاب آن پرچم می شود؟
گلپایگانی: وارد دو ســؤال جدی شدیم. باز به الان آمدید. پس اصل صحبت با خانم 

دکتر و شما این است که آیا قانون نیاز هست یا نه؟
شرق: بله.

گلپایگانی: خیلی خب. قانون اگر نیاز بود، آیا باید اجرا بشــود یا نباید اجرا شــود؟ یا 
فقط بگوییم قانون بنویســیم برای قشــنگی؟ باید اجرا بشــود دیگر. حالا اگر این قانون 
اشکال داشت، مثل همه کشورهای دنیا باید قانون ها به روز شود تا متروک نشوند. مگر 
قانون هایی که همه می نویســند، وحی منزل است.  قانون اگر زمانی ماند و متروک شد، 
باید اصلاح شــود. چرا نشــده؟ کم کاری و ترک  فعل قوه مقننه ماست. همین مجلسی 
که خانم دکتر هم تشــریف داشــتند. قانون باید اصلاح شود و رشــد پیدا کند، نه اینکه 
آن قدر بگذاریم یک قانون متروک شــود و عوارض اجتماعی ایجاد شــود و آن کســانی 
که می خواهند  چیزی را ضایع کنند، روی این ناکارآمدی و بی برنامگی ما موج ســواری 
کنند و کار را خراب بکنند. بله، من این را می پذیرم. مجلس شــورای اســلامی کم کاری 
و ترک فعل داشــته است. مجلس نوبت اول که آقای مهندس بازرگان هم نایب رئیس 
مجلس بود. قانون حجاب  را در ســال ۶۲ خصوصا در تبصره ماده ۶۳۸ به اقتضای آن 
زمان تصویب کرد که باید حجاب شرعی وجود داشته باشد. البته در قانون اساسی هم 
هست که همه قوانین کشور باید بر اساس قوانین اسلام تنظیم شود. خب تصویب شد 
و برای عدم رعایت آن مجازات قرار دادند. در آن شــرایط مجازات تعزیر شلاق و زندان 
و اینها برای آن زمان بود. بعد این قانون ماند  تا ســال ۷۵ و آنجا یک اصلاحیه زدند که 
شلاق آن را بردارید؛ همان زندان باشد و جریمه نقدی. باز در سال ۹۲ یک تغییری پیدا 

کرد، ولی قانون آن چیزی که باید می شد نشد.
اگر از من بپرســید در وضعیت فعلی که نیروی انتظامی وسط میدان می آید، چگونه 
اســت؟ بنده عرض می کنم که این پلیس هم در این قانون اصلاح نشــده به روزنشده گیر 
افتاده اســت. از یک طرف قانون الزامش می کند که این کار را بکن. خب آن گشت ارشاد 
زمان آقای خاتمی (رئیس جمهور) ابلاغ شد و پلیس را موظف کرد این کار را بکند. ابلاغ، 
ابلاغ آن زمان اســت، ولی این گشت ارشاد جواب نمی دهد. راجع به این شرایط بنده هم 
اشکال دارم. اصلا گشت ارشاد چرا در پایین  شهر است؟ آنجاهایی که بالاشهر است، چرا 

نیست؟ اگر در تجریش،   الهیه و ولنجک گشت ارشاد باشد، بفرمایید.
کولایی: من در ونک هم دیدم.

گلپایگانی: پس یــک مقدار بالا آمده الحمداالله  (خنده).  بحثــی که خانم دکتر دائما 
مطرح می کنند، بحث خانم و آقا یا زن و مرد است. من موافق بودم اگر یک جلسه راجع 

به این می گذاشتید. خیلی نگاه جنسیتی دارید.
کولایی: شما زن نبوده اید در جمهوری اسلامی آقای دکتر!

گلپایگانی: من همین را می خواهم بگویم. شــما مرد نبوده اید در جمهوری اسلامی. 
الان چــرا به حقوق مردان نمی پردازند؟ الان مردان چه وضعی پیدا کرده اند؟ یعنی چرا 
مرد یک نیروی خدماتی پشتیبانی خانه شده است . در زمان طاغوت/شاه، ۲۳ درصد زن ها 
دانشــگاه می رفتند. الان چند درصد است؟ ۶۳ درصد اســت. یعنی خانم  ها در بالاترین 
مســند تعلیمی، تربیتی و فکری از مردها بیشتر هســتند  و بر اساس این نا ترازی می دانید 

چه مشکلی پیش می آید؟
کولایی: ولی نه در قدرت تصمیم گیری و نه در نهادهای تصمیم گیری...

گلپایگانی: بعد از چهار ســال، در مقابل این ۶۰، ۷۰ درصد  از خانم ها که لیســانس و 
فوق لیسانس گرفته اند، فقط۳۰ ، ۴۰ درصد افراد تحصیل کرده آقایان هستند. ۶۰، ۷۰ درصد 
آنها دنبال پول و کاســبی رفته اند. بعد به تعــداد خانم هایی که می خواهند ازدواج کند، 
کفو علمی  پیدا نمی شود. ارزش ها از علم به پول تبدیل می شود. یعنی دختر خانم مجبور 
است با یک دیپلمه  که پول دارد، مثلا ماشین یا یک خانه داشته باشد، ازدواج کند یا اصلا 

ازدواج نکند. بعد این تعارض ها ایجاد می شود. این شاید یک بحث مفصلی می خواهد.
کولایی: منظورتان در حد دانشــجویان است. در حد هیئت علمی فاصله هنوز بسیار 

زیاد است. یعنی به بازار کار راه پیدا نکرده اند.
گلپایگانی: هســت، اما شما ببینید! رشــد ورود خانم ها در هیئت علمی الان از آقایان 
بالاتر اســت. دائما دارد حرکت می کند. شما الان نگاه کنید، اصلا کجا هست که خانم ها 

نباشند؟ در مجلس خبرگان زن می تواند وارد شود و رهبر انتخاب کند.
کولایی: ولی نیست. زنان در نهادهای قدرت نیستند.
گلپایگانی: چرا؟ چون که مجتهد نشدند. نخواندند.

کولایی: ما زنان مجتهد هم داریم. مگر نداریم؟
گلپایگانی: می دانم. من یک بار دارم می گویم که شــما سیاست کلی را نگاه کنید. چرا 

مدام دوگانگی زن و مرد می خواهید درست کنید؟
کولایی: شما نمی   توانید واقعیت را ندیده بگیرید. باید با در نظر گرفتن واقعیت های در 

حال دگرگونی، رفتارتان را تنظیم کنید.
گلپایگانی:  نادیده نمی گیرم؛ یک بار واقعیت اســت و یک بار هــم به اینها دامن زدن 
اســت. چرا ما باید مرتب با نگاه جنستی به مسائل نگاه کنیم؟ بله، در حجاب اصلا یکی 
از فلســفه ها و دلایلی که حجاب در اجتماع گذاشته می شود، این است که شما تجلی و 
ظهور جنسیتی نداشته باشید. خانم! شما ظهور کاری داشته باش، آقا! شما ظهور کاری 
در جامعه داشته باش. مســائل جنسیتی در محیط خانواده است، نه در جامعه. محیط 
جامعه، محیط کار، تلاش و علم اســت. در محیط کار و علم لباس کار و علم نیاز است، 
نباید لباس خانه را در محیط کار و علم پوشــید. خب اگر کســی آمد خودش را آنچنان 
آرایش کرد، جاذبه های جنســیتی ایجاد کرد، به او می گویند چون شــما در محیط کاری،  
لباس کاری داشــته باش نه لباس جنسیتی.  اگر کسی آمد با لباس جنسیتی وارد جامعه 
شــد، اگر به او می گویند که شما طبق این قانون باید حجاب داشته باشید، می گویند آی! 
چرا به زن ها ظلم شــد؟ اتفاقا طبق فرمایش شما به همین دلیل نباید در محیط اجتماع 

جاذبه های جنسیتی داشت.
کولایی: شما به صحبت  های من توجه نمی   کنید...

گلپایگانی: نگاه جنسیتی نباید داشته باشید.
کولایــی: حجاب تقلیل داده می شــود به یک پوشــش خاص. وقتی به یک ســلیقه 
خاص تقلیل داده می شــود، وقتی فقط به شــکل تقلیل داده می شــود، از روح خودش 
خارج می شود. ببینید، من چون در یک خانواده مذهبی رشد کرده ام و در مدرسه مذهبی 
(جامعه تعلیمات اســلامی) تحصیل کــرده ام، این دوگانگی هــا را در نظام آموزش این 
بخش از جامعه لمس و تجربه کرده ام. این روش ناکارآمد شد سیستم آموزشی و تربیتی 
جمهوری اســلامی بعد از انقلاب اسلامی. پیامدش هم روشن است؛ وقتی شما فقط به 
شکل و صورت بپردازید، انســان های دوگانه بار می آورید. وقتی ارزش را فقط به صورت 

و ظاهر بدهید، به ریش و چادر بدهید، آدم ها را به سوی ریا و دورویی سوق می دهید.
گلپایگانی: همه قوانین، ظاهر است. اصلا شما یک قانون باطنی دارید؟ بعد می گوید 

در چارچوب قوانین ظاهری شما باید کار باطنی بکنید.
کولایی: حجاب متفاوت اســت. رعایت حجاب با باورهای انسان ارتباط دارد. با حکم 

و دستور شکل نمی   گیرد.
گلپایگانی: الان شــما نماز می خوانید. نماز چیســت؟ ظاهر؛ شما بلند می شوید، دولا 

می شوید ... .
کولایی:  شــما می توانید من را مجبور کنید نمــاز بخوانم؟! آیــا می توانید برای نماز 
خواندن مردم قانون وضع کنید؟! البته یک دوره ای این کارها را کردند ... برای نمازخواندن 

من با خدا طرف هستم. به او پاسخ می دهم، نه به شما و حکومت!
گلپایگانی: خدا مجبورتان کند، من نمی کنم.

کولایــی: یک دوره ای آقایــان در مجالس این کارها را کردند یــا نکردند؟! آقای دکتر! 
امروز داریم آثار آن را می بینیم. اجبار در این احکام دین هیچ گاه نتیجه بخش نبوده است.
گلپایگانی: بنده الان پاسخ گوی همه اشتباهات گذشته نیستم. من الان دارم یک بحثی 
را مطرح می کنم که ببینید! همه قوانین حقوقی ما اجباری است. همه قوانین دینی هم 

اجباری خداوند اســت. گفته اگر نماز نخوانید، من آتش 
برایت می آورم. خب خدا چنین کارهایی را می کند.

کولایی: شــما انتخاب می کنید. شما انتخاب می کنید 
کــه این مســیر را بروید. شــما انتخاب کردیــد. خداوند 
می گوید من خیر و شر، درست و غلط را برای شما روشن 
کردم و باید اطاعت کنید. ولی شما انتخاب کردید که این 
الزام هــا را بپذیرید. این انتخاب ارزش دارد چراکه باوری 

پشتوانه آن است و برای ریا و نفاق نیست.
گلپایگانی: اگر انتخاب نکنید، خدا کاری با شما ندارد؟
کولایــی: شــما نبایــد وارد روابــط مــن و خداوند 
بحــث  ایــن  وارد  الان  نمی خواهیــم  مــا  شــوید. 
شــویم. ولــی اصــل ایــن رابطــه انتخاب شماســت.
 لا اله الا االله را شــما می گویید. شما ایمان می آورید و به 
آن پیامدهایش هم تن می دهید. ببینید! بحث اینجاست. 
حرف من این است که ما در یک ساخت قدرت و در یک 

نظام سیاسی مشخص بحث می   کنیم...
زمانی که تدریسم را در دانشــگاه شروع کردم، روی 
دولــت اتحاد شــوروی متمرکــز شــدم. دوران پیش از 
گورباچف، دوران گورباچف و دوران بعد از فروپاشی. باور 
من این اســت، استفاده از تجربه های این حکومت بسیار 
ســودمند اســت. یکی از توصیه هایی که به مسلمانان 
شــده، این اســت که بروید ببینید دیگران چه کردند! از 
تجربه های آنهــا درس بگیرید. این حکــم صریح قرآن 
اســت. بروید خودتان را ارزیابی کنید. شــما به درســتی 
فرمودید که این سیاســت ها درست نبوده، خب! درست 
نبوده که این پیامدهایش را امروز می   بینیم. چرا به جای 
اینکه به این هدف  ها نزدیک شویم، از آنها دور شده ایم؟ 
چرا به جای اینکه عشــق ایجاد شود، نفرت ایجاد شده 

اســت؟! آقای دکتر! ما نیازمند بازنگری هســتیم. حرف من این است. ما نیازمند اصلاح 
هستیم. بپذیریم که روش  های پیشین جواب  نداده است. این روش  ها فقط انسان ها را به 

نقش بازی کردن سوق داده است.
گلپایگانی: قرار شد از این صحبت ها نکنیم...

کولایی: قبول ندارید؟
گلپایگانی: ابدا.

کولایی: من بارها دیده ام. خانواده هایی که آقا ریش دارد، جای مهرش مشخص است 
و انگشتر عقیق هم دستش اســت، ولی خانم و دخترش کاملا بی حجاب هستند! چرا؟ 
این مرد در سیستم سیاسی اداری کشور دارد کار می کند و باید این شکل باشد... خب! ما 

خیلی از این مسائل را می بینیم.
گلپایگانی:  ما در اسلام یک بحثی داریم؛ اگر...

کولایی: این موضوع به اسلام ربط ندارد، این به عملکرد حکومت مربوط می شود.
گلپایگانی: اسلام می گوید اگر شما یک کاری کردید ممکن است ریا شود، آیا شما باید 

عمل را ترک کنید یا ریا را؟
کولایی: روشن است که باید زمینه های گسترش ریا را از میان برداریم. وظیفه حکومت 

گسترش ریاکاری نیست...
گلپایگانی: یک کلام؛ این قانونی که الان هســت در مملکت خیلی ها هست، آیا همه 

واقعا این قانون را با دل و جان پذیرفته اند؟
کولایی: نه؛ اصلا قانون همان زور مشروع است.

گلپایگانی: حالا اگر شخص بتواند در مقابل این زور مشروع یک جایی خودش را وفق 
دهد ولو اینکه اعتقاد درونی نداشــته باشد، آیا شما می گویی که خیر، باید با همه قوانین 

مقابله کنید؟ نه.
کولایی: آقای دکتر! پایه آن «قرارداد اجتماعی» اســت. پایه آن «پذیرش مردم» است. 

پایه اش «مشروعیت نظام سیاسی» است. نمی   توانید این مبانی را کنار بگذارید.
شرق: اجازه بدهید از این شرایط عبور کنیم و به دیگر مباحث بپردازیم. من می خواهم 
بگویم که خودِ شــما فرمودید اشــتباهاتی وجود داشته و اجرایش اشــتباه بوده است. 
پذیرفتید شرایط، شرایط خوبی نیست. ما هم کلا در همه زمینه ها عادت داریم تکرار کنیم؛ 
در جمع آوری معتادان متجاهر یک بودجه ای هســت که باید مصرف بشــود و هر سال 
همان را اجرا می کنیم. در بی خانمان ها همان را اجرا می کنیم. در بحث حجاب هم گشت 
ارشــاد می شود طرح ما. خب این شــرایط خوب/بد ناشی از چیست؟ ناشی از این نیست 
که الان نسل بعد از سال ۵۷ عوض شده؟ آرمان ها عوض شده و دیگر آن ایدئولوژی کار 

نمی کند و قانون هم دیگر کار نمی کند...
گلپایگانی: باید بازنگری اش کرد.

شرق:  یعنی چطور بشود؟
گلپایگانی: ببینید! پس همه صحبت من این بود؛ اگر الان شرایط خوبی نیست...

شرق: الان شرایط خوب هست یا نیست؟
گلپایگانی:  نیســت. الان شــرایط راجع به موضوع حجاب، شــرایط خوبی نیست. آیا 
صورت مســئله را پاک کنیم؟ یا قانون را درســت کنیم؟ این دو مســئله است. بعضی ها 
ممکن اســت بگویند اصلا به مسئله حجاب کار نداشته باشــید دیگر. قانون را رها کنید 
چون مردم نمی خواهند. ســؤال من همه اش همین بود؛ آیا در تمام کشــورهای دنیا اگر 
مــردم یک قانونی را نخواســتند، قانون را رها می کنی؟ یا قانــون را اصلاح می کنید؟ کار 
فرهنگی می کنید و خواســت مردم را تغییر می دهید؟ من هم همین را دارم می گویم. ما 
الان بر چه اساســی مدام می آییم از وضع موجود گلایه می کنیم که اینجا گشــت ارشاد 
این طوری عمل کرد، آنجا در ونک کار بدی کرد و... خب فرضا همه این اشتباهات را کرد، 
بعد بر چه اساس نتیجه می گیریم پس حجاب را کنار بگذاریم؟ این «پس بگذاریم کنار» 

از کجا می آید؟
اگر شــما تا اینجــا با من همراه شــدید که صورت مســئله را کنار نگذاریــم، برنامه 
می خواهیم. برنامه را باید عقلای قوم بنویســند؛ در هر کشوری برای وضع قانون عقلای 
منتخب وارد مجلس می شــوند کــه بیایند آنجا برای قانون گذاری، باید از کارشــناس ها 
استفاده کنند و تدوین قانون کنند، کار قانون در همه کشورهای دنیا همین است. شما فکر 
نمی کنید مثلا حجاب فقط هم برای کشور ما باشد. در ترکیه آن قدر سر آن بحث هست. 
آیا باشــد یا نباشــد. حتی رفتند قانون اساســی را عوض کردند که چه بکنیم چه نکنیم. 
خیلی کارها شد. در کشورهای دیگر مثل انگلستان و فرانسه سخت گیری در پوشش وجود 
ندارد. خب! آمدند یک عده بحث کردند. ۶۰ ســاعت آن منشــور همبستگی مدنی که آیا 
همجنس بازی را در فرانســه قانونی کنند یا نکنند. مخالفان جــدی دارد، موافقان دارد. 

اینها بحث های....
کولایــی: آفریــن! این نکته خیلی مهم اســت. بایــد اجازه بدهند موافــق و مخالف 
در جامعه دیدگاه خودشــان را مطرح کنند... یعنی جامعه حــرف بزند، تا بتوان بهترین 

راهکارها را پیدا کرد.
گلپایگانی: بنده برای چه آمدم با شما حرف می زنم؟

کولایی: من و شما بله! به درســتی اشاره کردید؛ باید همه مخالفان و موافقان اجازه 
داشته باشند که دیدگاه هایشان را مطرح کنند. ولی قانون گذار گوشش را نگیرد، چشمش 
را نبندد و واقعیت های در حال تغییر را ببیند... خانم همتی هم به درستی اشاره کردند؛ 
جامعه متحول است. جامعه انسانی دائم در حال تغییر است. این تغییرها باید به حساب 
بیاید. اصلا موضوع این نیســت که هرج ومرج وجود داشته باشد. هر جامعه ای مقررات، 
قواعد، ارزش هــا و قوانین خودش را دارد. ولی باید توجه داشــت جامعه دائم در حال 
دگرگون شدن است، یعنی بسیاری از مطلوبیت  ها، ارزش ها و هنجارها دائم تغییر می کنند. 

این تغییرها را قانون گذار باید ببیند.
گلپایگانی: و در حجاب هم دقیقا همین بحث را داریم که هرج ومرج نباشد.

کولایی: حجاب هم ارزش های خود را دارد. شما می بینید مثلا در سازمان ملل بیشتر 
خانم ها با کت و شــلوار و کت و دامن ســر کار می آیند. کسی هم آنها را ملزم نکرده که 
این طور بیایند؛ ولی خودشــان در آن محیط به این درک می رســد که با این شیوه و با این 
شــکل بهتر می توانند کارکرد داشته باشــد. حکومت باید به درک و شعور مردم احترام 
بگذارد. باید برای ارتقای آن برنامه ریزی کند و از کارشناسان و صاحب نظران کمک بگیرد.

گلپایگانی: و اگر یک کسی درکش نرسید، قانون را برایش اجرا می کنند.
کولایی: بله! ممکن است یک سری مقررات هم اعمال شود و ضابط هم داشته باشد. 
ولی آقای دکتر! این اتفاقی که در کشــور ما سیســتماتیک به نام قانون در گزینش ها، در 
رفتار با دانشجو، در رفتار با کارمند، در رفتار با معلم، در رفتار با زن در جامعه، در محیط 
عمومی به نام اعمال قانون می افتد، به هیچ وجه درست نبوده است. همان گونه که اشاره 
کردم نیروی انتظامی نمی تواند کار فرهنگی انجام دهد. خانم همتی به درســتی اشــاره 
کردند، جامعه معترض اســت. با این حجم عظیم فســاد، با این حجم عظیم دزدی ها و 
اختلاس  ها، اعمال قانون فقط روی حجاب زن ها متمرکز می شود! تردید نکنید بخشی  از 

رفتارهای کنونی واکنش و اعتراض است. آیا درک می   شود؟
بســیاری از زنان که در جامعه ما زندگی می کنند، معترض هستند. آقا! چرا از اسلام، 
فقــط حجاب زنان در اعمال قانون مورد توجه قــرار می گیرد؟ این همه قوانینی که اجرا 
نمی شــود، قوانینی که آشکارا پیش چشــم مردم نقض می شود... خب! شما اگر نگاهی 
همه جانبه داشته باشید، جامعه این قدر واکنش نشان نمی دهد. بخشی  از این مسائل، باید 

به طور جدی دیده و شنیده شود و درباره آن تصمیم گرفته شود.
گلپایگانی: قبول دارم. من این صحبت ها را نفی نکردم.

شرق: خب چرا نمی شود؟ چرا کار درست نمی شود؟
گلپایگانی: ببینید! الان این صحبت های کلی است. صحبت های بنده خدای ناکرده این 

نیست که بگویم با کرامت انسان ها مخالف هستم.
پایان قسمت اول

مناظـره الهه کـولایی و محمدحسین گلپـایـگانی

با کلیشه نمی شود انسان ساخت
چند روز قبل از برگزاری مناظره بین الهه کولایی و محمد صالح 
گلپایگانی در روزنامه «شرق»، قرار بود مناظره ای مشابه میان 
گلپایگانی و صــادق زیباکلام در دانشــکده علوم اجتماعی 
دانشگاه علامه طباطبایی برگزار شود. نتیجه مشخص است؛  
مناظره برگزار نشد و زیبا کلام را حتی به داخل دانشکده هم 
راه ندادند. این جرقه مناظره در «شــرق» بود؛ با این تفاوت 
که ما احســاس کردیم حداقل یک طــرف از مناظره درباره 
زنان و حجاب باید زن باشــد. گلپایگانی با روی باز دعوت ما 

را پذیرفت و به شوخی می گفت «شرق» صحبت های ما را بالا و پایین نکند... 
یک بار هم می گفت کرسی آزاداندیشــی در دانشکده شما ضعیف است، در 
«شرق» چطور؟ قرار شد یک روز جمعه «شرق» میزبان ریاست سابق ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر و الهه کولایی باشــد؛ صبح جمعه قبل از دستگیری 
صادق زیباکلام. کاملا اتفاقی و بدون برنامه ریزی قبلی، آن روز زیباکلام برای 
مصاحبه ای دیگر میهمان «شــرق» بود. روی پله ها ایستاد و برایمان تعریف 

کرد که چطور از ورودش به دانشــگاه جلوگیــری کردند. با 
خنده می گفت: «این مدیر حراســت دانشــکده  تان ماشاالله 
خیلی عظیم الجثه بود. جلویم ایستاده بود، من آمدم تکانش 
بدهم، دیدم تکان بخور نیســت... برگشتم». زیباکلام گفت و 
از پله ها بالا رفت و گفت ســلامش را به گلپایگانی برسانیم. 
مناظره درباره حجاب بود و احتمالا این لید نیز باید مشخصا 
درباره این مناظره می بود، اما تلاقی حضور دو نفر که یکی از 
آنها را چند روز قبل تر به دانشــکده علوم اجتماعی راه نداده 
بودند، برای ما نشانه خوبی بود. روزنامه «شرق» همیشه خانه طیف متفاوتی 
از اندیشــه ها بوده؛ از کولایــی تا گلپایگانی و زیبــاکلام. در دو طبقه مختلف 
«شــرق» گفت وگوها بر ســر ایران بود؛ تکه ای از خاورمیانه که آرزوی دیرینه 
ما برایش این اســت که خانه همه ایرانیان باشد. در ادامه لازم به ذکر است 
که این مناظره در دو قســمت و در روزهای دوشنبه و چهارشنبه به نظر شما 

خواهد رسید.

شهرزاد همتی
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حل  جـدول ۴۷۹۱

حل  سودوکو ۳۷۸۷

سودوکو ساده ۳۷۸۸

سودوکو سخت ۳۷۸۸ 

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه 

سودوکو
سودوکو Sudoku یك واژه ترکیبي 
ژاپني به معناي عددهاي بي تکرار 
است و امروزه به جدولي از اعداد 
گفته مي شود که به عنوان یك 
سرگرمي رایج در نشریات کشورهاي 
مختلف به چاپ مي رسد. 

اهمیــت موضوعی- محــض، مطلق ۱۰- فیلمــی در ژانر 

تریلــر روان شناســانه بــه کارگردانی پل ورهوفــن- نوعی 

پارچه  نخی- همیشــگی ۱۱- از دین برگشته- نمونه چاپی 

کامپیوتری- یگانه ۱۲- ندادهنده- برشــته و کباب شده- نام 

آذری ۱۳- آلبومی با آواز حســام الدین سراج- تله- سرگرد 

قدیم ۱۴- اشــاره به نزدیک- نوعی اختلال بینایی که بیمار 

قادر به دیدن اجســام نزدیک نیســت- تابســتان عرب ۱۵- 

بسیار شکمو- تکیه کردن- اتحادیه صنفی 

افقی: 
 ۱- برادر عرب- گوشه نشــینی- راســتا ۲- ناممکن- 

نوعــی زبان برنامه نویســی کامپیوتر- شــب عرب ۳- از 

حــرکات روی حــرف- فرزندانی که از یک پــدر و مادر 

نیســتند- مســجدی در نجف  اشــرف ۴- بــاز را خنثی 

می کند- مرطوب ۵- کوه آتشفشــانی ایتالیا- هشــتمین 

ماه میلادی- خدمتکار پیر ۶- سوره بیستم قرآن- لباس 

رزم قدیم- خودستایی- پوســتین ۷- پراکندگی- انجام 

کاری بیــش از یک بار- شــعور ۸- اثــر جاودانه علامه 

دهخدا- از شخصیت های انیمیشــن سندباد ۹- آتش- 

از ایــالات آمریکا- لطافت ۱۰- نشــانه صفت تفضیلی- 

ســراینده تصنیف شــد خــزان- فنــا- گرداگــرد دهان

۱۱- حرف اول و آخــر را در اداره می زند- قرارداد ننگین 

ناصرالدین شــاه قاجار با دولت انگلیس- رســم و سنت 

۱۲- چــرخ تولیــد را می چرخاند- نوعی شیشــه رنگی

۱۳- شــیطان- داســتانی مربوط به زمان جنگ ایران و 

عراق نوشــته علی موذنی- جانشین ۱۴- صوت اندوه- 

رساله مشهور افلاطون- تیره و ظلمانی ۱۵- درختچه ای 

زینتی و همیشه سبز- عددی دورقمی- نت چهارم 

عمودی: 
۱- نظــم و ترتیب- چــراغ پیه ســوز قدیمی- برای 

بیــان تأســف بــه کار مــی رود ۲- غضب- بــه آخرین 

فرزند خانواده می گویند- ســگ بیمار ۳- اولین قسمت 

دســتگاه گوارش- گاهی با بارش گم می شود- پیوسته 

و دائــم ۴- از خواهران برونته- به وجود آوردن- طراح 

۵- نــوزاد- نامــی دخترانه- تکاور ۶- ابزار و وســایل- 

ریزتریــن رگ  خونی- ماه کارگــری ۷- واحد  اندازه گیری 

تــوان الکتریکــی- کهن تریــن قســمت اوســتا- برگه 

۸- نوعــی آچار ســرکج- میدانــی در تهران- پســت 

و فرومایــه- از فرماندهــان ســپاه کیخســرو کیانــی

۹- کتــاب ثبــت رکوردهــای جهانــی- درنظرگرفتــن 

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه

قانون هاي حل جدول سودوکو
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یك 
تا ۹ نوشته شود. بدیهي است که هیچ 
عددي نباید تکرار شود. 
۲- در هر مربع ۳×۳ اعداد یك تا 
۹ باید نوشته شود و در نتیجه هیچ 
عددي نباید تکرار شود.

پاسخ ستاد  امر  به معروف و 
نهی  از منکر  به گزارش«شرق» 

به دنبال انتشار خبری مبنی بر طراحی 

لباس برای بیماران زن توســط ستاد امر به 

معروف، این ســتاد جوابیــه ای به روزنامه 

«شرق» ارســال کرد که به شرح زیر است: 

رســانه ها نقشــی حیاتــی در جامعه ایفا 

می کنند، آنها وظیفه دارند که به طور دقیق 

و عادلانه اطلاعات را به اشتراک بگذارند، به 

افکار عمومی شکل دهند و محیطی برای 

گفت وگوی آزاد فراهم کنند. با این حال، در 

رسانه های اخیر، شاهد افزایش بی اخلاقی  

بوده ایم. این امر به اشکال مختلف از جمله 

انتشــار اخبار جعلی، تحریــف اطلاعات و 

ترویج نفرت پراکنی، خود را نشان می دهد. 

منکراتی  از جملــه  رســانه ای  بی اخلاقی 

اســت که پیامدهای منفی متعددی دارد. 

ایــن امر می تواند اعتماد به رســانه ها را از 

بین ببرد، به قطبی شدن جامعه دامن بزند 

و حتی منجر به خشونت شود. نوک پیکان 

این بی اخلاقی ها و تهمت زدن ها به دلایل 

بر هم زدن  مختلفی  مانند جذب مخاطب، 

امنیت روانی جامعه و... هر از گاهی از سوی 

این رسانه ها به سمت ستاد امر به معروف 

و نهی از منکر نشــانه می رود تا خدشه ای 

بــه آبروی ایــن مجموعه و نهــاد مردمی 

وارد کننــد. طی روزهای اخیــر نیز خبری 

بــا عنوان «طراحــی لباس بــرای بیماران 

زن توســط ســتاد امر به معروف و نهی از 

منکر» در رســانه های مختلــف و فضای 

مجازی منتشــر شــده اســت، در حالی که 

وزارت بهداشــت خود این منکر اجتماعی 

را با طراحــی لباس بیماران حــل کرده و 

توســط معاونت هــای «دارو و درمان» و 

«فرهنگی» خود ابلاغ کرده اســت و دکتر 

مجید محمدیان، دبیر عفاف و حجاب این 

وزارتخانه در مصاحبه با خبرگزاری مهر آن 

را اعلام کرده است. ستاد امر به معروف و 

نهی از منکر کشور نیز ضمن حمایت از این 

کار معروف و تشکر از وزیر محترم و عوامل 

ایــن کار زیبا، اعلام می دارد که در تولید آن 

نقشــی نداشــته و این لباس ها بر اساس 

بهداشت  ســازمان جهانی  استانداردهای 

توسط وزارت بهداشــت تولید شده است. 

متأسفانه برخی از رسانه های زرد به منظور 

جذب مخاطب همین موضوع را بهانه ای 

برای تخریب ستاد امر به معروف که خود 

منکــر بزرگی اســت، قــرار داده و با طرح 

«تولید زیرشــلواری» که از اســاس باطل 

اســت، موجبات تمسخر توســط نشریات 

زرد را فراهم کرده اند. البته چنین اقداماتی 

بارهــا از ســوی تعــدادی از رســانه های 

معلوم الحال انجام شده و مع  الاسف تعداد 

دیگری از رســانه های کشور که مدعی کار 

حرفه ای هستند بدون هیچ صحت سنجی 

به پیروی از آنها اقدام به بازنشــر مطالب 

می کنند. این اقدامــات می تواند با اهدافی 

مانند تخریب و جنجال آفرینی برای جلب 

توجــه مخاطبان و افزایش بازدید، ســعی 

در تحریک احساســات عمومــی و ایجاد 

نارضایتی نســبت به این ستاد، 

فقــدان درک صحیح عملکرد 

و وظایف ســتاد، ایجاد فضای 

دو قطبی، ایجاد سوءتفاهم و...

بازتاب گزارش خبری

دزدی کم شده یا زیاد؟
در روزهــای قبــل، ابوالفضل نیکــوکار با حضــور در قرارگاه 

پیشگیری و مقابله با سرقت اســتانداری تهران، اظهار داشته که 

در چهارمین شــورای عالی پیشگیری از وقوع جرم کشور برای ۲۱ 

دســتگاه اجرائی ۸۸ وظیفه برای مقابله با سرقت لحاظ شده که 

از جمله دستگاه های اجرائی وزارت امور خارجه است که باید با 

هماهنگی با پلیس های بین الملل و آگاهی، نســبت به شناسایی، 

دستگیری و استرداد سارقان حرفه ای و اموال مسروقه همچنین 

پیشــگیری از خروج خودروهای ســرقتی از کشــور و استرداد از 

کشورهای همسایه اقدام کنند. دستورالعمل نظارت الکترونیکی 

محکومان ســابقه دار بزه سرقت هفتم اســفند ۱۴۰۲ به تصویب 

دادســتان کل کشور رسید و به واحدهای قضائی و انتظامی ابلاغ 

شــد که مشمول افرادی اســت که از اول فروردین ۱۳۹۲ به بعد، 

به  دلیل ارتکاب بزه ســرقت اعم از مباشرت، مشارکت، مشارکت 

و معاونت یا بزه خرید و فروش مال مســروقه، حداقل چهار فقره 

محکومیت قطعی دارند. دادگســتری استان تهران با بهره مندی 

سارقان از ارفاق قانونی مخالف است و اتباع بیگانه ای که مرتکب 

جرم ســرقت شــوند نیز مطابق قانون مجازات اسلامی از کشور 

طرد می شــوند. با وجود اینکه شاهد روند افزایشی بزه سرقت در 

یک دهه اخیر در کشــور بوده ایم اما در آمار مقایسه  ۱۱ماهه وارده 

پرونده سرقت به دادگستری کل استان تهران در سال ۱۴۰۱ نسبت 

به ۱۴۰۲ حدود هشــت درصد و در شهر تهران پنج درصد کاهش 

یافته است. همه دســتگاه های دارای تکلیف در تقسیم کار ملی 

پیشگیری و مقابله با سرقت از ظرفیت شورای پیشگیری از وقوع 

جرم استان و شهرســتان برای کنترل و کاهش این بزه هستند که 

باید از این ظرفیت اســتفاده شــود. واحدهای قضائی دادگستری 

اســتان در رویدادهای مهم پایان ســال ۱۴۰۲ از جمله انتخابات، 

مراسم سنتی چهارشنبه سوری و شــهرآورد تهران حضور فعال 

و مؤثری داشــته اند و در ایام تعطیلات عید نوروز نیز کشیک های 

قضائی فعال هستند.

 با وجود اینکه بســیاری از رسانه ها از کاهش سرقت صحبت 

می کنند، آمارها به افزایش ســرقت اشــاره دارند. در سال گذشته 

آفتاب یزد اعلام کرده بود: بررســی آمار های رســمی منتشرشده 

نشــان می دهد میزان سرقت در پنج سال گذشته چهار برابر شده 

اســت. همچنین طبق گزارش مرکز آمار ایران؛ میزان سرقت سیر 

صعودی داشــته، به طوری که بعد از مصرف مواد مخدر، سرقت 

دومین جرم عمده در کشور محسوب می شود. همچنین دو سال 

پیش ســازمان زندان های کشــور اعلام کرد که حدود ۶۸ درصد 

زندانی ها به دلیل جرائم «مواد مخدر و ســرقت» در زندان ها به 

ســر می برند. این در حالی است که فرمانده نیروی انتظامی ایلام 

فروردین جاری (۱۴۰۲) در مورد افزایش ســرقت ها در ایام نوروز 

گفت که دســتگیری ســارقان نسبت به سال گذشــته ۱۰ درصد 

افزایش یافته و به همان میزان، بزه سرقت نیز ۸۲ درصد افزایش 

داشته است. همچنین «مسعود ستایشی»، سخنگوی قوه قضائیه 

در ماه جاری (خرداد) عنوان کرد که منکر وجود سرقت نیستند و 

تأثیرات مادی و روانی آن را انکار نمی کنند. ستایشی گفت: «شاهد 

افزایش دو درصدی سرقت در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال قبل از آن 

هستیم که در برخی ماه ها این موضوع کاهشی و در برخی ماه ها 

آمار ها افزایشی است».

از آنجایی که میزان افزایش سرقت با شرایط اقتصادی و تورم 

نسبت مســتقیمی دارد، شمار ســرقت ها نیز با افزایش تورم بالا 

می رود. البته عوامل مختلفی دست به دست هم می دهند تا فرد 

یا افرادی مرتکب بزه ســرقت شوند. همان موقع یک جرم شناس 

ولی رستمی به اعتماد گفته بود: از لحاظ تقسیم بندی ما جرائم را 

به سه دسته منقسم می کنیم؛ ۱) جرائم علیه اشخاص، ۲) جرائم 

علیه اموال و مالکیت و ۳) جرائم علیه امنیت و آسایش عمومی. 

ســرقت ذیل جرائم علیه اموال و مالکیت محسوب می شود. در 

تعریف ســرقت هم از نظر قانون مجازات اسلامی گفته شده که 

ســرقت؛ ربایش و ربودن مال دیگری اســت. کشف علت جرم و 

روش پیشگیری از آن نیز به دو دسته تقسیم می شود؛ الف) عوامل 

فردی و شــخصیتی (درونی) و ب) عوامــل اجتماعی (بیرونی). 

عوامل فردی و شخصیتی ناشی از عوامل ذاتی و اکتسابی است. 

عوامــل ذاتی؛ خصوصیات ژن شــناختی مثل گروه خون، نســل، 

جنسیت و... را شامل می شود. جنسیت هم در ارتکاب جرائم مهم 

است. بعضی از جرائم را زنان مرتکب می شوند و بعضی از جرائم 

را مردان. عوامل ذاتی نقش بســیار مهمی در ارتکاب جرائم دارد 

که خود شــخص هم نقش بسزایی در آن ندارد. عوامل اکتسابی 

این گونه اســت که در مقاطع سنی مختلف اشخاص فطرت ها و 

گرایش هایی را به دست می آورند یا از دست می دهند که ممکن 

است این فطرت ها و گرایش ها موجب ایجاد اقداماتی در فرد مثل 

ارتکاب جرم شــود. درخصوص عوامــل اجتماعی (بیرونی) هم 

می توان گفت که شامل موارد گوناگونی از جمله شرایط اقلیمی 

(ســرما و گرما)، نهاد خانواده، نهاد دوســتان، شــرایط سیاسی، 

اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و... می شــوند. شرایط اقلیمی مثل 

سرما و گرما در افزایش جرم و نوع آنها نقش دارد. یعنی در فصل 

گرما جرائم خشــن (ضرب و جرح عمدی، قتل و...) آمار بیشتری 

دارند، اما در فصل سرما جرائم دیگری، آمار بیشتری دارند. درمورد 

بزه ســرقت هیچ وقت نمی توان گفت که ایــن جرم به یک عامل 

خاص مرتبط می شود، اما نقش یک عامل می تواند از سایر عوامل 

پررنگ تر و برجسته تر باشــد؛ بنابراین ارتکاب بزه از جمله سرقت 

به عوامل گوناگونی بســتگی دارد که تأثیــر این عوامل در تحقق 

پدیده مجرمانه نقش دارد. جرم مســئله پیچیده ای است و هرگز 

نمی توان به طور قطعی گفت به یک عامل خاص مربوط می شود. 

وقتی جرمی مرتب تکرار می شود، علل و عوامل مختلفی دست 

به دست هم دادند و باعث ارتکاب آن بزه در سطح جامعه شدند. 

علل و عوامل ارتــکاب جرائم نیز باید پرونده به پرونده بررســی 

شــود. در این بررسی هاست که مشخص می شود جرم تکرارشده 

علت خاصی داشته یا نداشــته! این نیست که لزوما بگوییم فقر 

یا مشــکلات اقتصادی باعث ارتکاب بزه سرقت می شود. امکان 

دارد فردی به لحاظ اقتصادی مشــکلی نداشته باشد، اما دست 

به ســرقت بزند. تا زمانی هم که علل و عوامل ســرقت یا جرائم 

دیگر کارشناســی درست و دقیقی نشود، هیچ دولتمرد یا حاکمی 

نمی تواند ادعا کند که ســرقت یا جرائم دیگر را در ســطح کشور 

خودش به صفر رســانده اســت. وقتی علل و عوامل بررسی شد 

باید پیشــگیری از آن جرم صورت گیرد، چون می گویند پیشگیری 

فراتر از درمان است.

حرف اول با اقتصاد است
شاید یکی از مهم ترین راهکارهای کاهش سرقت در سطح شهر، 

توجه ویژه به شرایط معیشتی مردم باشد. زیرا در بیشتر پدیده های 

اجتماعی، آن چیزی که منجر به آسیب اجتماعی می شود، در فقر و 

فشارهای روزافزون اقتصاد گره های محکمی دارد.

مسابقه ای با طعم اردیبهشت

شاید بتوان گفت فرهنگ سازی اشکال متفاوتی دارد. آگاهی بخشی روش های 

خاص خود را می طلبد که یکی از آنها می تواند برپایی مسابقه ای برای نوشتن 

باشد. بنیاد خیریه روشنای امید، تشکل مردم نهادی است که کودکان و نوجوان های 

ترخیص شده از سازمان بهزیستی را با برنامه  توانمندسازی سه ساله ای تحت  پوشش 

خود قرار می دهد و به  رسم سال قبل، مسابقه داستان نویسی «اردیبهشت» را برگزار 

کرد تا شــرکت کنندگان با هر ســنی و از هــر طبقه ای با موضوع «خانه» داســتانی 

بنویسند. پس از نزدیک به سه  ماه از آغاز فراخوان این مسابقه، اختتامیه آن در شهر 

کتاب مرکزی و با حضور میهمانان و برندگان برگزار شد.

بهانه ای برای شــناخت گروه هدف ما: جوان هایی که در مراکز شــبه خانواده زندگی 
می کنند و پس از ۱۸ســالگی باید تنهایی زندگی مســتقلی را آغــاز کنند، معمولا با 

چالش های بی شماری رو به رو هستند. یکی از این چالش ها بر سر تهیه مسکن است. 

زهرا یاوری، مدیرعامل روشــنای امید، در آغاز این برنامه درباره رســالت فرهنگی -

اجتماعی روشــنای امید صحبت کرد و گفت: «همان طورکه می دانید، موضوعاتی 

که ما برای مســابقه در این دو ســال در نظر گرفتیــم، چالش های جدی جوان های 

۱۸ساله ای است که از شبه خانواده ها بیرون می آیند. وقتی به این مسائل در ابعادی 

فرهنگی مثل برگزاری مسابقه داستان نویسی پرداخته شود، نویسندگان و اهالی قلم 

می توانند در فرهنگ سازی و آگاهی بخشــی اجتماعی به ما کمک کنند. فرزندان ما 

جوانان ســلامتی هستند که جامعه شناخت چندانی از آنها ندارد و نوشتن بهانه ای 

اســت تا گروه هدف ما در جامعه شناخته شــود». یاوری درباره نفس نوشتن برای 

جوانان گفت: «نوشــتن بــرای جوان ها و به ویژه فرزندان ما عــلاوه بر اینکه به مثابه 

تراپــی عمل می کند، کمکی برای درک دغدغه ها و چالش های فرزندان ماســت. ما 

حتی می توانیم برای مســابقات آینده به موضوعات اجتماعی فراتر از حوزه کاری و 

خدماتی خودمان هم بپردازیم و ســهمی در شناخت لایه های مختلف اجتماعی از 

یکدیگر ایفا کنیم».

توانایی با درک قصه و داســتان: در بخش بعدی برنامــه، مریم قلش خانی، یکی از 
مربیان «خانه روشــنا» که با دخترهای هشــت تا ۱۸ســاله کار می کند و برایشان در 

قالب برنامه های فرهنگی، آموزش تئاتر و تئاتردرمانی برگزار می کند، درباره نوشتن و 

استعداد نوشتن در کودکان این چنین گفت: «قصه گویی و داستان نویسی برای کودکان 

می تواند به رؤیاپردازی آنها کمک کند و به آنها ابراز احساسات را بیاموزد. کودکان با 

نوشتن، بداهه پردازی را یاد می گیرند و با آزادسازی احساسات، می توانند به هیجانات 

خود پی ببرند. متریال  نمایش هایی که ما با دخترها در خانه روشنا کار می کنیم، از دل 

همین داستان ها درمی آید. هدف من در کارگاه های نمایش و جلسات داستان نویسی 

که برای آنها برگزار کرده ام، تقابل دنیای درون و بیرون بوده است».

مطالعه، روح جامعه را شــکل می دهد: داستان همیشه نقشی کلیدی در زندگی بشر 
داشــته و برای همین نوشتن همیشه امر مهمی تلقی شده. محسن حاجی میرزایی، 

پژوهشــگر حوزه آموزش و فرهنگ که یکی از میهمان های این برنامه بود، به همین 

موضوعات توجه داشــت و گفت: «من به این فکر می کردم که داســتان چه نقشی 

در زندگی ما دارد. داســتان شاید همزاد انسان هاست؛ چه زمانی که با بیان شفاهی 

آنهــا را به  هم منتقــل می کردند و چه حالا که به  روش مکتوب داســتان ها منتقل 

می شود، بنابراین یادگیری فراگیرترین رفتار انسان هاست، چون همه انسان ها در طول 

زندگی خود در حال یادگیری هســتند. شاید بتوان گفت یادگیری های کلی در زندگی 

شبیه به کاشــت دیمی است که معمولا مسیر خودش را دارد، اما داستان، یادگیری 

منظم ماست. داستان جریان یادگیری ما را انسجام می بخشد و به ما قدرت فکرکردن 

می دهــد. علاوه بر هزاران ویژگی، به تخیل مــا هم میدان می دهد». حاجی میرزایی 

درباره اهمیت خواندن و دانســتن در روح یک جامعه اشاره می کند: «گروهی برای 

واگــذاری زندان ها در آمریکا، در حال بررســی بودند که چه تعــداد زندان در آینده 

نیاز داریم. مهم ترین شــاخصی که بررسی کردند، کودکان ۱۰ تا ۱۱ساله بودند؛ یعنی 

بررســی کردند که این کودکان چقدر به مطالعه کتاب، داســتان و یادگیری مفاهیم 

جدید علاقه مند هستند. باوجوداین اهمیت داستان در همه ابعاد زندگی تأمل برانگیز 

خواهد بود».

نوشــتن همیشــه روح آدمی را پرورش می دهد: در بخش پایانی برنامه، علی اصغر 
ســیدآبادی که داوری این دوره مســابقه داستان نویســی را بر عهده داشت، درباره 

داســتان های ارسالی صحبت کرد. او که خود نویسنده صاحب نامی در حوزه کودک 

و نوجوان اســت، صحبت هایش را با شــناختش از کودکان آغــاز کرد و گفت: «این 

ما هســتیم که از بچه ها یاد می گیریم. من شاگرد بچه های خودم و همه بچه هایی 

هســتم که با آنها ارتباط دارم». ســیدآبادی در بخشــی از صحبت هایش به ویژگی 

داســتان درمانی اشاره کرد و گفت: «بخشــی از داستان حالت درمانی دارد و بخش 

دیگر آن امکانی برای ساختن رؤیا و فرارفتن از زندگی روزمره است، اما آدم تا ننویسد، 

ذهنش منظم نمی شــود و موقع نوشــتن اســت که انســان متوجه می شود چقدر 

اشکال دارد. در واقع نوشتن نوعی نظم دادن به خود ماست و تا روی کاغذ ننویسیم، 

خودمان را نخواهیم شناخت».

دزدهای حرفه ای
شرق: «دزد نزدیک شد تا گوشی را از دستم بکشد، من 
فریاد زدم و گوشی را محکم به سمت خودم کشیدم. 
حرکتم کاملا ناخودآگاه بود. شاید اگر در ماشین نبودم 
چاقویی نشــانم می داد و گوشی را هم با خود می برد. 
اما بعد از واکنش من دستش را از داخل ماشین بیرون 
کشــید و گاز موتورش را داد و رفت. خدا را شکر کردم 
چون تازه همین ماه قسط گوشی ام تمام شده بود...». 
این روایــت زن جوانی در یــک روز در خیابان های 

تهران است. روایتی که این روزها به اشکال مختلف، 
توســط آدم های مختلف در حال تکرارشدن است. 
فشــار اقتصادی و میزان ســرقت های ســطح شهر 
طی ســال های اخیر روندی همسو داشــته و به باور 
بسیاری از کارشناسان این فشــار اقتصادی منجر به 
افزایش آســیب های اجتماعی همچون انواع سرقت 
شده اســت. این در حالی است که هفته های گذشته 
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 

اســتان تهران گفته بود: سرقت، کلاهبرداری، توهین 
به اشخاص و تحصیل مال از طریق نامشروع و ضرب 
و جرح عمدی در ســیمای جرائم دادگستری استان 
جزء پنج اتهام کیفری پرتکرار اســت. افزایش دزدی 
و ســرقت باعث شــده تا ترس از این پدیده مردم را 
محتاط تر کند و هرچه مردم هوشــیارتر باشند، دزدها 
هم احتماo هوشــمندانه تر رفتــار می کنند که همین 

حرفه ای ترشدن آنها را هشدار می دهد.

ادامـه در 
صفحه

۱۰
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سال بیست ویکم      شماره ۴۸۵۲
ورزشورزش

اخاذی  مربی لیگ یکی  از  بازیکنش
بــه گــزارش فوتبــال ۳۶۰، در روزهایی 
که تمام توجه ها معطوف به پرونده فســاد 
باشگاه مس رفسنجان است، اخباری درباره 
چند مورد فســادهای دیگر هــم در فوتبال 
ایران به گوش می رسد. یکی از موارد خیلی 
عجیب یــک فایــل صوتی دربــاره اخاذی 
یکــی از مربیان مطرح لیگ یــک از یکی از 
بازیکنانش اســت. در این فایل که از طرف 
خود بازیکن ضبط شده، ســرمربی یادشده 
صراحتا از بازیکن طلب پول می کند. ماجرا 
ظاهرا از این قرار اســت که ایــن بازیکن در 
نیم فصــل به تیم این ســرمربی پیوســت. 
سرمربی در نشست خصوصی اش با بازیکن 
به او تأکیــد می کند مبلغ قــراردادش ۵۰۰ 
میلیون تومان بوده و با اصرار ســرمربی به 
۶۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرده است و 
حالا باید سهمی از این افزایش مبلغ از سوی 
بازیکن به سرمربی پرداخت شود. در ادامه 
جروبحث دو طــرف، بازیکن به هر طریقی 
قصــد دارد کــه از دادن پول شــانه خالی 
کند اما ســرمربی تأکیــد دارد این کار باعث 
پیشرفت بازیکن می شــود و کاری است که 
دیگر بازیکنان هم انجام می دهند. سرمربی 
برای راضی کردن بازیکن برای پرداخت پول 
چند مرحلــه از رقم اولیه خــود پایین هم 
می آید، اما سرسختی بازیکن باعث می شود 
که به توافق نهایی نرســند. شنیده می شود 
این فایل صوتی در اختیار کمیته اخلاق هم 
قرار گرفته است، چراکه با یک جست وجوی 
ساده مشــخص می شود ســرمربی مدنظر 
چندی پیش به کمیته اخلاق احضار شــده 
اســت. هنوز البته حکمی بــرای این مربی 
صادر نشده و باید دید آیا اصلا این پرونده به 
جایی می رسد یا اتفاق خاصی برای این فایل 

صوتی افشاگرانه نمی افتد.

رونمایی  از  فهرست  خروج  استقلال
به گزارش خبرگزاری ایســنا، اســتقلال 
در اولیــن فصل همکاری بــا جواد نکونام 
در جایــگاه دوم لیگ برتر ایســتاد. البته تا 
ســه هفته مانده به پایان لیگ، اســتقلال 
صدرنشین بود و بســیاری از کارشناسان بر 
این عقیده هستند که اظهارنظرهای بیش 
از حد جواد نکونام قهرمانی را از آبی پوشان 
گرفت. حالا نکونام برای فصل جدید قصد 
دارد تیمش را نوسازی کند. در همین زمینه 
گمانه زنی هــا درباره فهرســت خروجی و 
ورودی استقلال کم نیست. به نظر می رسد 
محمدحســین زواری، پیمان بابایی، جعفر 
سلمانی، امید حامدی فر، میلاد فخرالدینی، 
آرمان رمضانی و رضا میرزایی در فهرست 

خروجی آبی ها جای گرفته اند.

ممبینی: فدراسیون فوتبال بدون اغماض 
با فاسدان برخورد می کند

دبیر کل فدراســیون فوتبال با بیان «منتظر نتیجه دادگاه هســتیم»، 
گفت: اگر محرز شــود کسی فساد کرده است، فدراسیون بدون هیچ 
اغماضــی برخورد خواهد کرد. دبیر کل فدراســیون فوتبــال درباره  پرونده 
مبارزه با فساد و بازداشت رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت: این 
پرونده مربوط به ســال ۱۴۰۰ است و در مرحله بازپرسی قرار دارد. چند نفر 
از ارکان فدراسیون فوتبال احضار و یکی، دو نفر بازداشت شده اند. هر زمان 
اطلاعات تکمیلی از دادگاه برســد، اطلاع رســانی خواهیم کرد. فدراسیون 

فوتبال همکاری تنگاتنگی با دادستانی کرمان داشته است.
او افزود: دوســتان از کارشان تعلیق شــده اند و فدراسیون آماده پاک سازی 
اســت و با قدرت با فســاد مبارزه خواهد کرد. فرامــوش نکنیم فوتبال یکی از 
علاقه مندی های جامعه کشــور است و بزرگان زیادی در عرصه پیش کسوتان، 
بازیکنان، مربیان و داوران و... داشته ایم، از جمله مرحوم پرویز دهداری، مرحوم 
ناصر حجازی، مرحوم منصور پورحیدری، علی پروین، حســن روشــن و... که 
افراد بزرگی بودند و هســتند. این عزیزان در فوتبال زحمت کشیده  و با کمترین 
امکانات باعث رشــد و توســعه فوتبال کشور شــده اند، نباید اینها را فراموش 
کنیم. اگر در جامعه فوتبال محرز شــود کســی فســاد کرده است، فدراسیون 
فوتبال بدون هیچ اغماضی برخورد خواهد کرد. منتظر نتیجه دادگاه هســتیم. 
نه تنها این مورد، بلکه در بقیه موارد با چیزی که باعث خدشه دار شدن جامعه 

فوتبال شود، برخورد خواهیم کرد.
ممبینی ادامــه داد: در ماده ۱۱ انضباطی فیفا و ماده ۱۷ اخلاق فیفا داریم 
که کلیه ارکان فوتبال باید هر گونه پیشــنهاد رشوه و پیشنهاد فساد را در اولین 
فرصت به ارکان قضائی و دبیرخانه قضائی گزارش دهند، حتی اگر فعلی هم 
صورت نگرفته باشــد. اگر پیشنهاد هم داده شــود و گزارش نکنند، در صورت 
اثبات پیشنهاد، فردی که حاضر نشده گزارش بدهد با محرومیت های طولانی 
مواجه خواهد شد. در یوفا نیز این ماجرا را داشتیم و شخصی که گزارش نداده 
بود، مادام العمر محروم شــد. جامعه فوتبال باید هر گونه مورد مستدل را که 
می بیند، بــه ارکان قضائی گزارش دهد تا برخورد قاطع صورت بگیرد. عکس 
این موضوع نیز وجود دارد که اگر کســی بدون ســند بخواهد باعث اغتشاش 
و چالش شــود، با محرومیت و جرایم ســنگین روبه رو خواهد شد. جامعه و 
رســانه فوتبال باید بدانند برای ارزش های فوتبال دست به دست هم دهند تا 

موارد را بگویند.
ممبینی در پاســخ به این پرسش که آیا ممکن اســت این پرونده منجر به 
ســقوط مس رفسنجان به لیگ دســته اول شــود؟ تصریح کرد: اجازه دهید 
هیچ گونه پیش بینی نداشته باشیم؛ چون رسیدگی به این پرونده در دادستانی 
انجام می شــود، اجازه دهید گزارش بیاید تا ارکان قضائی فدراسیون فوتبال به  
صورت ویژه دنبال کنند. هرچند کنار دادستان کرمان، کمیته اخلاق فدراسیون 
فوتبال نیز این افراد را دعوت کرده است. ارکان قضائی ما نیز بی کار ننشسته اند. 
کشــورهایی که عضو فیفا و AFC هستند، مورد رصد قرار می گیرند. آنها اخبار 
پرونده را دیده  و از ما گزارش خواسته اند. ما نیز آخرین اطلاعاتی را که داشتیم 
در اختیار کنفدراســیون فوتبال آسیا قرار دادیم و اگر گزارش دیگری برسد باید 

AFC را در جریان پرونده و حکم آن قرار دهیم.
دبیر کل فدراسیون فوتبال در رابطه با اینکه چه باشگاه های دیگری در این 
پرونده دخیل هســتند؟ گفت: باید درباره اخباری که نمی دانیم صحت دارد یا 
ندارد، محتاط باشــیم. باید حرمت افراد را نگه داریم تا خدای ناکرده شخص  یا 
باشــگاهی زیر سؤال نرود. جمع کردن این موضوع در صورتی که چیزی اثبات 
نشود، سخت اســت. برخی از اخبار  را از نهادهای مســتقل دارید، ولی اجازه 
دهید اخبار دقیق از دســتگاه های ذی ربط ارائه و توسط فدراسیون فوتبال در 
اختیار رســانه ها قرار داده شــود. ممبینی در واکنش به انتشار خبری مبنی بر 
اعتراف خداداد افشــاریان به تبانی در ۱۵ بازی گفت: گزارش کاملی از ســوی 
دادستانی در اختیار فدراسیون فوتبال قرار نگرفته است تا برخی از اخبارهایی 
را که در صفحات مجازی دســت به دســت می شــود، تأیید کنیم. از حدس و 
گمان و نام بــردن افراد خودداری کنیــم، ارکان قضائی فدراســیون فوتبال با 

دوستان در دادگستری در ارتباط هستند.
او در خصــوص اظهارات یکی از رؤســای پیشــین فدراســیون فوتبال که 
به نوعی ارکان فدراســیون را زیر ســؤال برده بود، خاطرنشان کرد: به دوستان 
احترام می گذاریم و هر کسی می تواند نظرات شخصی اش را بگوید. فدراسیون 
فوتبال برای این فصل نیســت و قدمت چندین ساله دارد. چیزهایی در فوتبال 
ممکن است به  وجود بیاید و نهادهای دیگری باید به اتفاقات خارج از فوتبال 
ورود کننــد. یکــی از افرادی که در مظان اتهام قرار دارد و بازداشــت اســت، 
در دوره یکی از این دوســتان فعالیت کرده اســت. ممکن اســت انسان ها در 
مرحله ای باشــند که تغییر رویه بدهند و تضمینی وجود ندارد که در گذشته یا 
الان مشــکلی وجود نداشته باشد. زمانی که در سازمان لیگ مسئولیت داشتم 
با یکی، دو نفر برخورد شد. نهادهای نظارتی به این داستان ها ورود کرده اند و 
دادگاه نیز رأی می دهد. فدراسیون فوتبال از روز اول دادستان را همراهی کرده 
اســت و همان طورکه دیدید دوستان از کارشان تعلیق شده اند و اگر جرم شان 

ثابت شود، برخوردهای سختی صورت می گیرد.

فوتبال گزارش

فســاد در فوتبال ایران دیگر موضوع پوشیده ای نیســت و تعدادی از نهادهای بازرسی 
آســتین همت بالا زده اند تا برخوردی با مســببان امر داشته باشند. اگرچه پیش از این و در 
 ســال های مختلف از وجود و بروز فســاد در فوتبال ایران سخن رانده و نقدها نوشته شده 
بود، اما هیچ وقت به اندازه زمان کنونی، برخورد با متخلفان در دســتور کار نبوده اســت. 
دلیلش واضح است؛ این بار پرونده رسیدگی از فدراسیون فوتبال گرفته شده و به نهادهای 
قضائی، بیرون از ســاختمان ســئول، سپرده شده اســت. اینجا اولین جرقه امیدواری برای 
رسیدگی به پرونده های فساد زده شد  و حتی در روزهای اخیر چندین نفر احضار و چند نفر 
هم بازداشت شده اند. ماجرای فســاد اخیر مربوط به باشگاه مس رفسنجان است؛ آن هم 
در ســال ۱۴۰۰ و زمانی که این تیــم در لیگ یک فوتبال ایران حضور داشــت . پرونده های 
منتشر شــده نشان می دهد مســئولان وقت این باشــگاه با پرداخت رشــوه به کمیته های 
مختلف در فدراسیون فوتبال، مقدمات صعود به لیگ برتر را فراهم کرده اند. ابعاد پرونده 
به قدری گسترده شده که فدراسیون خودش را از زیر بار رسیدگی به این ماجرا کنار کشیده 
و گفتــه نهادهای قضائی ورود کنند. در روزهای نخســت و طبق اولین اخبار منتشرشــده، 
ادعا شــد به افراد مختلفی در این پرونده، نفری ۲۵ سکه رشوه داده شده، ولی بعید است 
موضوع به همین ســکه ها خاتمه پیدا کند؛ چراکه شــایعه شده رقم هنگفتی که قریب به 
۲۰۰ میلیارد تومان است، در این بین مفقود شده است. از شواهد امر پیداست که این پرونده 
گریبان افراد زیادی را خواهد گرفت؛ بااین حال مســئله اینجاست که آیا این بار به طور جدی 
قرار است با فساد در فوتبال برخورد شود یا اینکه با بازداشت یکی، دو نفر قرار است سروته 

این ماجرا بسته شود؟
این پرســش، مهم ترین آزمون نهادهای قضائی است تا بزرگ ترین ابهام موجود در این 
زمینه را از بین ببرند.  تا قبل از رســیدن به پاســخ نهایی چنین ابهامی، بهتر اســت به طور 
مختصر هم که شــده، برخی زوایای پنهان  یا کمتر گفته شده در این پرونده  را بررسی کرد تا 

نقش فدراسیون فوتبال در این ماجرا برجسته تر شود.

پای افراد زیادی در میان است
بدون پرداختن  یا شاید نیاز به جزئیات بیشتر، از همین حالا می توان حدس زد که نه دو یا 
سه نفر، بلکه افراد زیادی پایشان در این پرونده گیر است که باید به همه ابعاد آن رسیدگی 
شود. فعلا عنوان شده  افرادی از کمیته داوران، مسئولان برگزاری مسابقات و سازمان لیگ، 
در این فســاد دســت داشــته اند. در این پرونده تا به الان دو نفر، یعنی خداداد افشــاریان، 
رئیس کمیته داوران و فریبرز محمودزاده، مسئول وقت برگزاری رقابت های لیگ یک و البته 
عضوی از ســازمان لیگ بازداشت شده اند. ساده انگاری است اگر تصور شود  فقط همین دو 
نفر توانســته اند با زدوبند در این فساد ایفای نقش کنند. مثلا اگر رئیس کمیته داوران متهم 
شده، طبیعی اســت که داورانی هم در این فساد نقش داشته اند. به عبارتی، رئیس دستور 
تبانــی داده و مجریانــی، این تبانــی را در زمین فوتبال رقم زده اند. پس تــا به اینجا نه یک 
شخص، بلکه مجموعه ای از افراد درگیر در حوزه داوری، متهم هستند. درباره سازمان لیگ 
و چینش احتمالی مســابقات به ســود تیمی خاص هم که ناگفته پیداست باید به صورت 
تیمی و گروهی چنین پروژه ای را پیش برد؛ چرا که قطعا رأی یک نفر در این زمینه کارگشــا 

نخواهد بود. این دو موضوع فعلا اتهامات ثابت شده ای است که می توان 
به طــور قطع به آنهــا پرداخت، وگرنه کم نیســتند شــایعه هایی که خبر 
می دهند یکی، دو کمیته دیگر مســتقل در فدراسیون فوتبال نیز همچنان 

درگیر این پرونده هستند و «به زودی» قرار است آنها هم احضار شوند. 

چه کسی می تواند به تاج بگوید  بالای چشمت ابروست
ابهامات پرونده موجود به قدری زیاد اســت کــه نباید ذهن و زمان را 
محــدود به یک دوره یا یک ســال خاص کرد. افرادی که پایشــان در این 
پرونده گیر اســت، سال هاســت در فدراســیون فوتبال نقش داشــته اند. 
طبیعی است که آنها با طیب خاطر در رقم زدن چنین زدوبندهایی دست 
داشته اند و اگر رسیدگی به صورت مطلوب صورت بگیرد، «به زودی» پای 
باشگاه های دیگری هم به این پرونده کشیده می شود. ساده لوحانه است 
اگر تصور شود این مجموعه حاضر در فدراسیون فوتبال فقط در یک بازه 
زمانی کوتاه مشغول به چنین کارهایی شده و پس از آن توبه کرده و دیگر 
ســمت چنین مواردی نرفته اند. نکته عجیب ماجرا در این بین، بازداشت 
مشاور ویژه مهدی تاج، رئیس فدارسیون فوتبال، در پرونده فساد در فوتبال 
است. فریبرز محمودزاده که تازه ترین چهره بازداشتی در این پرونده است، 

مشــاور مهدی تاج در امور حقوقی است که آبان ســال گذشته با حکم تاج، دوباره پایش 
به فدراســیون فوتبال باز شــد. در حکمی که مهدی تاج آن روزهــا برای محمودزاده زده 
بود، چنین نوشــته شده بود: «با توجه به تخصص، تعهد و تجارب ارزشمند جناب عالی، به 
موجب این ابلاغ، به ســمت مســئول پیگیری های ویژه حقوقی فدراسیون فوتبال منصوب 
می شوید. امید است با تلاش مستمر جناب عالی و دیگر همکاران در راستای مسئولیت این 
امر، شاهد ارتقای بیش از پیش فدراسیون فوتبال باشیم. موفقیت و بهروزی روزافزونتان را 
در انجام وظایف مهمی که بر عهده دارید از خداوند منان مسئلت دارم». البته  محمودزاده 
چهره ناشناسی در فوتبال ایران نبود؛ او پیش تر سال ها مسئول مسابقات لیگ آزادگان بود و 
سمت مهمی مثل مسئول نقل و انتقالات لیگ فوتبال را هم بر عهده داشت. در آن روزها، در 
پی تخلفات صورت گرفته، عذر محمودزاده از فدراسیون فوتبال خواسته شد، اما با بازگشت 
مهدی تاج به فدراســیون فوتبال، او دوباره به این نهاد برگشــت و این بار در نقش مشاور 
رئیس فدراســیون فوتبال مشغول به کار شد. حالا که مشــاور ویژه رئیس بازداشت شده، 
مهدی تاج هم طبق انتظار روزه سکوت گرفته و توضیحی درباره این بازداشت نداده است. 
عمق فاجعه مربوط به جایی اســت که چنین زدوبندهایی در این فدراســیون در سال های 
اخیر صورت گرفته، ولی رئیس فدراسیون و کمیته های اخلاق و قضائی از وجودش بی خبر 
بوده اند. این «بی خبری» البته چندان اثبات شده نیست و حالا باید نهادهای قضائی با ورود 
بدون تعارف به این بخش هم، ابهامات رایج را از بین ببرند. البته که ظاهرا برای خواستن 
توضیحات بیشــتر از مهدی تاج، بایدها و نبایدهایی وجود دارد. این همان موردی اســت 
که اجازه نمی دهد افکار عمومی به  راحتی با این فرضیه کنار بیاید که این بار رســیدگی به 
پرونده فســاد در فوتبال تا انتها پیگیری خواهد شد. دلیلش ساده است؛ مخاطبان فوتبال 
از رســیدگی ناقص به پرونده ویلموتس گیت که مهــدی تاج روزگاری متهم ردیف اول آن 
بود، ســرخورده شــده اند. تاج که آن زمان حین درگیری قضائی با همان پرونده از سمتش 
در فدراسیون فوتبال استعفا داده بود، دوباره با حمایت، به عنوان رئیس فدراسیون برگزیده 
شــد، اما هرگز مشخص نشد داســتان قرارداد وحشتناکی که او با ویلموتس بسته بود، چه 
ســرانجامی پیدا کــرد. حالا انتظار می رود این بار کســی جرئت این را پیــدا کند تا حداقل 
به عنــوان مطلع هم که شــده، مهدی تاج و دیگر اعضای فدراســیون فوتبال را فرابخواند 
و بابت رخ دادن چنین فســاد عجیب و غریبی که تا بیخ گوش رئیس فدراسیون رخنه کرده 
و گریبان مشــاور ویژه او را هم گرفته اســت، توضیحاتی قانع کننــده بخواهد و اگر تخلفی 

صورت گرفته، برخوردی قاطع انجام دهد.

کسی می تواند
 مهدی تاج را  
بازخواست کند؟
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واردات انسولین 
خارجی تا ۲ هفته دیگر

ایســنا: رئیس ســازمان غذا و دارو گفت: 
تأمین امنیت غذایی و دسترســی به غذای 
ســالم جزء وظایف وزارت بهداشت است. 
حیدر محمــدی در همایــش روز جهانی 
ایمنی غذا ضمن برشمردن موارد پراهمیت 
در امنیت غذایی از ورود انسولین به کشور 
خبر داد. رئیس ســازمان غذا و دارو با بیان 
اینکه بر مبنای گزارش ســازمان بهداشت 
جهانی ۶۰۰ میلیون نفر در سطح جهان به 
دلیل آلودگی مواد غذایی بیمار می شــوند، 
افزود: همچنین ۴۲۰ هزار نفر نیز جان خود 

را از دست می دهند.
محمدی درباره اصلاح الگوی مصرف 
با درنظرگرفتن تنوع تولید و بالابردن ارزش 
غذایــی گفــت: اصلاح الگــوی مصرف با 
درنظرگرفتن تنوع تولیــد و بالابردن ارزش 
مواد غذایی مانند تولید نان کامل را از سال 
گذشته آغاز کرده ایم. ســازمان غذا و دارو 
در صورت تأیید سند برنامه هفتم توسعه، 
در نظــر دارد کانون مســئولان فنــی را به 
منظور نظارت گسترده بر واحدهای تولیدی 
راه اندازی کند. همچنین شناسنامه دار شدن 
اراضی کشــاورزی از دیگر اقدامات مدنظر 
ســازمان غذا و دارو در صورت تأییدشــدن 

سند برنامه هفتم توسعه است.
اینکــه ۴۵۰ آزمایشــگاه  او بــا بیــان 
در  دولتــی  آزمایشــگاه   ۶۳ و  همــکار 
سراســر کشــور مجهــز به دســتگاه های 
پیشــرفته آزمایشگاهی هستند، اظهار کرد: 
دســتگاه های پیشرفته شبکه آزمایشگاهی 
کشــور می توانند ۶۰۰ ســم در محصولات 
غذایــی را پایــش کنند. ســلامت فراورده 
غذایــی و مــاده اولیه تولیــد محصولات 
غذایی کــه از مبــادی مجاز، وارد کشــور 
می شوند، در آزمایشگاه های تحت نظارت 
سازمان غذا و دارو بررسی می شوند. رئیس 
ســازمان غــذا و دارو با بیــان اینکه وجود 
فلزات سنگین در برخی محصولات غذایی 
ســبب ابتلا به انواع ســرطان ها می شود، 
گفت: دیابت، بیماری های قلبی و عروقی، 
اختــلالات باروری و بیماری هــای نادر که 
به دلیل انباشــت مواد غذایی در برخی از 
بافت های بدن ایجاد می شــود، از عوارض 
مصرف غذاهای ناسالم هستند. متأسفانه 
مصرف غذاهای ناسالم سبب افزایش ابتلا 
به بیماری های غیرواگیر می شود، اما نکته 
مهم و اساســی این است که هزینه درمان 
بیماری هــای نادر که از عــوارض مصرف 

غذاهای ناسالم هستند، زیاد است.
رئیس ســازمان غــذا و دارو با انتقاد از 
اظهارنظرهــا درباره مصــرف نمک یددار 
گفــت: نمک یــددار، بهترین نمــک برای 
اســتفاده اســت. اظهارنظرهایــی درباره 
نمک های ســنتی و رنگی مطرح می شود، 
امــا ارزیابی هــای انجام شــده بیانگر این 
اســت که نمک هــای رنگــی و نمک های 
ســنتی به فلزات ســنگین آلوده هســتند. 
نمک های  از  انجام شده  نمونه برداری های 
سنتی و رنگی نشان می دهد که نمک هایی 
از این دســت به فلزات ســنگین و مخرب 

آلوده هستند.
محمدی همچنین در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: انســولین خارجــی تا دو هفته 
دیگر وارد کشور می شود و میزان تأمین آن 
به مدت چهار ماه است. در حال حاضر، برند 

ایرانی انسولین موجود است.

پاسخ ستاد امر به معروف و 
نهی  از منکر به گزارش«شرق»

نادرســت،  ...قضاوت هــای 
تحریــف حقایــق، تبعیــض 
و نفرت پراکنــی، حمایــت از 
این  توســط  منافــع خــاص 
رســانه ها دنبال شــود که می تواند سبب 
آســیب بــه دموکراســی و از بیــن رفتن 
اعتماد عمومی شــود. از ایــن رو مبارزه با 
بی اخلاقی رســانه ای وظیفــه همگانی 
اســت. با آگاهی از این مشــکل و اتخاذ 
اقداماتی برای مقابله با آن، می توانیم به 
ایجاد رســانه های عادلانه تر و مسئول تر 
کمک کنیم که به نفع همه جامعه باشد. 
ســتاد امر به معروف و نهــی از منکر بار 
دیگر ضمن قدردانی از وزارت بهداشــت 
به موجب طراحی لباس ها که می توانند 
به بهبود حریم خصوصی بیماران کمک 
کــرده و در عین حــال به کادر پزشــکی 
دسترسی آســان به بیمار را بدهند، بنا بر 
قانون تأکید می کند  رسانه هایی که اقدام 
به انتشــار چنیــن اخبار کذبــی کرده اند، 
موظف به انتشار جوابیه این ستاد بوده و 
همچنین حق قانونی پیگیری این موضوع 

را بر خود محفوظ می داند.

از  روزنه گشایی تا راه  گشایی
بیانیه «روزنه گشــایی کنیم» با تأکید بر اهمیت مشــارکت در انتخابات، 
به ترویج مشــی اصلاح گرایانه در شــرایطی پرداخت که انتخابات آزاد 
و عادلانه در ایران با چالش جدی مواجه شــده بود. بیانیه «راه گشایی 
کنیم» در ادامه مشــی مشارکت جویانه بیانیه قبلی، با تأکید بر اهمیت 
تقویت جریان میانه و کنشــگری مرزی و ایجاد توافق های مســئله محور، به دنبال 

گشودن راه های جدید برای بهبود وضعیت کنونی ایران است.
بیانیه های «روزنه گشایی» و «راه گشایی» بر پایه نظریات علمی معتبر در حوزه های 
مختلف از جمله علوم سیاسی، جامعه شناســی، اقتصاد و فلسفه تدوین شده اند. 
این نظریات علمــی، چارچوبی نظری برای تحلیل وضعیت موجــود ایران و ارائه 
راهکارهای مناســب برای برون رفت از چالش های پیش رو ارائه می دهند. نظریات 
دموکراسی و توسعه که از سوی آدام پرژوورسکی مطرح شده اند، تأکید می کنند که 
حتی انتخابات ناقص می تواند به عنوان سنگ بنای مهمی در فرایند دموکراتیزه شدن 
تدریجی عمل کند. پرژوورسکی اســتدلال می کند که مشارکت فعال در انتخابات، 
حتی در سیســتم های ناکامل و نظام  های با دسترسی محدود، می تواند به تقویت 
صدای مردم و تأثیرگذاری بر تصمیمات سیاســتی منجر شــود. منکور اولسون در 
نظریه «منطق عمل جمعی» به خطرات «ســواری رایگان» اشــاره می کند که در 
شرایطی که افراد به دلیل بی اثرپنداشتن عمل خود از مشارکت صرف نظر می کنند، 
صدای جمعی ضعیف می شــود. این نظریه تأکیــد دارد که عمل جمعی حتی در 
شــرایط غیرکامل می تواند به تغییرات مثبت و تحقق اهداف جمعی منجر شــود. 
اریکا چنووث و ماریا اســتفان در کتاب «چرا مقاومت مدنی کار می کند» اثربخشی 
روش های غیرخشونت آمیز را در دستیابی به تغییرات سیاسی نشان می دهند. آنها 
استدلال می کنند که مشارکت راهبردی و رأی دادن اعتراضی می تواند به عنوان یک 
شکل از مقاومت غیرخشونت آمیز در نظر گرفته شود که به حرکت گسترده تری برای 
تغییر درون سیستم کمک می کند. دو بیانیه به درستی به زمینه ها و ملزومات تحقق 
اهداف خود اشاره می کنند؛ زمینه ها و ملزوماتی که شامل ضرورت مشارکت مردم، 
انســجام ملی، تغییر نگرش، عدالت اجتماعی و حاکمیت قانون هســتند. نگرش 
مشارکت  جویانه امضاکنندگان این دو بیانیه بر توافق  های برد-برد ملی تأکید دارد که 
با مشارکت فعال مردم در همه مراحل، تحقق اهداف دو بیانیه امکان پذیر خواهد 
بود و همچنین وحدت و همبستگی و ایجاد ائتلاف  های ملی را شرط لازم برای غلبه 
بر چالش های پیش روی توسعه پایدار ایران ما و کاهش نابرابری  های رو به گسترش 
اجتماعی و مشکلات و بحران  های محیط  زیستی می  داند. برقراری عدالت اجتماعی 
و رفع تبعیض های موجود، از جمله فقر و نابرابری، از ارکان اصلی دو بیانیه است و 
تصریح می  کند که احترام به قانون و بسط حاکمیت قانون و التزام حاکمان به قانون 

اساسی نیز زمینه لازم برای تحقق اهداف دو بیانیه را فراهم می کند.
دو بیانیه به طور جامع و دقیق به همه ابعاد مســائل ایران پرداخته اند و برای 
هر یک از این ابعاد، اســتدلالات قوی و مســتدل ارائه داده اند. این استدلالات شامل 
سیاست، اقتصاد، فرهنگ، جامعه و روابط خارجی هستند. امضاکنندگان دو بیانیه 
روزنه  گشــایی و راه  گشایی به ضرورت اصلاحات سیاســی و برقراری دموکراسی در 
ایران تأکید می کنند. آنها به دنبال ایجاد اقتصادی آزاد، پویا و عدالت محور هستند و 
بر ضرورت احیای فرهنگ ایرانی و اسلامی و ترویج ارزش های انسانی تأکید دارند و 
تأکید می کنند که خواهان ایجاد جامعه ای عادلانه، آزاد و امن برای همه ایرانیان و 

روابطی صلح آمیز و مبتنی بر احترام متقابل با همه کشورها هستند.
دو بیانیــه مطالبــات و راهکارهای مشــخصی برای تحقق اهــداف خود ارائه 
می دهند. این مطالبات و راهکارها شــامل اصلاح قوانین، برگزاری انتخابات آزاد و 
منصفانه، آزادی بیان و قلم، حقوق زنان و اقلیت ها، مبارزه با فساد، توسعه اقتصادی، 
حفاظت از محیط زیست و صلح و ثبات هستند و تأکید می کنند که برگزاری انتخابات 
آزاد و منصفانه برای تعیین سرنوشــت کشور از طرف مردم از حقوق اساسی مردم 
ایران و آزادی بیان و قلم از ارکان اصلی دموکراسی است و باید در ایران به طور کامل 
تضمین شود. تأکید بر نقش زنان کاهش نقض حقوق اساسی نیمی از جامعه ایران 
از اهداف توافق  های برد-برد و ائتلاف  های ملی در این رویکرد مشارکت  جویانه مورد 
تأکید امضاکنندگان است. بیانیه راه  گشایی تأکید دارد که اقلیت های مذهبی و قومی 
در ایران باید از حقوق کامل شــهروندی برخوردار باشند و توسعه اقتصادی پایدار و 
عدالت محور برای رفاه ۸۸ میلیون ایرانی، حفاظت از محیط زیست برای نسل های 
آینده ایران و صلح و ثبات در منطقه برای توســعه و پیشرفت ایران ضروری است. 
بیانیه «روزنه گشایی کنیم» در انتخابات مجلس دوازدهم توانست تا حدی به تقویت 
میانه روها در ترکیب مجلس و تشــکیل فراکسیون اقلیت نســبتا قوی از نیروهای 
میانه  رو و اصلاح  جو و کاهش تأثیر تندروها منجر شود. این دستاورد در شرایطی که 
انتخابات مجلس دوازدهم به صورت بسیار محدود و حداقلی و با مشارکت پایین 
به ویژه در شهرهای بزرگ برگزار شد، نشان دهنده اثربخشی رویکرد مشارکت جویانه 
و اصلاح گرایانه است که می تواند به عنوان الگویی برای انتخابات ریاست جمهوری 
پیش رو استفاده شود. بیانیه «روزنه گشایی کنیم» با معرفی مفهوم رأی اعتراضی و 
روزنه گشا، توانست توجه عمومی را به ظرفیت های متعدد حق رأی جلب کند. این 
رویکرد نشان داد که حتی در شرایط محدود نیز می توان با استفاده از رأی اعتراضی 
بــه بهبود ترکیب مجلس و جلوگیری از قدرت گرفتن تندروی کمک کرد. یکی دیگر 
از دستاوردهای بیانیه «روزنه گشایی کنیم»، پذیرش تکثر راهبردی در میان نیروهای 
اصلاح طلب بود. این تکثر راهبردی به افزایش همکاری و هم افزایی میان نیروهای 
مختلف منجر شد و نشان داد که می توان با پذیرش تنوع و تفاوت ها به نتایج بهتری 
دســت یافت. این رویکرد در بیانیه «راه گشــایی کنیم» نیز مــورد تأکید قرار گرفته و 
به عنوان یکی از راهبردهای مهم برای تقویت میانه و ایجاد توافق های مسئله محور 
پیشنهاد شده است. بیانیه «راه گشایی کنیم» با در نظر گرفتن شرایط خاص اقتصادی 
و سیاســی کنونی ایران ما، به ضرورت تقویت کنشگری میانه و پل ساز در سیاست 
رســمی و جامعه پرداخته و به پیشنهاد راهکارهای عملی و کاربردی می پردازد و 
تأکید دارد که تحریم های خارجی و دوقطبی گرایی سیاســی داخلی، به ویژه از سال 
۹۷ به این ســو، بر زندگی عادی عموم ایرانیان فشــار ســهمگینی وارد کرده است. 
در این شرایط، تقویت کنشگری میانه و اصلاحگر، دوراندیش و توافق ساز، به عنوان 
راهی برای کاهش شــکاف بین حاکمیت و جامعه و ایجاد توسعه پایدار و فراگیر، 
گشایش سیاسی و کاهش شکاف  های اجتماعی مطرح می شود. این بیانیه همچنین 
بر اهمیت به رسمیت شناسی تکثر و پذیرفتن اقلیت بودن همه نیروها و گرایش  های 
سیاسی ایران تأکید دارد و عنوان می کند که «ضرورت امروز ائتلاف های مسئله محور 
برای گشودن درها و راه های بسته است، نه قفل کردن درها و مسدودکردن راه های 
جدید. وقت تنفس جامعه اســت، وقت برساختن جمعیِ امید به ثبات و گشایش 

تدریجی و مستمر است و نه تشدید خشم و توجیه انفعال یا انتظار برای انفجار».
در نهایت «روزنه گشــایی» و «راه گشــایی» نقشــه راهی امیدوارانه برای آینده 
ایران ما ارائه می دهند و با اتکا به نظریات علمی، دســتاوردهای عملی و مطالبات 
و راهکارهای مشخص، مســیری روشن برای عبور از چالش های پیش رو و ساختن 

ایرانی آباد، آزاد و توسعه یافته ترسیم می کنند.

واکنش عقلایی به ادعاهای ضدایرانی
۴- اجلاس سال آینده اتحادیه عرب در کشور عراق برگزار می شود. از این 
رو ضروری است دســتگاه سیاست خارجی در فرصت کمتر از یک سال 
پیش رو از تمام ظرفیت های دیپلماتیک کشور استفاده کند تا در نشست 
آینده اتحادیه عرب در کشــور دوست یعنی عراق ادعاهای واهی و ضد 
تاریخی امارات در نشست اتحادیه عرب زمینه طرح و تصویب نیابد. هر نوع کم کاری 
و سســتی در این باره به معنای فرصت سوزی اســت. تا فرصت هست، باید با تمام 
قدرت کوشید تا در نشست بعدی اتحادیه عرب در برابر ادعاهای واهی امارات سدی 
جدی ایجاد کرد. ادعاهای ضدایرانی امارات و اتحادیه عرب نیازمند اقدامات و واکنش 

عقلایی است، آیا چنین اراده ای در دستگاه های مسئول وجود دارد؟

در صحن شورای شهر تهران افشا شد

قرارداد پر ابهام در بهشت

خبر یادداشت

جامعهجامعه

 افشای قرارداد چند هزار میلیاردی بدون مجوز شورا
برخــلاف هفتــه گذشــته که اعضای شــورای شــهر در 
تذکرات شــان اشــاره ای هم به انتخابات ریاست جمهوری و 
شــاخص های گزینه مطلــوب می کردند کــه کار اجرائی به 
جای وعده دادن در آن مشــترک بود، این هفته اعضا ترجیح 
دادند درباره موضوعات شــهری سخن بگویند. سوده نجفی، 
عضو هیئت رئیسه شورای شــهر تهران، در تذکری پر ابهام و 
کلی بی آنکه اشاره ای به جزئیات کند، از قراردادی چند هزار 
میلیاردی در یکی از مؤسسات زیرمجموعه دفتر شهردار خبر 
داد که تشــریفات قانونی آن طی نشده و مجوز لازم را هم از 

شهرداری نگرفته است.
او از شهرداری تهران خواست در اسرع وقت درباره چند 

قرارداد خارج از تشریفات منعقدشده، شفاف سازی کند.
بــه گفته نجفــی یکــی از مؤسســات زیرمجموعه دفتر 
شــهردار، بدون رعایت هرگونه مجــوز قانونی، اقدام به عقد 
قــراردادی چندهمتی خــارج از حدود و اختیارات شــهردار 
تهران و بدون اخذ مجوز از شــورای شــهر تهــران، خارج از 
تشــریفات کرده اســت. او ادامه داد: توقع می رود شــهردار 
تهران درباره این گونه اقدامات بی ضابطه پاسخ گوی اعضای 
شــورای شهر باشد و درصورتی که پاســخ قانع کننده ای داده 
نشــود و شهردار تهران ابعاد این قرارداد را در اختیار اعضای 
شورای شهر قرار ندهد و پاسخ تذکر بنده در اسرع وقت داده 
نشود، مراتب از طریق مراجع قانونی قابل پیگیری است. این 
قرارداد، قرارداد چین نیست که محرمانه باشد. باید در اختیار 

اعضای شورا قرار گیرد و بیان شود.
او یادآوری کرد هیچ یک از اعضای شــورا مخالف توسعه 
موضوعات مدیریت شهری در تهران نیستند؛ ولی عقد چنین 
قراردادهایی بدون مجوز از شــورای شهر غیرقانونی است و 

باید قبل از آن مجوز های لازم گرفته شود.

 پروژه ایوان ری همچنان بلاتکلیف
جعفر بندی شــربیانی، هم در تذکری به پروژه تمام شــده 
امــا بلاتکلیف ایــوان ری در منطقه ۲۰ اشــاره کرد و گفت: 
از دوره مدیریــت چهارم این مجموعه احداث شــده، اما به 
بهره بــرداری لازم نرســیده اســت. اگــر درحال حاضر چنین 
مجموعه ای احداث شــود، میلیاردها تومــان هزینه خواهد 
داشــت. یکی از نقدهایی که به دوره پنجم مدیریت شــهری 
وارد بود، تکمیل نشــدن مجموعه ایــوان ری بود؛ مجموعه 
بســیار عظیمی کــه دارای ظرفیت های متعددی اســت، اما 
متأسفانه درحال حاضر که ســال پایانی دوره ششم را سپری 
می کنیم، این ظرفیت ها هنوز بالفعل نشــده و هیچ برنامه ای 
برای آن در نظر گرفته نشده است. ظرفیت های این مجموعه 
برای راه اندازی جریان های فرهنگی در جنوب تهران بســیار 
مؤثر است که متأسفانه آنچه ما از نزدیک مشاهده می کنیم، 

بهره برداری نشدن از این ظرفیت هاست.

 درخواست از شهروندان برای پیشگیری از قطع درخت
اما قطع درختــان باز هم موضوع تذکــر یکی از اعضای 
شــورای شــهر بود. مهــدی اقراریان، رئیــس کمیته نظارت 
شورای شهر تهران، از تهرانی ها خواست در صورت مشاهده 
قطع درختان شــهر به شــورا گزارش دهند. او اعلام کرد که 
شــهروندان در صورت مشــاهده قطع درختان، از طریق پل 
ارتباطی شــورا در فضای مجازی با شــماره ۰۹۹۱۵۱۰۴۰۰۰ 
یــا حســاب های مجــازی کمیته نظــارت شــورا، دراین باره 
اطلاع رســانی کنند تا بتوانیم با پیگیری موضوعات، حافظ و 

نگهبان محیط زیست در شهر تهران باشیم.
اقراریان ادامه داد: با توجه به حساســیت موجود در این 
زمینه درخواســت می شــود در اقدامی مشارکتی شهروندان 
هم به عنــوان دیده بانان اصلی حفاظت محیط زیســت، در 
صورت مشــاهده این مســئله، آن را به نماینــدگان خود در 
شورا گزارش دهند. با هماهنگی هایی هم که با دستگاه قضا 
دراین باره انجام شده، گزارش های دریافتی برای رسیدگی به 
تخلفات به دستگاه قضا ارسال می شود. امیدواریم بتوانیم به 

این طریق از وقوع قطع درختان در شــهر تهران به عنوان یک 
مسئله مهم پیشگیری کنیم.

 بوی فاضلاب امان ساکنان این محله را بریده است
این هفته نیز گزارشی از محله گردی یکی از اعضای شورا 
در صحن قرائت شــد. محلــه ای که بوی تعفن و سیســتم 
ناکامل فاضلاب زندگی را برای ساکنانش سخت کرده است.

ناصر امانی، عضو شــورای شــهر در جریان ارائه گزارش 
محله گردی محله دســتغیب در منطقه ۹ گفت: این محله 
۳۵ درصد بافت فرســوده کل منطقــه را به خود اختصاص 
داده که یک آمار کم نظیر در شهر تهران است. به جز تعدادی 
از واحدهای مسکونی و تجاری که در گذشته نوسازی شدند 
یــا در حال نوســازی هســتند، بقیه کالبد محلــه صددرصد 
بافتش قدیمی و فرســوده است. در کل ناحیه، یعنی هر سه 
محله ۱۸۹ پلاک در حال نوســازی اســت که اکثر آن در این 
دوره اتفاق می افتــد؛ اما وقتی با ســازندگان حرف می زنیم 
همچنان از فرایند اخذ پروانه و دستور نقشه شکایت دارند و 
حتی از چهار ســال گذشته دوندگی برای گرفتن مجوز و آغاز 
عملیات نوسازی ســخن می گویند. پیرمردی می گفت هفت 
سال است مســتأجرم و منتظرم تا ســهمم از واحد در حال 
نوســازی به من تحویل داده شود و از یک طرف او گلایه مند 
بود که قرار بوده چهارســاله خانه اش را بســازند و سه سال 
اســت که از موعد تحویل خانه اش گذشــته و از طرف دیگر 
ســازنده هم به دلیل طولانی شــدن فرایند و پیچ وخم اداری 

شهرداری می نالد.
امانی اضافه کرد: هرچند تسهیلات و مشوق های نوسازی 
بافت فرســوده ازجمله طبقات تشویقی در این دوره اجرائی 
شــده، اما روند رفت وآمدی بین شــهرداری و دفاتر خدمات 
الکترونیک و نظام مهندســی سازندگان را خسته کرده است. 
در کنــار این وضعیت بافت فرســوده، اجرانشــدن سیســتم 
فاضــلاب و روان بودنــش در انهار و حتی کانیوهای ســطح 

معابر بوی تعفن را به مشام هر عابری آشنا می کند.

 ۸۰ تیر برق مزاحم در یک محله
این عضو شــورای شــهر تهــران با بیان اینکــه حدود ۱۰ 
کیلومتر از سیستم فاضلاب ســطح منطقه ۹ همچنان باقی 
مانده، ادامه داد: ۸۰ تیر برق مزاحم در ســطح معابر محله 
وجود دارد که بســیاری از آنها خطرآفرین است و استحکام 
خــود را از دســت دادند و علاوه بــر مزاحمت بــرای تردد 
خودروهای مردم، ممکن اســت با ســقوط آنها جان عده ای 
از عابــران هــم به خطر بیفتــد. در یک کوچه هم اســکلت 
بتونی و هم تیر برق چوبی متعلق به چند دهه قبل هســت 
و مزاحم تردد مردم اســت و حتی برای دسترســی مأموران 
شــهرداری برای نظافت آنجا مشــکل ایجاد می کند. هرچند 
توافقاتی با شــهرداری منطقه و شرکت برق برای جا به جایی 
و حفظ این تیرهای برق انجام شده و پی کنی برخی از آنها در 
معابر شروع شده، ولی رها شدند و در برخی موارد هم ریشه 
درختان کنار تیرهای برق هم قطع شــده است؛ یعنی کسانی 
که پی کنی کردند تا تیر برق را بردارند، ناشــیانه ریشه درخت 
کنار تیر برق را هم زدند و درخت در حال خشک شــدن است 
و خشک شــدن درختان تنومند و باارزش سطح معابر محله 

هم وجود دارد.

 گربه های این محله از موش هایش وحشت دارند
او بــا بیان اینکه وقتی سیســتم فاضلاب وجود نداشــته 
باشــد، فاضلاب در انهار جاری باشــد، معابر کم عرض باشد 
و در مرکــز آنها تیر برق مزاحم باشــد، دیگــر توقع نظافت، 
تمیزی و آراســتگی غیرمنطقی به نظر می رسد، گفت: برای 
تنظیــف محله به شــهرداری منطقه و پیمانــکار آنجا حق 
می دهم. کارشان سخت است، به ویژه در معابر و کوچه های 
کم عرض. به گفته مردم ســروکله جانوران موذی و موش ها 
که گاهی اوقات گربه ها از آنها وحشت دارند، پیدا می شود و 
طعمه گذاری در آنها و کانیوهایی که فاضلاب در آنها جاری 

اســت، بلای جان حیوانات نمی شــود. کارکنان شهرداری در 
آنجا درباره مبارزه با حیوانــات موذی کم کاری نکردند؛ ولی 
زیرســاخت ها، زیرســاخت هایی نیســت که بتواند جمعیت 
حیوانات موذی را کنترل کند. مخازن زباله هم وجود دارد، اما 
تعدادشــان کافی نیست و حتی روزانه در برخی از خیابان ها 

این مخازن در سطح محلات سه بار تخلیه می شوند.

 یک مخزن زباله برای ۹ کوچه
او با اشاره به اینکه معابر فرعی نظافت نمی شوند، تأکید 
کرد: به طور متوسط در ۹ کوچه محله یک مخزن زباله وجود 
دارد و با وجود گفته مدیران شهرداری قرارداد جدید خدمات 
شهری کاملا حجمی است و هیچ الزامی برای حضور تعداد 
نیروهای انسانی در معابر منطقه برای پیمانکار وجود ندارد. 
علاوه بــر تیرهای بــرق، باکس های زردرنــگ خطرناکی در 
پیاده روهای معابر وجود دارد که باید برای جمع آوری آنان و 
حفاظت از جان مردم به ســرعت اقدام شود. در منطقه ۹ از 
این علائم زیاد دیدیم که برنده است و اگر کسی به سقف شان 
برخورد کند، ممکن اســت حتی اســتخوان پا را هم بشکند. 
نمی دانــم چه توجیهی وجــود دارد که اینهــا در پیاده روها 

باشد؟

  تجمع عصرگاهی معتادان
امانــی گفــت: آســفالت اطــراف تنــه زیریــن درختان، 
جمع آوری زباله و نخاله اطراف درختان، شناسنامه نداشــتن 
درختــان، آبیاری نشــدن به موقــع و هرس نشــدن در فصل 
مناســب مشکلاتی است که موجودیت ارزشمند این درختان 
را تهدیــد می کند. مجموعه فرهنگــی و اجتماعی در محله 
نیست. ســرانه آموزشی به جز دبیرســتان دخترانه در دیگر 
مقاطع مــدارس دولتی در محله فعال اســت که مثل اکثر 
محلات به توجه و نوسازی نیاز دارند. دبیرستان دولتی شهید 
کمالی از دبیرســتان های قدیمی اســت که به نوســازی نیاز 
دارد و آسفالت آن و نمازخانه اش مشکل دارد. هر سه بانک 
دولتی که در گذشته در محله فعال بودند و به مردم خدمات 
می دادند، تعطیل شــدند و از محله رفتند، مثل اکثر محلات 
کم برخوردار و مردم برای اینکه بخواهند از کارت بانکی شان 
اســتفاده کنند، باید به محلات دیگــر بروند و کار بانکی خود 
را انجــام بدهند. از رئیس کل بانــک مرکزی و مدیران عامل 
بانک های ســپه، صادرات و ملی که همگی دولتی هستند و 
موظف اند بــه مردم خدمات بدهند، می خواهم یک شــعبه 
بانک یا یــک خودپرداز در این محله قــرار بدهند و به مردم 
خدمــت بدهــد. در محله فقط یک داروخانــه وجود دارد و 

ساعتی که ما رفتیم، یعنی ساعت ۱۱ صبح تعطیل بود.
مردم از تجمــع برخی از معتادان و مزاحمت عصرگاهی 
در بوستان ها گلایه داشتند که این طبیعی است. ۹ ماه است 
که سرای محله از طریق یکی از کارمندان شهرداری به عنوان 
سرپرست اداره می شود. هیئت امنای محله در ۹ اردیبهشت 
با حضور منتخبان شــورا و فقط دو عضو از دیگر ســازمان ها 

تشکیل شده بود.
او در نهایت خواسته اهالی محله دستغیب را به صورت 
خلاصه مطرح کرده و گفت: درخواســت اهالی عبارت است 
از: اول؛ تکمیل سیســتم فاضــلاب و اتصال انشــعابات که 
مهم ترین خواســته مردم اســت. دوم؛ تســهیل و تسریع در 
صدور پروانه و دســتور نقشــه واحدهای فرسوده به صورت 
ویژه با توجه به ابعاد وســیع فرســودگی بافت محله. سوم؛ 
جمع آوری تیرهای بــرق مزاحم. چهارم؛ جمــع آوری انهار 
باقی مانده و اجرای درســت کانیو و توجه به شــیب معابر. 
پنجم؛ نظافت و پاک ســازی انهار و معابــر فرعی به صورت 
مســتمر و نظارت بر عملکرد پیمانکار با توجه به بار سنگینی 
که ســه منطقه بر دوشش اســت و هر سه منطقه هم بزرگ 
است و بافت فرسوده و مشکل نظافت و جمع آوری پسماند 
دارند که امیدوارم بیشــتر مورد توجه شــهرداری مرکز قرار 
بگیرد و شــهرداری منطقه تمام توانــش را در این زمینه به 

کار گرفته است.

بازتاب

ادامـه از 
صفحه

۸

نام شــهردار تهران در فهرســت نامزدهــای تأیید 
صلاحیت شده شــورای نگهبان اســت. او از امروز 
تا بامداد هفتــم تیرماه می تواند بــرای پیروزی در 
انتخابات تلاش کنــد و به گفته خــودش قرار هم 
نیســت پوششــی گزینه دیگری باشــد. زاکانی در 
«برای  صفحه شخصی اش در فضای مجازی نوشته 
تداوم راه شــهید رئیســی و تکمیل خدمات، تا آخر 
می مانم و رقابت می کنم». شــهردار تهران دقایقی 
پس از اعلام نامش به عنوان یکی از نامزدهای تأیید 
صلاحیت شــده در جمع مدیران شهری گفته است: 
اســتفاده از امکانات شــهرداری و بیت المال برای 
تبلیغ هر نامزدی و به  طریق اولی برای بنده خط قرمز 
ما است و جهت گیری مصرف ظرفیت شهرداری به 

نفع هــر نامزدی و بدتر از همه خــودم به هیچ وجه 
نباید اتفاق بیفتد. انتظار این است که از این مسئله 
صیانــت شــود و از اینکه ظرفیت هایــی که خلق 
می شــود، برای افراد و نامزدها چه بنده و چه کسی 
دیگر اســتفاده شود پرهیز شــود؛ البته برای خودم 
سخت تر می گیرم. او گفته اســت که به هیچ عنوان 
نباید مســیر خدمت رســانی به شــهروندان و امور 
شــهرداری در جریان رقابت های انتخاباتی آسیب 
بخورد و تحت تأثیر قرار بگیــرد. اما هنوز وضعیت 
مرخصی او از شــهرداری و جانشین او در شهرداری 

مشخص نیســت. مهدی چمران، رئیس شورا، برای 
چندمین بار در چند روز اخیر درباره حضور شــهردار 
تهران به عنــوان داوطلــب در فراینــد انتخابات 
ریاست جمهوری گفته «شهردار باید مرخصی بگیرد، 
چون دو کار را با هم نمی توان انجام داد. جانشــین 
شــهردار در این ایــام امور را دنبــال خواهد کرد و 
مسئله پیچیده ای نیست». به گفته او شهردار تهران 
هر زمانی به این نتیجه برســد که فرصت نمی کند به 
کارهای مجموعه شــهرداری تهران رســیدگی کند، 
باید مرخصی بگیــرد. بی تردید انجام هم زمان امور 
شهرداری و شــرکت در انتخابات یک مقدار مشکل 
اســت و شاید عملی نباشــد، اما اگر بتواند هر دو را 
پیگیری کند، مشکل قانونی در این زمینه وجود ندارد.
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فرهاد  قائمیان  حکم  گرفت
ایســنا: فرهاد قائمیــان بازیگــر عرصه 

ســینما، تلویزیون و تئاتر و عضو شــورای 
جشــنواره  پنجمیــن  سیاســت گذاری 
بین المللــی فیلم کوثــر، به عنوان رئیس 
و  رویــداد هنــری  ایــن  داوران  هیئــت 
فرهنگی منصوب شــد. ناصر باکیده دبیر 
جشــنواره در حکمی فرهاد قائمیان را به 
عنوان رئیس هیئت داوران این جشنواره 
منصوب کــرد. در حکم دبیر جشــنواره 
خطــاب به رئیــس هیئــت داوران آمده 
است: «پنجمین جشنواره بین المللی فیلم 
کوثر به عنوان یکی از رخدادهای فرهنگی 
ســینمایی با محوریت نقش زنان ایثارگر 
در ســینما به عنوان بستری مناسب برای 
شکوفانمودن اســتعدادهای فیلم سازان 
متعهد کشــورمان و معرفی آثــار ارزنده 
بین المللی به ویژه ســینمای کشورهای 

حوزه مقاومت پیش رو خواهد بود.
با عنایت بــه تجربیات ارزشــمندتان 
فرهنگــی،  مختلــف  عرصه هــای  در 
هنری و ســینمایی بــه موجب این حکم 
حضرت عالــی را به عنــوان رئیس هیئت 
بین المللی  جشــنواره  پنجمیــن  داوران 
فیلم کوثر منصوب می نمایم. امید است 
با حضور مؤثر و بهره گیری از ظرفیت های 
گسترده هنرمندان در عرصه سینما شاهد 
تجلی این رویداد فرامرزی باشیم». گفتنی 
اســت: سال گذشته دو ســریال «مشاور» 
و« ترور» از شــبکه های یک و افق با بازی 
فرهاد قائمیان روی آنتن رفت. همچنین 
دو فیلم اکران نشده «بهشت تبهکاران» و 
«قلــب رقه» نیز با بازی او در نوبت اکران 
قرار دارد. قائمیان در چهل ویکمین دوره 
جشــنواره بین المللی فیلــم فجر دیپلم 
افتخار بهترین بازیگــر نقش مکمل مرد 
را برای فیلم ســینمایی «غریب» کســب 

کرده بود.

پنجمین جشنواره بین المللی فیلم 
کوثر، توســط «بنیاد آیه هــای ایثار و 
تلاش» با همکاری شهرداری تهران، 
مؤسسه تصویر شــهر، معاونت امور 
زنان و خانــواده ریاســت جمهوری، 
سازمان امور ســینمایی، بنیاد شهید 
و امــور ایثارگــران و صداوســیمای 
جمهــوری اســلامی ایران تیر ســال 
جاری با دبیری ناصر باکیده در تهران 

برگزار می شود.

بازگشت  ابوالفضل  پورعرب  به 
صحنه تئاتر  قطعی  شد

ایسنا: ابوالفضل پورعرب با نمایش نامه ای 

از شکســپیر به صحنه بازمی گردد. او که 
آخریــن بار نمایش «خســیس» نوشــته 
مولیــر را در تــالار وحــدت روی صحنه 
برده بود، حالا بعد از ۲۱ ســال قصد دارد 
اثــر جاودانه ویلیام  نمایش نامه «اتللو» 
شکســپیر را در همین تالار اجــرا کند. به 
این  گفته علیرضــا تقی پــور، تهیه کننده 
اثر نمایشــی، قرار اســت نمایش «اتللو» 
شهریور ماه امســال به مدت ۴۰ شب در 
تــالار وحــدت روی صحنه بــرود. ضمنا 
طبق برنامه ریزی انجام شده ۱۵ مرداد در 
یک نشست خبری، از پوستر نمایش نامه 
«اتللــو» در تــالار رودکی بــا جمعی از 
هنرمنــدان و اصحــاب رســانه رونمایی 
می شــود. بــه زودی اطلاعات بیشــتری 
درباره گــروه بازیگــران و دیگــر عوامل 
اجرائــی این نمایش اعلام خواهد شــد. 
سال گذشته نیز اعلام شد که این نمایش 
قرار است روی صحنه برود اما اجرای آن 
محقق نشد اما طبق اعلام تهیه کننده کار، 

این نمایش امسال قطعا اجرا می شود.

مجموعه فیلم های کوتاه «سیمرغ» 
به نمایش گذاشته شدند

مراســم اکران افتتاحیه مجموعه فیلم های کوتاه «سیمرغ» شامل 
چهــار فیلم «ارفاق»، «شــریف»، «دآبــر» و «برنــو» از طرف گروه 

سینمایی هنر و تجربه در پردیس سینمایی چارسو برگزار شد.
آیین افتتاحیــه مجموعه فیلم های کوتاه «ســیمرغ» با حضور عوامل، 
بازیگران فیلم های کوتاه این مجموعه و جمعی از هنرمندان و کارگردانان 

سینما شامگاه در پردیس سینمایی چارسو برگزار شد.
اجرای این مراســم بر عهده میثم کریمی بــود. او در ابتدا با بیان اینکه 
خانواده فیلم کوتاه شــریف اســت، گفت: اتفاقات مختلفی در طول چند 
ســال اخیر رخ داد که اجازه نــداد چهار فیلم کوتاه ســیمرغ فجر گرفته 
این بســته اکران شوند، اما به واســطه تلاش آنها و گروه سینمایی «هنر و 
تجربه» این مسیر را تحقق بخشید. او سپس از کارگردانان چهار فیلم بسته 

«سیمرغ» دعوت به حضور روی صحنه کرد.
مراســم، با یادی از زنده یاد امیر الوندی یکی از تهیه کنندگان فیلم کوتاه 
«دآبر» ادامه پیدا کرد و به احترام روح آن مرحوم حضار یک دقیقه سکوت 

کردند.
ســعید نجاتی، کارگردان فیلم کوتاه «دآبر»، درباره بســته «ســیمرغ» 
توضیح داد: به دلیل اتفاقات مختلف مانند کرونا که پیش آمد و فیلم های 
کوتاه سیمرغ گرفته اکران نشدند، ســال گذشته به همراه دوستان تصمیم 
گرفتیم که فیلم های مان را به اکران برســانیم و با آقای محمد طیب، مدیر 
گروه ســینمایی «هنر و تجربه»، گفت وگویی داشــتیم، اما سال گذشته این 
اکران محقق نشد. امســال تصمیم گرفتیم که این اتفاق بیفتد. ما تصمیم 
گرفتیم در این بسته پشت صحنه فیلم ها را به بسته اضافه کنیم. برای من 
مهم اســت که مخاطبان سینما در شهرهای دیگر که امکانات تهران را در 
اختیار ندارند، این پشــت صحنه ها را ببیننــد، چراکه به فعالان فیلم کوتاه 
انگیزه می دهد. ابوالفضل جلیلی فیلم ســاز مؤلفی اســت که فیلم هایش 
اکران نشــده اند و به همین دلیل به این ایده رســیدیم که در بخش هایی از 
بسته «سیمرغ»، پلان هایی از فیلم های آقای جلیلی را نمایش دهیم که با 

پیشنهاد خودش بوده است.
او درباره تهیه  کننده فقیــد فیلمش بیان کرد: زنده یاد امیر الوندی برای 

اکران فیلم «دآبر» به جمع ما آمد، اما حیف که نشد در کنار ما باشد.
رضا نجاتی کارگردان فیلم کوتاه «ارفاق»، محمد علیزاده فرد کارگردان 
فیلم کوتاه «شریف» و محمد ثریا کارگردان فیلم کوتاه «برنو» نیز در ادامه 
مراسم در سخنانی کوتاه از سختی شرایط تولید فیلم کوتاه گفتند و سپس 

از عوامل فیلم های شان تشکر کردند.
محمد ثریا کارگردان فیلم کوتاه «برنو»، گفت: «برنو» فیلم دغدغه مندی 
از زنان و مردان ســرزمینم است. ما در این فیلم شاهد همکاری نزدیک ۳۰ 
نفر از اهالی پــاک و مهربان بختیاری بودیم که با اینکه هرکدام در جایگاه 
و رتبه های علمی، شغلی و کاری بالایی در شهر خودشان بودند اما حاضر 
شــدند برای درآمدن حس و فضای فیلم، چند شب با ما همکاری کنند. از 

خداوند سپاسگزارم که اگر کمک او نبود، این مهم میسر نمی شد.
در پایان مراســم، فیلم های کوتاه روی پرده رفــت. فیلم کوتاه «دآبر» 
در سی و هشــتمین دوره، فیلم کوتاه «ارفاق» در چهلمین دوره، فیلم کوتاه 
«برنو» در چهل و یکمین دوره و فیلم کوتاه «شریف» در چهل و دومین دوره 

جشنواره فیلم فجر، سیمرغ بخش کوتاه را از آنِ خود کرده اند.
پیش از آغاز اکران، هنرمندان میهمان پوستر بسته فیلم کوتاه «سیمرغ» 
را به یادگار امضا کردند. ازجمله حاضران در این مراسم می توان به کاظم 
بلوچی، عادل تبریــزی، محمد حمزه ای، امید شــمس، عماد خدابخش، 
ســعید کشــاورز، مهدی برزکی، میکائیل دیانی، مهری آل آقا، مجید پتکی، 
هاشــم مرادی، ســجاد ایمانی، امین قشــقاییان، یوســف منصوری، زیور 
حجتی، اکبــر محمدی، نوشــین معراجــی، رضا فهیمــی، محمدصالح 
حجت الاســلامی، علی واحدیان، آرمیــن اعتمــادی، محمدرضا مرادی، 
مهدیه غلامحســینی، جاوید ســبحانی، امیر مهندســیان، ایمان شــمس، 
وحید پرشــاد، روناک جعفــری، فاطیما نوفلی، رامین پورعبداالله، رســول 
علیزاده، یاســین ناصری، کیانا منتجبی، حســن عســگری، فرن حسنی نیا، 
گلنوش انصــاری، مریم شــاه ولی، آوا دارویت، عبدالرضا پارســا، مجتبی 
و کوروش شــاداب فر، اســرا جلیلیان، محســن مجیدپــور و مریم ماهانی 

اشاره کرد.

برگزاری  هفته فیلم  احمدرضا معتمدی
 در موزه سینما

هم زمان با بزرگداشــت احمدرضــا معتمــدی، فیلم نامه نویس و 
کارگردان پیش کسوت سینما، چهار فیلم از آثار این هنرمند در موزه 

سینما به نمایش درمی آید.
فیلم های ســینمایی «راه رفتن روی ســیم»، «ســوء تفاهم»، «دیوانه ای 
از قفــس پرید» و «قاعده بازی» به ترتیب از روز چهارشــنبه ۲۳ تا شــنبه 
۲۶ خرداد هر روز ســاعت ۱۶ در ســالن فردوس موزه سینما نمایش داده 
می شــود و بعد از نمایش هر فیلم جلسه نقد و بررسی با حضور منتقدان 

سینما و استادان دانشگاه برگزار می شود.
مراســم بزرگداشــت و افتتاحیه گنجینه این هنرمند شناخته شــده روز 
سه شنبه ۲۲ خرداد ساعت ۱۷ در سالن فردوس موزه سینما برگزار می شود 
و حضور در این مراســم و تماشــای آثار این هنرمند برای علاقه مندان آزاد 

و رایگان است.

همایون  غنی زاده  فیلم  جدیدی  می سازد
ایسنا: همایون غنی زاده این روزها مشغول ساخت فیلم جدید خود 

اســت. فیلم جدید این کارگردان «آه! چه روزهای خوشی بود!» نام 
دارد که د رحال حاضر در خارج از کشور کلید خورده است.

غنی زاده خود، نگارش فیلم نامه این فیلم را بر عهده دارد که در خلاصه 
داســتان آن آمده: «عمارتی با ارزش از سوی ســرایدار قدیمی آن مصادره 
شــده اســت. حالا فرزند او مجبور اســت بعد از مرگ پدر، برای اصلاح و 

سندسازی، دنبال صاحبان اصلی آن در خارج از کشور بگردد».
فیلم «آه! چه روزهای خوشــی بود!» با ترکیبــی از بازیگران داخلی و 
خارجی ساخته می شود که تعدادی از آنان تاکنون مقابل دوربین رفته اند.
تهیه کننده فیلم، کمپانی تجربه هنر نمایش و OWHD اســت و گروه 
ســازنده آن قصد دارند بعد از ساخت فیلم، شرایط اکران آن را در ایران و 

برای تماشاگران ایرانی نیز فراهم کنند.
همایون غنی زاده بعد از کارگردانی چند اثر نمایشــی، ســال ۹۷ فیلم 
ســینمایی «مســخره باز» را با حضور بازیگرانی ماننــد علی نصیریان، رضا 
کیانیان، بابک حمیدیان، صابر ابر و هدیه تهرانی ســاخت که در جشنواره 

فیلم فجر و چند جشنواره بین المللی، جوایز گوناگونی را از آنِ خود کرد.
او که تجربــه اجرای نمایش هایی مانند «در انتظــار گودو»، «ددالوس 
و ایــکاروس»، «آنتیگونه»، «ملکه زیبای لی  نیــن»، «کالیگولا» و... را دارد، 
بعد از اجرای نمایش «می سی ســی پی نشسته می میرد» که پاییز سال ۹۷ 
در تالار وحدت روی صحنه رفت، چند ســالی است که از صحنه تئاتر دور 

بوده است.

اخبار برگزیده

سینماسینما

محمد خزاعی، رئیس سازمان سینمایی، به تازگی از راه اندازی 
«گروه ســینمایی فرهنگ» در راســتای حمایت جامع و قاعده مند 
از اکران فیلم های فرهنگی در سراســر کشور خبر داده است. «در 
سال های گذشــته بحث های مختلف و دامنه داری درباره شرایط 
اکران فیلم های فرهنگی در کشور وجود داشته و هرساله بر دامنه 
آنها افزوده شــده است. بعد از بررسی های کارشناسی درباره ارائه 
ســازوکار حمایتی از این جریان ســینمایی مصوب شــد برنامه ای 
هدفمند برای حمایت از فیلم های غیرتجاری به دلیل شرایط اکران 
آسیب پذیری که دارند، تدوین شود که خوشبختانه این مهم، اکنون 
محقق شــده اســت». این جملات درباره چرایی اجرائی شدن این 
طرح از زبان محمد خزاعی است. رئیس سازمان سینمایی با اشاره 
به اینکه مدیریت گروه ســینمایی فرهنگ به مؤسســه سینماشهر 
واگذار و آیین نامه آن ابلاغ شده است، خاطرنشان کرد: ایجاد گروه 
سینمایی فرهنگ، پاســخ به ضرورتی چندین ساله در حوزه اکران 
فیلم هاســت که خلأ آن کاملا احساس شده و پیش بینی می شود 
با راه اندازی این گروه ســینمایی بتوان رضایت خانواده ســینما و 
مخاطبان این گونه آثار را در اقصانقاط کشــور جلب کرد. به گفته 
او در این طرح، فیلم های سینمایی در سینماهای منتخب نمایش 
داده می شوند. او درباره روند اکران این آثار عنوان کرد: فیلم هایی 
که قرار اســت در این گروه ســینمایی وارد چرخه اکران شوند، از 
طریق مؤسسه سینماشهر درخواســت های خود را ارائه خواهند 
داد که پس از تأیید در شورای انتخاب گروه سینمایی فرهنگ برای 

اکران در سالن سینماهای منتخب اقدام خواهد شد.
خزاعــی با توضیح اینکه یکی از معضلات فیلم های فرهنگی، 
اکــران پراکنده، کم رونــق و خارج از ضابطه این آثار بوده اســت، 
تصریح کرد: با برنامه ریزی های انجام شده مقرر شد زمان اکران آثار 
فرهنگی قاعده مند، شفاف، منظم و مستمر انجام شود، به طوری که 
مخاطــب این نوع آثار در همه روزهای هفته، امکان دسترســی و 
تماشــای آن را داشته باشند. به همین منظور سینماهای منتخب 
موظف اند بســته زمانی اکران ساعات ۱۴ تا ۲۲ را به صورت مداوم 
و پیوســته داشته باشــند. به عبارت دیگر فیلم های منتخب گروه 

ســینمایی فرهنگ طبق جدول زمان بندی مشخص در سالن های 
منتخب نمایش داده شــده و بلیت فروشی آنها نیز به دو صورت 
آنلاین و حضوری انجام می شــود. او میزان اســتقبال مخاطبان از 
ایــن آثار را یکی از محورهای انتخــاب این آثار عنوان کرد و گفت: 
گروه ســینمایی فرهنگ با هدف زمینه سازی، فضای مناسبی برای 
دیده شــدن این نوع آثار و تحقق شعار عدالت فرهنگی برای همه 
فعالان سینما محسوب می شود و با توجه به ظرفیت هایی که هم 
در حوزه تولید ســینمای ایران و نیــز علاقه مندی مخاطبان به این 
نوع آثار وجود دارد، به نظر می رسد این حوزه چشم انداز مطلوبی 
را پیش رو داشته باشــد. اعضای گروه فیلم های فرهنگی متشکل 
از معاون وزیر و رئیس سازمان سینمایی، معاون نظارت و ارزیابی 
سازمان، مدیر کل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم، مدیرعامل 
مؤسسه سینماشهر، مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی از اعضای 
شورای انتخاب فیلم گروه سینمایی فرهنگ است. «گروه سینمایی 
فرهنگ» عنوان گروه سینمایی جدیدی که رئیس سازمان سینمایی 
از آن به عنوان طرحی تازه یاد کرده است، از جهات متفاوتی ابهام 
دارد؛ اینکه اساسا چه فیلم هایی در این گروه سینمایی جا می گیرند 
و در حضور گروه ســینمایی «هنر و تجربه» که سال هاست محلی 
برای نمایش فیلم هایی از جنس هنری و تجربی در نظر گرفته شده 

است، به چه کار خواهد آمد؟

ایجاد گروه های سینمایی با عناوین مختلف

از گذشته تا امروز، در کنار سینمای بدنه، شکل دیگری از سینما 
که همواره مخاطبان خاص خودش را دارد، برای ســینمای ایران 
مســئله بوده است. «آســمان باز» نام گروه ســینمایی بود که در 
سال ۱۳۸۳ به مدیریت سید ضیاء هاشمی راه اندازی شد. این گروه 
سینمایی مأموریت داشت هر فیلمی را که از نظر معاونت سینمایی، 
فیلم  خاص شناخته می شود، براساس زمان بندی مشخص در سه 
ســالن فرهنگ۲، فلســطین۲ و ایران ۲ به نمایش بگذارد. سال ها 
گذشــت تا دولت یازدهم همت کرد و بخــش ویژه ای به نمایش 
فیلم هــای مخاطب خاص و تجربی اختصــاص داد و از ۱۳ مهر 

۱۳۹۳ گروه سینمایی «هنر و تجربه» با همکاری چهار سالن سینما 
در تهران و یک سالن در مشهد، نمایش فیلم های مخاطب خاص 
سینمای ایران را آغاز کرد. تلاش برای نمایش فیلم های با ارزش در 
میان فیلم های غیرتجاری که اکران شان می تواند جایگاه شایسته و 
درخور سازندگان آنها را در جامعه سینمایی روشن کند و به ارتقای 
دانش سینمایی تماشــاگران و کیفیت هنری سینمای ایران کمک 
کند، ازجمله اهداف این گروه سینمایی عنوان شد. گروه سینمایی 
«هنر و تجربه» آغاز امیدوار کننده ای داشــت و برخی از فیلم های 
حاضر در این گروه سینمایی، در مدت اکران خود به فروش خوبی 
در گیشــه دســت پیدا کردند. ســال ۱۴۰۱ گروه ســینمایی «هنر و 
تجربه» با وقفه ای در فعالیت هایش روبه رو شــد و بعد از آن، این 
گروه سینمایی با مدیریت جدید و البته تغییری در سیاست گذاری، 
فعالیتش را از سر گرفت. در تمام سال های گذشته، با وجود اینکه 
تفکر غالبی برای تشکیل این گروه ســینمایی جاری و ساری بوده 
است و فیلم هایی جدا از جریان اصلی سینما، امکان دیده شدن در 
این فضا را به دست آورده اند، اما همواره نقدهایی متوجه این گروه 
سینمایی بوده اســت. با همه اینها از نظر اغلب سینماگران لزوم 
وجود گروه ســینمایی «هنر و تجربه» برای ســینمای ما همچنان 

ضروری است.
به یقین تا مشخص شــدن ابعــاد مختلف کارکــرد این «گروه 
ســینمایی فرهنگ» و رویکرد و نمایش آثاری که برای آن در نظر 
گرفته می شــود، درباره فعالیت آن نمی تــوان اظهارنظر کرد، اما 
آنچه مشــخص است، یکه تازی سینمای کمدی در سال های اخیر 
است که بسیاری از ســینماگران را به صرافت ساخت آثار کمدی 
انداختــه و از طرفی ســالن داران هم علاقه مند نمایــش این آثار 
هســتند. فیلم هایی که دست کم در دو ســال اخیر ثابت کرده اند 
می توانند مخاطب بیشتری را راهی سالن های سینما کنند و باعث 
رونق گیشه شوند. باوجود این مشخص نیست سالن هایی که برای 
نمایش «گروه ســینمایی فرهنگ» در نظر گرفته شــده، سالن های 
محدود و مشــخصی است یا نمایش فیلم های این گروه سینمایی 

در اغلب سینماهای موجود انجام خواهد شد؟

نگاه

درباره راه اندازی «گروه سینمایی فرهنگ»

طرحی پر  از  ابهام

مینی ســریال «زیر پل» یکی از غمناک ترین مینی ســریال هایی 
اســت که دو هفته گذشته از شبکه Hulu به پایان رسید که یادآور 

یکی از وحشتناک ترین قتل های تاریخ کانادا محسوب می شود.
مینی ســریال هشت اپیزودی «زیر پل» اثر کوین شپرد بر اساس 
واقعیت با تمرکز بر رمان زیر پل اثر ربکا گادفری ســاخته شده که 

متأسفانه نویسنده کتاب پیش از تولید سریال از دنیا رفت.
ایــن رمان بــر اســاس واقعیتی تلخ کــه در ســال ۱۹۹۷ در 
بریتیش کلمبیــا رخ داده، بــه نگارش درآمده بود. ســریال در ژانر 
بیوگرافی، جنایی، معمایی، درام و هیجان انگیز اســت. اما بعد از 
پایان قســمت اول متوجه می شویم که با سریالی عمیق با دیدگاه 
روان شــناختی روبه رو هســتیم. در واقع «زیر پل» دارای تم درام 
احساســی و روان شــناختی است. داســتان این مینی سریال از آن 
قصه های چندلایه معمایی نیست، اما باید اظهار داشت که قصه 

چندخطی است و این برگ برنده خالق سریال است.
در شــهر جزیره ای ویکتوریای زیبا و آرام، خبر ناپدیدشــدن رینا 
ورک دختر ۱۴ســاله هندی تبار، آرامش را یکبــاره به هم می ریزد. 
این ناپدیدشــدن فراتــر از یک حادثه معمولی اســت و در همین 
حین روزنامه نگار و نویســنده ای اهل ویکتوریا به نام ربکا گادفری 
کــه به نیویورک مهاجــرت کرده بود به زادگاهــش بازمی گردد و 
ســعی می کند با نفوذ به حلقه دوستان رینا به پلیس کمک کند. 
ســرانجام به صورت قطره چکانی به مخاطب تزریق می شود که 
رینا توسط شش دانش آموز دختر و یک پسر مورد آزار و اذیت قرار 
گرفته و  ســرانجام در زیر پل توسط دختری به نام کلر و پسری به 
نام وارن کشــته می شــود. آنچه این جنایت را بیش از پیش بر سر 
زبان ها انداخــت تا جایی که از آن به نام «وحشــت اخلاقی» یاد 
می شــود، ظلم غیرانسانی اســت که وجدان خاموش هر کسی را 
بیدار می کند. مسائلی نظیر نوجوانان بدسرپرست یا بی سرپرست، 
نبود خانواده یا عدم درک از سوی والدین، تبعیض نژادی و تبعیض 
عدالتی به وضوح در این مینی سریال روشن است و کارگردان از ما 

می خواهد که با دقت به این وجوه نگاه کنیم.

نوجوانان افسارگسیخته یا والدین ناآگاه

داســتان قتل رینا ابعــاد چندگانــه دارد. عمده ترین بخش آن 
مربوط به گروه همسالان وحشی که به دور از خانواده در خوابگاه 
زندگــی می کنند، بازمی گردد. دخترانی که برای به دســت آوردن 
مواد، فرار و دزدی از کســی ابایی ندارند و رؤیایشــان این است که 
وارد باندهای خلافکار آمریکایی شوند. این خشونت و وقاحتی که 
ما با آن روبه رو هســتیم، فیک نیســت و نویسنده در کتابش طبق 
دیده های خود، والدین رینا و افســران پلیس، دوستان رینا همگی 
از این جنس بودند. دو بچه ای که منجر به قتل شــدند مخصوصا 
دختر نوجوان، کلر، قابلیت تبدیل شدن به قاتل زنجیره ای را داشت. 
وارن کــه از همان ابتدای دادگاه قبــول کرد ۳۰ درصد در قتل رینا 
ســهم دارد اصلا یک بار هم مقتول را ندیده بود و حتی در جلسه 
دادگاه در پاســخ به اینکه انگیزه از این کار چه بوده، گفت؛ «اینکه 

می دانستم در حال کشتن یک آدم هستم».
در اپیزودهــای پایانــی فیلــم می بینیــم که یکــی از همین 
دانش آموزان بر این باور بود که ما هر کدام در به قتل رســیدن رینا 
نقش داشتیم. اما والدین هم سهم بسزایی در این فاجعه داشتند 
چه آنها که غایب بودند و سراغی از فرزندانشان نمی گرفتند و چه 
پدر و مادر رینا. رینا برعکس همســالان خود، خانواده داشت و در 
خانــه ای بزرگ زندگی می کرد و  اتاق اختصاصی هم داشــت. این 
رنگ و  لعاب خانه باعث حسادت دوستانش شده بود تا جایی که 
رینــا را وادار کردند دروغ بدی در مورد پدرش بگوید و اجازه بگیرد 
که در همان خوابــگاه زندگی کند. این همه نفرت رینا از والدینش 
مخصوصا از مادرش از کجا سرچشمه می گرفت؟ او تحت شرایط 
سخت دینی از سوی مادرش زندگی می کرد و همواره مجبور بود 
تسلیم شرایط او شــود. او نمی توانست موزیک مورد علاقه اش را 
در اتاقش گوش کند و به دســتور مادرش، پدر رینا در اتاق او را از 
جا کنده بود. مادر رینا، ســومان، در سکانسی به نویسنده می گوید: 
«من درک  درستی از رینا نداشتم». سریال به ما می گوید زمانی که 
نوجوان در فشــار و محرومیت بزرگ می شــود، می خواهد در یک 

جمع دیگر احســاس تعلق کند و از این رو رینای ســاده و مهربان 
جذب قلدری این نوجوانان بی رحم می شــود، این پدر و  مادر رینا 
هســتند که او را به قتلگاه هل می دهند. از ســوی دیگر تبعیض 
نژادی نقش پررنگی در قتل رینا داشت. مادر او به هنگام  مصاحبه 
گفته بود اگر رینا سفیدپوســت بود این اتفاق برایش رخ نمی داد. 
خیلی از رســانه ها در آن زمان طفــره می رفتند که به هندی بودن 
مقتول اشــاره کنند و او را سفیدپوست خطاب می کردند. سیستم 
قضائی در ســریال هــم ناعادلانه بــود. اما مهم  تــر از هر چیزی 
اختلافات نســلی و نژادی، توانست به حجم عظیمی از بی رحمی 
و خشونت تبدیل شود. تماشای این سریال درد دارد اما والدین باید 
آن را تماشــا کنند و آگاهانه بپذیرند که نقص و قصور در تربیت و 
در محرومیت قراردادن فرزندانشــان، در آینده آنها با چه خطراتی 

روبه رو خواهند شد.

نقاط قوت و ضعف سریال

این مینی سریال با شــش اپیزود می توانست حق مطلب را ادا 
کند، اما با واردکردن یک سری از مسائل که چندان به روند داستان 
کمک نمی کرد، با هشــت قســمت به پایان رسید. از این رو برخی 
ســکانس ها برای مخاطب خسته کننده بود و داســتان را از ریتم 

هیجانی خارج کرد.
اما در مقابل بازی ها بسیار حرفه ای و در خدمت داستان 
بود. بــازی رایلی کیو (نوه الویس بریســلی) در نقش ربکا 
گادفری بســیار قابل ملموس بــود. او در بخش هایی زنی 
مســتقل و در صحنه هایی دیگر بسیار شــکننده بود. بازی 
افسر زن، لیلی گلداستون که اخیرا برنده جایزه گلدن گلوب 
برای فیلم «قاتلان ماه گل» شده بود، چنگی به دل نمی زد. 
بهترین بازی را دختران نوجوان داشــتند و به خوبی خشم 
لجام گسیخته را نشان می دادند. در آخر باید گفت، کارگردان 
این مینی ســریال تلخ روان شناســانه، لحنی تنــد و صریح 

داشت.

واکاوی پرونده مینی سریال «زیر  پل»

بی پرده و  یک اقتباس صریح 
فرزانه  متین

بهناز   شیربانی



ترامپ رئیس جمهور 
می شود!

در اوایل ماه آوریل، جمعی از دیپلمات ها 
و مقامــات بلندپایه در حومه شــهر فلاندر 
گرد هــم آمدند تا هفتاد و پنجمین ســالگرد 
تأسیس ناتو را جشــن بگیرند. با این حال، در 
پس این ظاهر متحــد، نگرانی هایی عمیق 
دربــاره آینــده این اتحــاد وجود داشــت. 
آتلانتیک گزارشی درباره این جمع، نگرانی ها 
و  پیش بینی هایشــان درباره آینده ارائه داده 
که فرارو آن را ترجمه کرده اســت. مقامات 
حاضر در این مراسم، پس از صرف کیک در 
منزل ســفیر آمریکا، اتحاد ناتــو را قوی تر از 
همیشه اعلام کردند.  ینس استولتنبرگ ، دبیر 
کل ناتو، در ســخنرانی خود به طور مستقیم 
به خطرات خــروج احتمالی ایالات متحده 
از ایــن اتحاد پرداخت. او چند هفته بعد در 
مصاحبه ای با مجله آتلانتیک اذعان کرد که 
سخنرانی او بیشتر به مثابه فریادی جمعی 
بــود تا بیانی از قدرت و اقتدار. ســخنان آن 
شــب او بیشتر شبیه به یک التماس بود. در 
پایتخت های سراسر اروپا، از بروکسل تا برلین 
و از ورشــو تا تالین، رهبــران و دیپلمات ها 
درباره انتخاب دوباره دونالد ترامپ به عنوان 
رئیس جمهــور آمریکا احســاس نگرانی و 
وحشت داشــتند. یکی از مقامات ارشد ناتو 
گفت: «مــا در دوره ای بســیار مخاطره آمیز 
قرار داریم». بزرگ ترین درگیری مسلحانه در 
اروپا از زمان جنگ جهانی دوم، به ســومین 
ســال خود قدم گذاشته اســت. ضد حمله 
اوکراین با شکســت روبه رو شــده و روسیه 
در حال پیشــروی است. شاید نگران کننده تر 
از همه، این بود که ایالات متحده، کشــوری 
بــا قدرتمندترین ارتش در ناتو، در آســتانه 
انتخاب مجدد رئیس جمهوری قرار دارد که 
بار ها تهدید به خــروج از این اتحادیه کرده 
اســت. یک مقام ارشــد آلمانی گفت: «در 
سالی که میلیارد ها نفر در ده ها کشور جهان 
حــق رأی دارنــد، تنها انتخاباتــی که همه 
اروپایی ها به آن علاقه مند هستند، انتخابات 
ریاســت جمهوری آمریکاست». تقریبا تمام 
مقامــات اروپایی که با این خبرنگار صحبت 
کرده بودند، معتقد بودند ترامپ در انتخابات 
پیروز خواهد شد. وســواس اروپا نسبت به 
انتخابــات پیش رو در آمریکا زمانی بیشــتر 
طنزآمیز می شود که در نظر بگیریم  مردمی 
در مــورد رابطه ناتو و اروپا تصمیم خواهند 
گرفت که اصلا بــه اروپا فکر نمی کنند. این 
موضــوع تا حدی بــه آن خاطر اســت که 
بســیاری از آمریکایی ها در طول عمر خود 
نیاز به ناتو را مشــاهده نکرده اند، علی رغم 
ایــن واقعیت که حمــلات تروریســتی ۱۱ 
سپتامبر تنها زمانی بود که ماده ۵ اساسنامه 
ناتــو مورد اســتناد قرار گرفت. بــرای درک 
اینکه چرا دولت های اروپایــی تا این اندازه 
نگران بازگشــت ترامپ هســتند، می توانید 
رفتار نامنظم او در نشست های بین المللی، 
اوکراین،  با رئیس جمهور  پر تنشــش  روابط 
تحسین آشکار روســیه و بیزاری عمومی او 
از نظم بین المللی لیبــرال را ارزیابی کنید  یا 
می توانیــد به دوران تصدی بســیار نامنظم 
«ریچارد گرنل» ســفیر ترامپ در آلمان نگاه 
کنید. هنوز مــردم اروپا به گونه ای درباره آن 
سال ها ســخن می گویند که انگار درگیر یک 

ترومای حل نشده هستند. 
میهمانی هایی که ســفیر ترامپ ترتیب 
داد، بیشــتر از یک پذیرایی معمولی سفارت 
بــود؛ ترکیبــی از سیاســت مداران راســت 
افراطــی، مســیحیان به شــدت معتقــد و 
بسیاری از دوســتان و حامیان دیگر ترامپ 
بود. او فــردی تندرو و نادان بــود. او کمتر 
یک دیپلمات و بیشــتر یک عامل حزبی بود. 
 ولفگانگ ایشــینگر، سفیر ســابق آلمان در 
ایــالات متحــده، می گوید: «او یــک حیوان 
خاص بود». آلمانی هــا اکنون خود را برای 
بازگشــت ترامپ آمــاده می کننــد. آنان از 
خود می پرســند آیا این بار می توان روحیات 
ترامپ را پیش بینی کــرد؟ معتمدان او چه 
افــرادی خواهند بود و دولت آلمان چگونه 
می توانــد به آنان نزدیک شــود؟ آلمانی ها 
ســناریوی دیگری نیز دارند: دوره ای از عدم 
قطعیت پایــدار در مورد نتیجــه انتخابات 
همراه با خشــونت سیاســی گســترده در 
ایالات متحــده. مقام هایی از وزارت خارجه 
آمریکا در واشنگتن که نخواسته اند نام شان 
فاش شــود، اذعان کرده انــد  تلاش ها برای 
اطمینان بخشــیدن به متحــدان اروپایی در 
حال حاضر تا حد زیادی بی ثمر بوده است. 
یکی از مقام هــای آمریکایی در این باره گفته 
اســت: «در واقــع کاری نمی توانیــم انجام 
دهیــم. رهبــران اروپایی مــردم باهوش و 
متفکری هســتند. نمی توان آنــان را صرفا 
با وعده مطمئــن کرد».  اکنــون اروپایی ها 
برای آمریکایی آماده می شوند که مانند هر 
ابرقدرت معامله گر دیگــری رفتار می کند. 
چندین مقام ابــراز نگرانی کردند که ترامپ 
عضویــت آمریکا در ناتو را بــه ابزاری برای 
چانه زنی تبدیل خواهد کرد و تهدید می کند 
که ناتــو را ترک خواهد کــرد مگر آنکه این 

متحد شرایط تجاری بهتری ارائه دهد.

شبکه خوانی

سازمان  ملل   اسرائیل  را  محکوم کرد
چنــد روز پیش خبــری دربــاره محکومیت ارتش 
اســرائیل توسط سازمان ملل منتشر شد . به گزارش 
رســانه ها، ســازمان ملل، ارتش اســرائیل را به فهرســت 
متخلفانی اضافه کرده است که سال گذشته در حفاظت از 

کودکان ناکام بوده اند.
به گزارش بی بی سی، «اسرائیل کاتز»، وزیر خارجه اسرائیل، 
گفت  این امر «عواقبی برای روابط اســرائیل با سازمان ملل 

خواهد داشت».
یکی از مســئولان فلســطینی به رویترز گفته اســت  با این 
تصمیم، پاسخ گو کردن اسرائیل برای جنایاتی که انجام داده ، 

یک گام به واقعیت نزدیک تر شده است.
طبق آماری که وزارت دفاع رژیم صهیونیســتی اعلام کرده 
اســت: «از آغاز جنگ در غزه، تاکنون حداقل ۳۷هزارو ۸۴ 

فلسطینی کشته و ۸۴هزارو ۴۹۴ نفر زخمی شده اند».
بیش از ۷۰ درصد این کشته شــدگان، کودک هستند که در 
عملیات های مختلف اســرائیل علیه حماس در غزه کشته 
شــده اند و هزاران نفر دیگر به کمک های بشردوستانه نیاز 

مبرم دارند. به تازگی جنایت دیگری نیز رخ داده است.

 هزار نفر در برابر ۴ نفر
در حمله ای که برای آزادی چهار اســیر اسرائیلی رخ داده 
اســت، حدود هزار نفر کشته و زخمی شده اند. طبق آماری 
که آسوشــیتدپرس از وزارت بهداشــت غــزه مخابره کرده 
است، در این حمله هوایی و زمینی که منجر به نجات چهار 
گروگان در دســت حماس شد، دســت کم ۲۷۴ فلسطینی 
کشــته شدند. این وزارت همچنین گفت که در این عملیات 

حدود ۷۰۰ نفر زخمی شده اند.

حمام خون پایان یابد
ایــن تعداد زیاد کشــته و زخمی  ســبب شــد تا بــار دیگر 
سیاست مداران جهان، واکنش نشــان دهند. جوزپ بورل، 
مســئول  سیاســت خارجی و امور امنیتی اتحادیــه اروپا، 
«کشــتار غیرنظامیان» فلســطینی در جریــان این عملیات 
را به شــدت محکوم کرد. بورل در بخشــی از متن خود در 
شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: «گزارش ها در مورد کشتار 
دوباره غیرنظامیان وحشــتناک است. حمام خون باید فورا 

پایان یابد».
ارتش اســرائیل در این عملیات که داخل و اطراف اردوگاه 
آوارگان نصیرات انجام شــد، از پشــتیبانی حملات هوایی 

برخوردار بود.
البته ابوعبیده، سخنگوی حماس، در واکنش به این حمله 
گفته است: «شــرایط برای اسرای باقی مانده پس از حمله 

بدتر خواهد شد».
حماس در حمله هشــت ماه پیش، ۲۵۰ نفر را به غزه برده 
بود. چهار گروگان آزاد شده از جمله هفت گروگانی هستند 

که ارتش اسرائیل توانسته   آنها را نجات دهد.
در آتش بس ماه نوامبر، با اســرای فلسطینی  ده ها گروگان 
مبادله شدند. گمان می رود ۱۱۶ گروگان در غزه باقی مانده 
باشند. اعلام شده بود پیش از این ۴۰ گروگان کشته شده اند.

زیبایی راه شیری
از بلندترین کوه در نیوزیلند تا بیابان های آتاکاما 
در شــیلی، عکس های متنوعی برای شرکت در 
مسابقه «عکاس سال راه شیری» ارائه شده بود. سایت 
عکاســی اطلس که برگزارکننده این مســابقه است در 
توضیح این جایزه نوشته اســت: «دوربین های امروزی 
قادرند جزئیات و رنگ های زنده آســمان شب را فراتر از 
آنچه که با چشم غیرمسلح قابل مشاهده است، ثبت و 
ضبط کننــد. با وجود ایــن عصاره اصلــی یک عکس 
فوق العاده در دســتان عکاس است. اوست که با نگاه، 
برنامه ریــزی و خلاقیــت خــود بــه عکــس زندگــی 
می بخشد». این ســایت برندگان این دوره را نیز انتخاب 
کرد که زیبایی شــگفت آوری از راه شــیری را ثبت کرده 
بودند. معمولا بهترین زمان برای مشاهده و عکاسی از 
راه شیری بین ماه های می  و ژوئن است. دوره ای که در 

نیم کــره  دو  هــر 
زمین، حداکثر زمان 
بــرای  ممکــن 
ایــن  مشــاهده 
کهکشان به دور از 
نــوری  آلودگــی 
شــهرها و ترجیحا 
در ارتفاعات فراهم 

است.

خارجی خوانی

خبرخوانی
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در حالی که به هر ترتیب کشــور در آستانه اداره توسط کابینه جدیدى 
است و این می تواند بالقوه یك نقطه چرخش مهم در سیاست هایی باشد 
که به زندگی و معاش روزمره مردم ارتباط دارند، صدایی به درخواســت از 
جامعه مدنی کشــور و مردم به گوش نمی رسد، گویا سکوت و ناامیدی به 

عادتی مزمن تبدیل شده است.
بنا بر اصل اصالت درخواست در هر حال و شرایطی قطع نظر از اجابت، 
رد یا حتی بی اعتنایی و ســکوت در برابر آن به سهم خود و بنا بر وظیفه و 

درکی که دارم باید عرض کنم هر دولتی که بر سر کار بیاید:
- ضروری اســت درمان سکته مغزی حاد را در اولویت خود قرار دهد. 
وقتی با نوعی درمان کم هزینه می توان در ســاعت اول سکته مغزی، از هر 
ســه نفر دو نفر را از سکته مغزی ناتوان کننده برای تمام عمر نجات داد و 
حتی در کشورهای مجاور هم در حال دسترسی کامل به این درمان هستند، 

باید گفت این یکی از معیارهای اصلی امنیت ملی به شمار می رود.
- اســتقرار درمان ســکته مغزی در کشــور مســتلزم تقویت شبکه و 
ریل های سیســتم بهداشــتی و درمانی دولتی ای  اســت که بعد از انقلاب 
لوکوموتیوهای بهداشت و درمان بر آنها نهاده شد اما سال هاست به دست 

سیلاب و موریانه سپرده شده اند.

- بی تردید پیــچ و مهره های چنین ریل هایی جامعه جوان و پرنشــاط 
پزشــکی کشــور اســت که درخور بهترین هاست اما بنا بر شــواهد متقن 
در ناامیــدی غوطه خورده دنبــال یك میز محقر با انبوهــی از پرونده های 
تحقیقاتــی در هر گوشــه ای از دنیاســت، جامعــه ای که بعــد از عبور از 
توفان های بزرگ مهاجرت در خارج از کشــور اکنون بیشــترین آمار مقالات 

علمی را دارد نه به نام کشور خود که به نام کشوری که به او پناه داده.
- جامعه دانشــگاهی ایران در علوم پزشکی یکی از پیشروترین جوامع 
پزشکی منطقه است که تمام مشکلات عظیم سال های گذشته هم نتوانسته 
او را از خدمت رسانی به مردم به طور کامل باز دارد؛ همان اقلیت محدودی 

هم که هنوز به کار درمــان و نه کارهای غیرضروری می پردازند، هریك در 
رشــته خود اولیس هایی هستند که در مصائب بزرگ آب دیده شده اند، آنها 
درخور ارتباطات بین المللی مناســب و بیمارستان هایی هستند که بتوانند 
بیشــتر کیفیت خود در خدمت به مردم را به نمایش بگذارند. برای نیل به 
این اهداف چاره ای نیســت جز آنکه به درخواســت دائم ایشان برای اداره 
امور دانشگاه توسط خودشان و استقرار یك آکادمی واقعی خود سامان بها 
داده شود. دولت ها بپذیرند همه امور دانشگاه های علوم پزشکی ازجمله 

سیاست گذاری برای بهداشت و درمان کشور را به خودشان بسپارند.
- مــردم ما که به مدد ذراتی از طب مدرن که در کشــور باقی مانده و 
به آن عمل می شود در معرض سالمندتر و سالمندترشدن هستند، نیازمند 
مراکزی هســتند که بتوانند بیشــترین خدمت را توســط جوانان پزشك و 
پرستار دریافت کنند. جامعه ســالمند در همه جا نیازمند مراکز نگهداری 
آســیب دیدگان ســکته مغزی و زوال عقل و ســایر ناتوانی هاست. دولت 
مدرن باید بپذیرد در جهان امروز مســئولیت این گونه شــهروندان بر عهده 
دولت هاســت و نه خانواده هایی که در چنبره هزاران مشــکل دست و پا 
می زنند. اخلاقیات مدرن اخلاقیاتی که روزآمد شــده باشــد این گونه حکم 

می کند.

سکوت  انتخاباتی

فوربز، مجله معروف اقتصادی آمریکا، فهرست اسامی 
پولدارترین زنان جهان را منتشــر کرده است که در صدر آن 
مثل چند سال گذشته، نام «فرانسواز بتانکور»، مالک لورئال، 
بزرگ ترین شرکت تولیدکننده محصولات آرایشی و بهداشتی 
جهان به چشــم می خــورد. ارزش دارایی های او بالای ۱۰۰ 
میلیارد دلار تخمین زده شده است. در این فهرست «آلیس 
والتــون»، وارث هایپرمارکت هــای والمــارت، در رتبه دوم 
قرار دارد با ثروت حــدود ۷۸.۸ میلیارد دلار. زنان ثروتمند 
فرانسوی شــامل کری پرودو، تانیا سعاده زینی، در رتبه های 

بعدی این فهرست قرار دارند.

هواپیمای عــکاس «طلوع زمیــن» (اولین عکس  رنگی 
زمین از فضا) ســقوط کــرد. «ویلیام آنــدرس» عکاس این 
عکس تاریخی، در ۹۰سالگی به تنهایی در حال خلبانی  بود 
که در آب های اطراف ایالت واشنگتن کشته شد. او فضانورد 
ســابق آپولو ۸ بــود که بیش از ۵۵ ســال پیش، این عکس 
مانــدگار را گرفت؛ او روز جمعه در اثر ســقوط یک هواپیما 
که او بــه تنهایی در حال پرواز با آن بود، جان باخت. ویلیام 
آندرس، یکی از سه فضانورد مأموریت آپولو ۸ بود و عکسی 
که گرفت، سیاره زمین را از فضا به صورت یک تیله شیشه ای  
آبی رنگ همراه با نیمه تاریک آن در سال ۱۹۶۸ نشان می داد.

کارگران در ســال ۲.۵ کیلو گوشــت قرمــز هم مصرف 
نمی کنند. ایلنا گزارشــی تهیه کرده که به این نکته اشــاره 
کرده اســت. هر ایرانی در طول سال به طور متوسط هفت 
کیلوگرم گوشت قرمز مصرف می کند، البته براساس این آمار 
سال گذشــته در خانواده های کارگری سرانه مصرف از این 
رقم بســیار پایین تر است. یک کارگر خدماتی حداقل بگیر در 
بهترین حالت می تواند برای یک خانواده پنج نفره، یک کیلو 
گوشت گوساله بخرد و این بدان معناست که سرانه مصرف 
افراد این خانواده در هر سال، دو کیلو و ۴۰۰ گرم است یعنی 

کمتر از ۲.۵ کیلو!
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گزارش خوانی

چندروزی است از انتشار آرشیو عکس های کاخ گلستان می گذرد. 
یکــی از علاقه مندان به تاریخ و فرهنگ، یک فایل دیجیتالی شــامل 
ســه هزار و ۲۰۰ قطعه عکس در ۷۴ آلبوم را از مجموعه آلبوم خانه 
کاخ گلستان در فضای مجازی منتشر کرده است. این عکس ها گستره 
زیادی را در بر می گیرد از شــهرها و نواحی ایران تا حتی تفلیس و...  
تفاوت نحوه زندگی کردن در ایران و خارج قابل توجه اســت. سوژه 
ایــن عکس ها که حتــی برخی از آنها  عکس های حرمســرا و زنان 
شــاه قاجار اســت، در برخی اوقات با توجه به شرایط و ملاحظات 
مذهبی و ناموسی عجیب به نظر می رسد. در این عکس های بدون 
روتوش؛ مناظر طبیعی، چشم اندازهای شهری ، خانه های روستایی، 
بناها و محوطه های تاریخی به طور فراوان ثبت شــده اســت. حتی 
وقتی بناها هنوز کامل نیســتند. پرتره یا عکســه ای گروهی درباریان، 
روحانیان، مــردم و خارجیان مقیــم ایران دربــاره تفریحات، نحوه 
زندگی روزمره، حتی کشــیدن تریاک و... از جمله ویژگی هایی است 

که در این عکس ها می تواند ما را به گذشته پرتاب کند.
انتشــار ایــن عکس ها فرصتــی بود تا بســیاری در شــبکه های 
اجتماعی درباره آن سخن بگویند و درباره آن اظهارنظر کنند، برخی 
از آنهــا را رنگی کنند و متخصصان اعلام کنند که دســتیابی به این 
عکس ها چقدر در تمام این سال ها برایشان دشوار بوده است و پس 
از هفته ها و روزها پیگیری و نامه نگاری اکثرا از دریافت این عکس ها 
منصرف می شدند و سعی می کردند تحقیق خود را به شکلی دیگر 
ادامه دهند. کاخ گلســتان پس از انتشار یکباره این عکس ها توضیح 
داد که «بخشی کوچکی از آلبوم عکس های تاریخی این کاخ منتشر 
شده و به زودی آلبوم های عکس بیشتری از عکس خانه کاخ گلستان 
منتشر می شود» و در ادامه تأکید کرد که «در راستای خدمت رسانی 
بهتر به جامعه دانشــگاهی و پژوهشی و در راســتای شعار امسال 
ایکوم که «موزه ها برای آموزش و پژوهش» است، مجموعه میراث 
جهانی کاخ گلســتان تصمیم به انتشــار عمومی «آلبوم های سایه» 
گرفته و مراحل دســته بندی عکس ها و تغییر نام پوشــه ها در حال 

انجام است». 
روابط عمومی کاخ گلســتان نیز در بیانیه ای گفت: «اخیرا بخش 
کوچکی از آلبوم عکس های تاریخی کاخ گلستان به صورت مجازی 
منتشر شده اســت که به آلبوم های سایه شــهرت دارند. آلبوم های 
سایه در واقع آلبوم های اسکن شــده از روی نسخه اصل هستند که 
به منظور خدمات دهی به پژوهشــگران و دانشــگاهیان تهیه شــده 

اســت. بنابراین شــیء یا آلبومی مفقود نشــده اســت، بلکه نسخه 
دیجیتالی آلبوم ها منتشر شده است».

البتــه یکی از مدیران قبلی این مجموعــه در گفت وگو با یکی از 
رسانه ها اعلام کرد، هیچ تصمیمی برای ارائه و انتشار این عکس ها 

در کار نبوده است.

گذشته ناخوشایند
اگر علاقه مند به عکس و تاریخ هم زمان باشــید، شاید چندان از 
دیدن این عکس ها خوشــحال نشــوید، چند مورد درباره عکس ها 
وجود دارد کــه باعث ناراحتی می شــود و در واقع این عکس های 
رویارویی با گذشــته ناخوشایندی است. گذشته ای که باید خوشحال 

باشیم که از آن گذر کردیم و امیدوار باشیم هرگز به آن بازنگردیم.
 یکــی از مهم ترین نکته ها در این عکس ها، رفتار غیرانســانی و 
زشــت شاهان قاجاری با مردم بوده است؛ رفتارهایی که با خشونت 

و بی احترامی همراه بوده است.
 مواجه شــدن با این واقعیــت که چه فاصله زیــادی با دنیای 
اطراف داشــته ایم و زمانی که جهان در خــلال دو انقلاب صنعتی 
بزرگ بوده و در هر گوشــه جهان اختراع و اکتشــافی رخ می داده و 
دنیا در حال ورود به عصر توســعه و صنعت و پیشرفت بوده است، 

ما در چه شرایط ناراحت کننده تحجری دست و پا می زدیم.
 شــاهزاده و اعضای ســلطنت، به علت ازدواج های متعدد و 

فامیلی با چه بیماری های ژنتیکی روبه رو شده بودند.

 معیار زیبایی از آن زمان چقدر تغییر کرده است.
 برخی از کاربران نوشته بود با دیدن عکس های آلبوم های کاخ 
گلســتان، این فکر به ذهن خطور می کند که به ثمر رساندن انقلاب 

مشروطه در آن محیط چقدر کار بزرگی بوده است.

داغ دل پژوهشگران
ابعــاد واکنش ها به انتشــار این آرشــیو بســیار گســترده شــده 
است؛ به خصوص پژوهشــگران از این اتفاق اســتقبال کرده اند! به 
گــزارش ایســنا «مصطفی ده پهلوان» در «شــب کارت پســتال های 
تاریخــی ایران» نیز گفــت: «کمتر مجموعه داری را ســراغ دارم که 
اگر پژوهشــگری عکســی از او بخواهد در اختیــارش نگذارد، ولی 
اگر ســراغ یک موزه بروید به ســختی عکس آثار را در اختیار شــما 
می گذارنــد و اگر ایــن کار را هم انجام دهنــد آن قدر کیفیت عکس 
پایین اســت که نمی توانید از آن استفاده کنید و من این را به دفعات 

دیده ام».
ده پهلــوان که رئیس پژوهشــگاه میراث فرهنگی و گردشــگری 
اســت، با اشاره به انتشــار کاوش های شــوش برای اولین بار گفت: 
«پژوهشگران تشنه این اطلاعات هستند. باید بتوانیم درهای مخازن 
را بــه روی پژوهشــگران باز کنیم. تــا زمانی که درهــا را قفل کنیم 

آبشخور سالمی برای پژوهش های ناب وجود ندارد».
یکی از پژوهشــگران خطاب به مســئولان کاخ گلســتان پرسیده 
است :« به رغم وجود نســخه دیجیتالی عکس های آلبوم خانه، چرا 
از بارگــذاری آن در فضــای وب خودداری کردید؟ پس از ســال ها 
محدود کردن علاقمندان از دسترسی به مجموعه ای چنین ارزشمند، 
چه منفعت عمومی را به دســت آوردید یا جلوی چه خســارتی را 
گرفتید؟ آیا بهتر نبود پیش از آنکه شخصی یا اشخاصی عکس ها را 
انتشار دهند، خودتان آ ها را منتشر و کاخ گلستان را از مواهب مادی 

و معنوی آن برخوردار می کردید؟»
نمی دانیم آیا مسئولان دلایل متقنی در زمینه محدودسازی دارند 

یا خیر؟ 
ایــن آرشــیو بی تردید یکی از غنیمت هایی اســت کــه در اختیار 
ما آیندگان آن ســال ها قرار گرفته اســت و اهالــی فرهنگ و تاریخ 
می توانند با آن به دســتاوردهای متعددی دست پیدا کنند. بازشدن 
مخــازن و در دســترس قرارگرفتــن آنهــا می توانــد قدمــی بزرگ 

باشد.

عکس هایی برای دیدار  با  گذشته ناخوشایند

نورولوژیست  و  رئیس انجمن 
سکته مغزی ایران 

بابک  زمانی


